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مدیر منطقه هفت شهرداری قم خبرداد:

ساماندهیمیدانمطهری
تاپایانسال

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

کشاورزی قم پتاسیل تولید محصولات متنوع را دارد

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم:

فرهنگوقفبرایخریدواهدایکتابرااحیاکنیم
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خودمان را به خواب نزنیم، واقعاً آب نداریم 

بحرانبیآبیجدیاست
فرمانمصرفرابچرخانید

 لطفاً چشم هایتان را ببندید. می خواهیم سفری داشته 
باشیم به آینده ای که خیلی از ما دور نیست. متاسفانه باید 
بگوییم که این، یک سفر به کره ماه و یا پرواز با کشتی های 
هوایی نیست! بلکه سفربه آینده ای است که زمین شناسان 
از همین حالا زنگ خطر آن را به صدا درآورده اند و راه گریزی 

هم وجود ندارد جز یک تغییر در خودمان. حالا بیایید ادامه 
را  روزی  بسته اید  را  چشم هایتان  که  طور  همین  دهیم؛ 
تصور کنید که زمین زیبای ما، چیزی جز یک پوسته ترک 
خورده نیست و درختان سبزرنگ بلندقامت دیگر جایی 
در آن ندارند. استخرهای پرآب و دوش آبگرم به خاطرات 

شهید  میدان  ساماندهی  از  قم  شهرداری  هفت  منطقه  مدیر 
مطهری تا پایان سال خبر داد و گفت: با اتمام کار مترو در میدان 
شهید مطهری، ساماندهی میدان کلید خورده و بخشی از کار به 

اتمام رسیده است که طرح میدان نیز با حفظ المان های تاریخی 
تا پایان سال اجرا می شود. محمد رمضانی در گفت وگویی برنامه 
شهرداری برای ساماندهی میدان شهید مطهری را تشریح کرد 

اهمیت سفر السودانی
 به ایران 

بار  برای نخستین  وزیر جدید عراق،  السودانی نخست 
از زمان شروع به کارش به تهران سفر می کند. او پیش از 

این به کویت و اردن سفر کرده بود. السودانی از روابط صمیمانه ای با ایران برخوردار است 
و این نزدیکی او می تواند به حل آسان تر مشکلات دو طرف بینجامد. با این وجود برخی 
اختلافات، به ویژه از نظر اقتصادی پابرجا هستند. السودانی به تازگی با تبریک برد ایران در 
بازی با ولز، نشان داد که به وابستگی های همه جانبه دو کشور علاقه مند است و این علاقه 

مندی او بیش از دولت های پیشین عراق به نظر می رسد. 
سفر السودانی به ایران در این شرایط خاص دلایلی دارد. این نخستین سفر السودانی به 
تهران در مقام نخست وزیری عراق است. چندین پرونده مهم در دستور کار او قرار گرفته. 
نخستین پرونده مربوط به نگرانی های امنیتی ایران به خاطر گروهک های تجزیه طلب 
تروریستی در اقلیم کردستان است. بیش از ۵۰ پایگاه در شهرهای دهوک، سلیمانیه و 
کرکوک وجود دارد و صدها تن از عناصر تروریستی با استقرار در این پایگاه ها در نوار مرزی 
ایران و اقلیم، مشکلات امنیتی برای ایران ایجاد می کنند. ایران در طی سال های گذشته 
نسبت به وجود این پایگاه ها هم به دولت مرکزی عراق و هم به رهبران اقلیم کردستان 
هشدارهایی داده بود. اما در گذشته دولت ها چندان توجهی به درخواست ایران نداشتند. 
در حوادث اخیر نیروهای نظامی با استفاده از موشک چند پایگاه گروهک ها را در کردستان 
عراق هدف قرار دهند. السودانی قول داده که ارتش عراق را در مرز بین دو کشور اعزام کند. 

این حرکت مثبتی است که باید عملیاتی بشود.
موضوع دیگر مورد گفتگو طلب هفت میلیاردی ایران در زمان فروش نفت و گاز و ... به 
عراق است. از آنجا که بانک مرکزی عراق زیر نظر خزانه داری امریکا اداره می شود، آنها مانع 
از انتقال طلب ایران هستند. حجم مبادلات تجاری دو طرف به ۱۳ میلیارد دلار بالغ شده و 
قرار است در افق طولانی تر این رقم به ۳۰ میلیارد دلار برسد و موضوع دیگر دخالت ترکیه در 
خاک عراق و سوریه است. بارها ترکیه حملاتی به این دو کشور داشته و این موضوع عراقی 
ها را نگران کرده و انتظار دارد به این موضوع توجه شود. لایروبی اروند رود هم از موضووعات 
مورد توجه است که اگر این رود دو طرفه لایروبی شود، توقف کشتی ها در این منطقه آسانتر 
خواهد شد و خطرات کمتری متوجه کشتی ها می شود. به اعتبار اینکه این رودخانه مرزی 
نیازمند لایروبی مشترک است. از فروردین ماه سال گذشته مذاکرات بین ایران و عربستان 
اغاز شد و پنج دور ادامه پیدا کرد. حوادث اخیر باعث شد مذاکرات که قرار بود از فاز امنیتی 
وارد فاز سیاسی شود، به خاطر دخالت سعودی ها در حوادث متوقف شد. السودانی اصرار 
دارد مذاکرات در بغداد ادامه پیدا کند تا دو طرف مشکلات خود را حل کنند. چون کاهش 
اختلافات بین ایران و عربستان به کاهش مشکلات در عراق می انجامد. نفوذ معنوی ایران 
و نفوذ عربستان در برخی از مناطق عراق، می تواند روی سرنوشت این کشور تاثیر بگذارد. 
البته عربستان سعودی باید حسن نیت خود را ثابت کند. سالانه عربستان ۵۰ میلیارد دلار 
هزینه های جاری شبکه تخریبی تروریستی ایران اینترنشنال را تامین می کند و برای اینکه 

بتواند وارد گفتگوی دوباره با ایران شود، باید حمایت خود را از این تلویزیون قطع کند.
اختلاف نظر عمیقی بین امریکا و عربستان و امارات و السودانی وجود دارد. به اعتبار اینکه 
او از یک خانواده شیعه است که نزدیکی فراوانی به مرجعیت عراق دارد. این سه کشور محمد 
السودانی را یک شیعه اصولگرا می داند که به ایران نزدیک است. این برخلاف شیعه لائیک 
بودن مصطفی الکاظمی به نظر می رسد. السودانی اعتقاد بالایی به مرجعیت و نقش ایران 
در حل مشکلات عراق دارد. الکاظمی بیشتر به امریکا و عربستان گرایش داشت. السودانی 
نخست وزیر منتخب همه گروه های پارلمانی عراق است و از محبوبیت بالایی در میان 

شیعیان عراق برخوردار است.
کارشناس مسائل خاورمیانه

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف محموله میلیارد ریالی قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف محموله 2۰ میلیارد ریالی قاچاق از یک دستگاه 

کامیون در این استان خبر داد 
سرهنگ امیر مختاریاظهارداشت: مأموران پاسگاه انتظامی "قلعه چم "در عوارضی "قم 
-سلفچگان" یک دستگاه "کامیون" را به دلیل حمل بار قاچاق توقیف کردند. وی افزود: 
در بازرسی اولیه از کامیون موصوف مشخص شد حامل بار "یونجه" می باشد اما در ادامه 
طی هماهنگی با مقام قضائی استان کامیون موصوف برای بررسی دقیق تر به پلیس امنیت 
اقتصادی استان منتقل و در بازرسی صورت گرفته " در زیر بار یونجه اقلامی شامل تعداد "۱۱ 
عدد چمدان کوچک چرخدار ،۱92 عدد شلوار ،6 عدد بادگیر، ۳ عدد سوییشرت و ۱۳۳ 
عدد طاقه پارچه " فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. سرهنگ مختاری اضافه کرد: برابر اعلام 

کارشناسان ارزش ریالی کالاهای مکشوفه 2۰ میلیارد ریال برآورد شده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 
ایرانهیچهمکاریباکمیتهسیاسی

حقیقتیابنخواهدداشت
 ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
درمــورد قطعنامه حقوق بشــری 
علیه ایــران گفت: بیانیــه وزارت 
خارجه منتشــر شــد و ایران هیچ 
گونه همکاری با این کمیته سیاسی 
نخواهد داشت و جمهوری اسلامی 
داوطلبانــه بــه مســئولیت خــود 
عمل می کنــد و چنیــن اقداماتی 
کمکــی به حقــوق بشــر نخواهد 

فرمانده معظم کل قوا:
استفادهازظرفیتهایعظیمدریا

بهفرهنگعمومیتبدیلشود
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رئیس جمهور ؛
دولتبهدنبالکمکردنفاصلهوضع

موجودومطلوباست
فرمانــده معظم کل قــوا در دیدار 
نیــروی  فرماندهــان  از  تعــدادی 
دریایــی ارتــش تاکیــد کردنــد که 
اســتفاده از فرصت و ظرفیت های 
عظیم دریــا به فرهنــگ عمومی 
در کشــور تبدیل شــود.  حضرت 
آیت الله خامنــه ای فرمانده معظم 
کل قوا ظهر روز دوشنبه  در دیدار 
نیــروی  فرماندهــان  از  تعــدادی 

رئیس جمهور، دانشگاه  را منشاء 
پیشرفت های عظیم کشور و کینه 
دشــمنان را به خاطر اثرگذاری این 
نهاد دانست و با بیان اینکه دولت 
به دنبــال کم کــردن فاصلــه وضع 
موجود و مطلوب است، از اساتید 
دانشگاه خواست که پیشرفت های 
کشور را برای دانشجویان و عموم 
جامعه تبیین کنند.  آیت الله »سید  27

معاون استاندار قم مطرح کرد؛

توجه به توسعه روستاها در احداث 
مسکن کارگری

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم بر توجه به توسعه روستاها در احداث مسکن 
کارگری تاکید کرد.

ابراهیم معتمدی در جلسه بررسی مسکن کارگری در استان قم که در سالن جلسات 
معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری قم برگزار شد، اظهار کرد: به دلیل فاصله زیاد 
تا پردیسان و محل احداث طرح مسکن ملی، مشکلات کارگران در شهرک شکوهیه و 

محمودآباد بسیار است.
وی با بیان اینکه بازبینی طرح شمال منطقه ۳ نیز انجام شده است، مطرح کرد: در 
این راستا دغدغه هایی ازجمله پیوست های فرهنگی و آموزشی وجود دارد که باید در 
طرح دیده شود. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به اینکه باید از 
ظرفیت سرمایه گذاران و کارخانه داران استفاده کنیم، عنوان کرد: بهتر است به سمت 
شهرک سازی نرویم چراکه در این مسیرها روستاهایی که قابلیت افزایش جمعیت داشته 

باشند را داریم.
وی ادامه داد: پیوست های مختلف در این روستاها دیده شده است و مشکلات مالکیتی و 

زمین نیز در این موارد به وجود نخواهد آمد.
معتمدی اضافه کرد: باید این مسکن ها با پیوست روستا و یا در امتداد منطقه ۳ شهر باشد 

چراکه در حالت احداث شهرک های تخصصی با مشکلات پیوستی مواجه خواهیم شد.
وی با بیان اینکه نخستین موضوع مالکیت است، خاطرنشان کرد: همچنین راهکار دیگر 
احداث این مسکن ها در قالب طرح  مسکن ملی از زمین های دولتی است چراکه در این 
قالب هم مشکل مالکیت حل خواهد شد و هم می توانیم در قالب دولت کمک های بهترین 

به سرمایه گذار داشته باشیم.

مدیرکل امور شهری و شوراهای استانداری قم؛

پروژه جدید در قم نخواهیم داشت
مدیرکل امور شهری و شوراهای استانداری قم گفت: درحال حاضر در استان قم پروژه 

جدید نداریم و رویکرد فعلی تکمیل پروژه های بالای پیشرفت ۵۰ درصد است.  
ابراهیم ملکی در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به اعتبارات متمم سفر رئیس جمهور به 
قم، اظهار کرد: ایجاد تصفیه خانه و خط انتقال فاضلاب پردیسان به قم یکی از اصلی ترین 

پروژه هایی بوده که در این اعتبارات دیده شده است.
وی ادامه داد: در دولت های گذشته بجای اعتبار، اوراق می دادند و ارزش اوراق ها ۵۰ 
درصد مبلغ عنوان شده بوده است، اما اعتبارات دولت جدید نقدی بوده و می توان برای 

پروژه ها مناقصه برگزار و فضای رقابتی ایجاد کرد.
مدیرکل امور شهری و شوراهای استانداری قم با اشاره به اینکه در شرایط فعلی بجای 
پراکنده کردن اعتبارات، در پروژه های شاخص تقسیم می شوند، مطرح کرد: درحال حاضر 
در استان قم پروژه جدید نداریم و رویکرد فعلی تکمیل پروژه های بالای پیشرفت ۵۰ درصد 
است.  وی با بیان اینکه یکی از رویکردهای استان توسعه گردشگری است، عنوان کرد: به 

منظور انجام پروژه های موثر باید تمام شاخص ها، آمارها و اطلاعات به روز باشد.
ملکی در پایان خاطرنشان کرد: تمام پروژه هایی که در شهر اجرای می شوند باید پیوست 

فرهنگی و اجتماعی داشته باشند.
 

در جلسه فوق العاده ستاد تسهیل استان قم تصویب شد؛

معرفی ۸ طرح صنعتی و ۲۷ طرح 
کشاورزی به بانک های استان قم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم از معرفی ۸ طرح صنعتی و 2۷ طرح 
کشاورزی به بانک های استان خبرداد. 

جلسه فوق العاده ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان قم روز یک شنبه 6 آذرماه برگزار 
و در این جلسه  ۳۵ طرح و واحد واجد شرایط دریافت تسهیلات بانکی به بانک های استان 

معرفی شدند.
در این جلسه که به ریاست محسن امیدیان معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
قم برگزار شد، پرونده ۸ طرح و واحد صنعتی و 2۷ طرح کشاورزی که نیازمند اخذ تسهیلات 

بودند، مورد بررسی قرار گرفت.
گفتنی است؛ جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان قم قالبا به صورت دو هفته ای 
برگزار می شود، ولی در موارد این چنینی که واحدهای تولیدی نیازمند دریافت اعتبارات و 

تسهیلات هستند، با دستور معاون استاندار قم جلسات فوق العاده برگزار خواهد شد.

رئیس قوه قضاییه:

افراددروغگویاانتشاردهندگانادعایبدونسنداحضارمیشوند
 رئیس قوه قضاییه گفت: مسئولان قضایی در سراسر کشور، چنانچه فردی حرف 
دروغ یا ادعای بدون سندی را منتشر کرد در کوتاه ترین زمان ممکن احضار کنند و 

مستندات ادعایش را از او بخواهند. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، روز دوشنبه )هفتم آذر( در 
نشست شورای عالی قوه قضاییه با بیان اینکه امروز دیگر جای ابهامی برای هیچ فرد 
منصف و ایران دوستی نسبت به توطئه دشمنان برای ضربه زدن به کشور وجود ندارد 

به حربه دشمنان در دروغ پردازی و شایعه پراکنی اشاره کرد.
جمله  از  کشور  سراسر  در  قضایی  ذیربط  مسئولان  به  گفت:  اژه ای  محسنی 
دادستان تهران دستور داده ام که چنانچه فردی حرف دروغی یا ادعای بدون سندی 
را منتشر کرد، در کوتاه ترین زمان ممکن او را احضار کنید و مستندات ادعایش را 
از او بخواهید؛ چنانچه فرد مزبور بدون سند و مدرک این حرف دروغ را نشر داده 
باشد و سوء نیت او نیز احراز شود اما ابراز تنبّه کند و اعلام دارد که درصدد جبران 
برمی آیم، طبیعتاً مواجهه مقتضی به عمل خواهد آمد. اما چنانچه فرد منتشرکننده 
دروغ، نه تنها مستنداتی ارائه نکرد که حتی سوء نیت او نیز محرز شود و ابراز تنبّه و 
جبران خطا نیز در رفتار او مشاهده نشد، مشخص است که در راستای اهداف دشمن 
اقدام می کند بنابراین برای او به سرعت کیفرخواست صادر خواهد شد و پرونده اش 

به دادگاه ارسال می شود.
راحل  امام  خاطره  و  یاد  و  بسیج  هفته  گرامیداشت  ضمن  قضاییه  قوه  رئیس 
عظیم الشأن که این نهاد مقدس را بنا نهادند، اظهار داشت: بسیج لشکر مخلص 
خداست و شجره طیّبه ای است که هر شاخه آن با آموزه های قرآنی و دینی پیوند 

خورده است و در جای جای میهن اسلامی ما در حال درخشش است.
عرصه های  در  که  نظامی  عرصه  در  تنها  نه  بسیج  افزود:  اژه ای  محسنی 
خدمت رسانی، فرهنگی و سیاسی نیز بسیار خوش درخشیده است و از دل مکتب 
بسیج، شخصیتی همچون حاج قاسم سلیمانی متبلور شده که خود به مثابه یک 
مکتب در شئون مختلف اعم از سیاستمداری، اخلاق مداری، نظامی گری، شجاعت 
و تدبیر، درخشان و سرآمد است؛ به گونه ای که دشمنان نیز زبان به تحسین او 

گشوده اند.
به مشکلات پرستاران توجه ویژه شده است، امیدوارم ادامه دار باشد

رئیس دستگاه قضا ضمن تبریک ولادت باسعادت حضرت زینب کبری)س( و روز 
پرستار، صمیمانه از خدمات و زحمات پرستاران و کادر درمان در دوران کرونا برای 
دفاع از سلامت مردم و جامعه قدردانی کرد و اظهار امیدواری کرد اقدامات دولت در 

راستای رفع مسائل و مشکلات حوزه پرستاری و پرستاران با قوت استمرا یابد.
رئیس قوه قضاییه در ادامه، نگاهی تحلیلی و تبیینی به چرایی وقوع اغتشاشات 
اخیر داشت و مراحل توطئه های و شرارت های دشمنان علیه مردم و نظام جمهوری 
اسلامی در چهار دهه اخیر را تشریح کرد و گفت: پس از توسعه علم و دانش در ایران 
اسلامی و نیل به خودکفایی و بومی سازی علمی در حوزه هایی مانند دانش هسته ای، 
دشمنان تلاش کردند تا راه پیشرفت و توسعه دانش هسته ای را در کشور ما سد کنند 
اما در این مرحله شکست خوردند بنابراین درصدد برآمدند با تعریف برجام 2، منطق 
جمهوری اسلامی در منطقه را که در تضاد با منافع مستکبران است به حاشیه برانند 

اما در این مرحله نیز دشمنان به هزیمت رفتند و منطق مقاومت، پیروز شد.
رئیس عدلیه ادامه داد: دشمنان پس از 2 مرحله تحمل شکست، برای جلوگیری 
از تولید قدرت بازدارنده و دفاعی در ایران اسلامی، برجام ۳ را تعریف کردند اما در 
این وهله نیز مغلوب شدند؛ بنابراین در اتاق فکرهای خود راهبرد اغتشاش آفرینی و 
تهدید امنیت مردم ایران را تدوین کردند و بر این تصور بودند که ملت ایران به واسطه 
تحریم های ظالمانه ای که خود آن دشمنان تحمیل کرده اند، آماده پیوستن به غائله 
اغتشاشات هستند؛ دشمنان در جریان این توطئه، به شعارهای فریبکارانه ای متوسل 
شده بودند و در شرایطی که در کشورهای خودشان بیشترین تضییع ها را علیه حقوق 
زنان و خانواده دارند، مدعی حمایت از مردم و زنان ایران شدند و به واسطه این ادبیات 
و شعارهای فریبکارانه نیز احیاناً افرادی در داخل که از پشت پرده توطئه دشمنان آگاه 

نبودند، فریب خوردند.
محسنی اژه ای افزود: اما دشمنان در این مرحله نیز خیلی زود ماهیت خود را برملا 
کردند؛ بنابراین بسیاری از افراد جامعه که شاید معترض نیز بودند صف خود را از صف 
دشمن و عوامل او جدا ساختند؛ از همین رو دشمن به خشونت و ترور و اهانت به 
مقدسات روی آورد؛ دشمن در این توطئه نیز متحمل شکست و هزیمت شد البته ما 
باید مواظب باشیم زیرا این دشمن شکست خورده و عصبانی ممکن است زخم بزند.

دشمنان دنبال کشته سازی بیشتر بودند
رئیس قوه قضاییه با اشاره به هوشیاری، تدبیر و خویشتنداری نیروها و دستگاه های 

حافظ امنیت مردم در بخش های مختلف انتظامی، امنیتی و اطلاعاتی در راستای 
خنثی سازی توطئه های دشمنان در اغتشاشات اخیر، گفت: دشمنان در جریان 
اغتشاشات اخیر توطئه ها و حربه هایی مانند کشته سازی و شهید کردن مردم و 
نیروهای حافظ امنیت مردم را در دستور کار داشتند تا تنور اغتشاشات و آشوب ها 

را داغ کنند.
و  نیروها  دشمن،  دسیسه های  این  با  مقابله  در  اظهارداشت:  اژه ای  محسنی 
دستگاه های حافظ امنیت، مردم تدبیر و درایت و اخلاق مداری به خرج دادند و 
درصدد بودند در ضمن رعایت ارزش های مقدس در جمهوری اسلامی ایران، جلوی 

این مسائل را بگیرند.
رئیس قوه قضاییه گفت: در وقایع اخیر شاهد بودیم که نیروهای حافظ امنیت مردم 
و نیروهای بسیجی خویشتنداری و حتی جان خود را فدا کردند تا به امنیت مردم از 

جهات مختلف خدشه وارد نشود.
شادمانی مردم پس از پیروزی در جام جهانی تبلور همبستگی ملی بود

رئیس قوه قضاییه با اشاره به پیروزی و بازی غیرتمندانه فوتبالیست های ملی پوش 
کشورمان در مسابقات جام جهانی و شعف و شادمانی پدید آمده در سراسر ایران 
اسلامی و تجلی و تبلور روح جمعی و اتحاد و همبستگی ملی به واسطه این پیروزی، 
ضمن قدردانی از ملی پوشان فوتبال جمهوری اسلامی ایران و آرزوی توفیق برای آنها 
در مسابقه فردا شب، تصریح کرد: بازی فوتبال به واسطه شاخصه هایی مانند هیجان 
بالا و طرفداران و بیننده های فراوان بالاخص از طیف جمعیتی جوان فراتر از یک 
مسابقه ورزشی است بنابراین باید تلاش شود ضمن مردمی کردن هر چه بیشتر رشته 
ورزشی فوتبال از ظرفیت های این بازی از حیث جنبه های مختلف اموزشی، فرهنگی 

و... به نفع مردم، حداکثر استفاده برده شود.
رئیس عدلیه به این نکته نیز اشاره کرد که در روز جمعه گذشته بعد از پیروزی و 
بازی غیرتمندانه ملی پوشان فوتبالیست کشورمان در مسابقه جام جهانی، همه مردم 
ایران اسلامی از گروه ها و اقشار و طیف های مختلف، خشنود و شادمان شدند اما 
در مقابل، عناصر دشمن و رسانه های وابسته به سعودی مستقر در انگلیس عصبانی 

شده و از روی ضعف و ذلت حرف هایی را به زبان راندند.
قاضی و وکیل نباید سیاسی کاری بکنند 

رئیس قوه قضاییه  همچنین در نشست  با اعضای هیئت مدیره کانون وکلای 
دادگستری مرکز در سخنانی، توصیه هایی تخصصی و کاربردی را در باب حفظ 
استقلال و سلامت دو نهاد قضاوت و وکالت مطرح کرد و اظهار داشت: وکیل و قاضی 
برای تحقق عدالت و استیفای حق مورد اعتماد مردم و جامعه می باشند؛ لذا باید 
نهایت تلاش و مساعی را در راستای صیانت و حفاظت از این دو نهاد مهم و اثرگذار و 

همچنین پیشگیری از انحرافات، آسیب ها و لغزش ها به کار ببندیم.
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای اضافه کرد: قاضی و وکیل باید در نزد 
مردم و جامعه جایگاهی به مراتب بالاتر و رفیع تر از جایگاه فعلی داشته باشند و این 

مقوله ای است که ارتباط مستقیم به نوع رفتار و عملکرد این دو نهاد دارد.
رییس دستگاه قضا با تاکید بر اهمیت اصل استقلال مطالبی طرح کرد و تصریح 
کرد: قاضی و وکیل باید فهم و درک سیاسی داشته باشند، اما سیاسی کاری نکنند 
اگر قاضی و وکیل، سیاسی کاری پیشه کردند آنگاه دیگر نمی توانند به حق و عدالت 

و انصاف رفتار کنند.

حسن هانی زاده*

6

کارلوس کی روش :
با ارائه فوتبال خوب

 می توانیم پیروز شویم 
بازی های روانی نمی تواند در کار تیم ما تاثیرگذار باشد 
هدفمان صعود به مرحله بعد است

  

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت :سازمان تامین اجتماعی در تقویت 
نیروی  تکمیل  و  درمان  کادر  ویژه  العاده  فوق  افزایش   ، پرستاران  از  حمایت  و 
پرستار مورد نیاز در استانها را اجرایی کرد. دکتر سید مهدی محصل در مراسم 
گرامیداشت روز پرستار که در سالن اجتماعات جواد الائمه بیمارستان  امام رضا 
)ع( برگزار شد  ضمن تبریک فرا رسیدن سالروز ولادت حضرت زینب)س( و 
روز پرستار اظهار داشت:  مدیران عالی سازمان تامین اجتماعی نگاه ویژه ای به 

در  روستاها  توسعه  به  توجه  بر  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
احداث مسکن کارگری تاکید کرد. ابراهیم معتمدی در جلسه بررسی مسکن 
عمرانی  امور  هماهنگی  معاونت  جلسات  سالن  در  که  قم  استان  در  کارگری 
و محل  پردیسان  تا  زیاد  به دلیل فاصله  اظهار کرد:  برگزار شد،  استانداری قم 
احداث طرح مسکن ملی، مشکلات کارگران در شهرک شکوهیه و محمودآباد 
بسیار است. وی با بیان اینکه بازبینی طرح شمال منطقه 3 نیز انجام شده است، 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:
افزایشفوقالعادهویژهوتکمیلکادرپرستاری

معاون استاندار قم مطرح کرد؛
توجهبهتوسعهروستاهادراحداثمسکنکارگری
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از لیون تا دوحه
خاطره ای از یک مسابقه

روز سه شنبه ۸ آذرماه ۱۴۰۱ است و در یک رویداد 
مهم و تاریخی ورزشی، تیم های فوتبال ایران و آمریکا 

به مصاف یکدیگر می روند. این رویداد، من را به یاد مسابقه 2۱ ژوئن سال ١٩٩٨ 
این دو تیم در مرحله گروهی جام جهانی فرانسه و در ورزشگاه ژرلان واقع در شهر 

لیون انداخته است. 
این مسابقه که از آن به عنوان »مادر تمام بازی ها«و »سیاسی ترین بازی تاریخ 
جام جهانی« نام برده شده  است با پیروزی 2 بر ۱ ایران به پایان رسید و نخستین 

پیروزی این تیم در تاریخ جام های جهانی به شمار می رفت.
ماجرای خاطره  من اما از این قرار است که طی سال های مأموریت فرهنگی ام 
در قطر )١٣٨٢- ١٣٧٦(، چندین رویداد فرهنگی بزرگ و تاریخی در زمینه های 
مختلف اتفاق افتاد. یکی از آن ها رویدادِ دعوت و میزبانی از »سید محمدحسین 
طباطبایی« قاری و حافظ قرآن خردسال کشورمان و دیگری بازی فوتبال ایران و 
آمریکا در سال ١٩٩٨ بود که این دو اتفاق به صورت اتفاقی)!!(، همزمان به وقوع 

پیوستند.
ماجرای نخستِ آن روز، دعوت از سید محمد حسین طباطبایی »کودکِ نابغه«، 
یکی از رویدادهای منحصر به فردی بود که در عرصه روابط و تعامل دینی و مذهبی 
با کشورهای خلیج فارس برایمان پیش آورد. محمدحسین آن زمان، یعنی ۱۸ 
محرم ۱۴۱9، یک کودک شش ساله بود. آمدن او با مشکلات زیادی همراه شد. 
به دلیل کم سن و سال بودن، باید والدینش وی را همراهی می کردند. پدرش هم 
برای حضور او شرایط سختی گذاشته بود که البته حق داشت. بالاخره همه شرایط 
را پس از مذاکرات فشرده پذیرفتم. با هماهنگی های صورت گرفته، دعوت رسمی 
از ایشان از سوی باشگاه ورزشی شهیر »العربی« قطر انجام شد. این مجموعه، 
بزرگ ترین باشگاه ورزشی قطر بود که بخش فرهنگی مهمی نیز به پیوست داشت.

ابتدا شخصیت، جایگاه، سن و هنر منحصر به فردِ سید محمدحسین را برای 
چنین  آن ها  برای  انداختم.  جا  و  کرده  معرفی  دوحه  جوانان  انجمن  اعضای 
را  به من داشتند، پیشنهادم  با اعتمادی که  بالاخره  اما  بود  ناباورانه  پدیده ای 
پذیرفتند و دعوت انجام شد و محمدحسین به قطر آمد و به مدت یک هفته در این 

کشور اقامت داشت و غوغایی به پا کرد بی نظیر وبی سلبقه!
او از لحظه ورود تا لحظه خروج، خبر نخست قطری ها بود. عناوین روزنامه ها، 
حتی پیش از ورودش به دوحه به او اختصاص داشت. »مفخرة ایران الکبری قریباً 
بالدوحة« )الشرق(؛ »حفل استقبال للطفل الایرانی المعجزه بمطار الدوحه« 
)الرایه(؛ »الطفل الایرانی المعجزه وصل الدوحه«)الشرق(؛ تا بعد از رفتن او از 
دوحه این سخنان و تیترها همچنان ادامه داشت. جمعیت برای استقبال از او در 
فرودگاه قطر موج می زد. تمام سیستم ترافیکی شهر به هم خورده و مختل شده 

بود. حتی مسئولین قطر درباره برنامه های او بحث و گفت وگو می کردند.
جنبه ورزشی این رویداد به خاطر موقعیت و جایگاه نهاد دعوت کننده، بسیار پُر 
رنگ تر بود. در یکی از برنامه هایش که در سالن ورزشی باشگاه العربی برگزار شده 
بود، علاوه بر سکوها، کف سالن را نیز صندلی چیده بودند و جمعیت برای حضور 
در برنامه سید محمد حسین موج می زد. برنامه یک روز برای خانم ها و یک روز ویژه 
آقایان تنظیم شده بود. سالن از بدو تأسیس تا آن زمان، چنین جمعیتی را هرگز 

به خود ندیده بود!
و احمد الخلیفی ، رییس کمیته فرهنگی را به وجد می آورد واز اینکه باشگاهش 
میزبان » اعجوبه قرن« با این همه جمعیت شده است، به شدت ابراز خرسندی 

می کند .
آقای »العنزی« کاپیتان سرشناس تیم ملی فوتبال قطر که آن سال ها حکم »علی 
دایی« کشورمان را داشت نیز با اعضای تیمش به هتل محل اقامت این کودک 
شش ساله آمد و آرم تیم ملی قطر، سپر باشگاه الریان، پیراهن شماره 9 تیم ملی  و 
هدیه ای مخصوص به محمد حسین اهدا کرد. پس از این دیدار، خبر اول ورزشی 
روزنامه ها هم این عنوان شد که »المعجزۀ و العنزی«، »العنزی« برای دیدن دکتر 

محمد حسین، »طفل المعجزه« به هتل محل اقامت او رفته است.
اما این همه ماجرا نبود! نکته مهم این رویداد در اینجا بود که مدت ها قبلِ از بازی 
ایران و آمریکا تب و تاب این بازی در میان ایرانیان مقیمِ قطر، خود قطری ها و اعراب 

منطقه به طور گسترده ای وجود داشت.
فضای پراضطراب و بی سابقه ای حول و حوش این رویداد ورزشی شکل گرفته 
بود. این بازی به نوعی برای ایران و آمریکا حیثیتی شده بود و طرفداران جمهوری 
اسلامی از هر گرایش سیاسی، مذهبی، دینی و قومی به شدت نگران نتیجه بازی 
و باخت احتمالی تیم ملی ایران بودند. آن ها آرزوی پیروزی تیم کشورمان را داشتند 
و مسئله برایشان صرفاً ورزشی نبود؛ چون اساساً برد یا باخت تیم ایران بر وضعیت 
تیم قطر و دیگر تیم های عربی تاثیری نداشت. اما موضوع را در چارچوب تقابل 
جمهوری اسلامی و ایالات متحده آمریکا می دیدند. در حقیقت این تب و تاب و 

نگرانی ریشه در کینه همگانی نسبت به آمریکا داشت.
فضا به گونه ای سنگین و پُر التهاب بود که در نخستین کنفراس مطبوعاتی سید 
محمدحسین طباطبایی که حضورش همزمان شده بود با بازی ایران و آمریکا، 

خبرنگاران از او خواستند نتیجه بازی را پیش بینی کند!
سید محمدحسین که همواره پاسخ هایش قرآنی و باخواندن صرف آیاتی از کلام 
الله مجید بود، بلافاصله پاسخش آیه »غُلِبَتِ الرّوُمْ« بود! این پاسخ روز بعد تیتر 
اکثر روزنامه های قطر شد و مردم آن خطه با توجه به شناختی که از محمدحسین 
پیدا کرده بودند، این پاسخ برایشان بسیار اطمینان بخش بود. روز مسابقه شهر 
تعطیل شد. حرکت خودروها در خیابان ها به شدت کاهش پیدا کرده بود و خلوت 
شدنِ شهر به خاطر مسابقه فوتبال کاملًا مشهود و محسوس بود. حین بازی، 
دکتر حمدالکواری که شخصیت فرهنگی موثری در قطر و سال ها وزیر فرهنگ 
این کشور بود و هم اکنون نیز وزیرِ مشاور و رییس استاد و کتابخانه ملی این کشور 
است و رفاقت خوبی با یکدیگر داشتیم، با من تماس تلفنی گرفت و با هیجان و 
با نگرانی زائدالوصفی گفت: »دکتر عباس! نتیجه این بازی مهم نیست؛ اگر این 

بازی برخلاف گفتۀ »طفل المعجزه« رقم بخورد، چه کنیم؟!!«
الکواری با اضطراب ادامه داد:

»عباس بگو چه کنیم؟!!«.
او به شدت نگران تحقق نیافتن پیش بینی محمدحسین و آثارِ منفی شکست 
احتمالی این اتفاق بود. من در پاسخ درماندم و گفتم: »نه! ان شاءالله که نتیجه 
را می بریم! هنوز فرصت هست، شما دعا کنید.« او هم گفت : »باید همه مان دعا 

کنیم«.
در فضایی پراضطراب هم از جهت تقابل جدی ایران و آمریکا و هم پیش بینی 
محمدحسین، بازی را پشت سر گذاشتیم و ایران با نتیجه 2 بر ۱ برنده از زمین 
بیرون آمد و با این پیروزی و تحقق پیش بینی سید محمد حسین، »کودک معجزه« 

را »معجزه« تر کرد.
جابر الحرمی، روزنامه نگار شهیر روزنامه قطری »الوطن«، در سرمقاله ای با عنوان 
»غلبت الروم« به این موضوع پرداخت و بیان کرد: وقتی از او پیش بینی اش در مورد 
نتیجه بازی ایران و آمریکا سؤال شد، بلافاصله پاسخ داد: »غلبت الروم« و زمانی که 
از او پرسیده شد، روم چه کسی است؟ جواب داد: آمریکا. کی باشد که این روم تا 

به آخر شکست بخورد؟ شوکتش بشکند؟ و سلطه اش زائل شود؟.
الحرمی ادامه می دهد : )شماره روز قبل همین روزنامه ، این رویداد را، پیروزی 
»مستضعین« بر »شیطان بزرگ« نامیده بود، و این خود نشاندهنده آشکار دشمنی 

و نفرت ملتهای عربی و اسلامی نسبت به شیطان بزرگ یعنی آمریکا است (.
در همین دیدار »سید« در پاسخ به سوالی درباره اشغال عراق توسط آمریکا، 
آمریکا را شیطان بزرگ خطاب کرد و همچنین فلسطینیان را به ادامه دادن راه 
انتفاضه دعوت نمود. روزنامه ها نیز این مطالب را در تیترهای مختلفی از وی نقل 
کردند. به هر حال پیروزی ایران شهر را به هم ریخت، ایرانیان مقیم قطر به خیابان 
ها ریختند و کارناوال های شادی با بوق و پرچم ایران به راه انداختند. قطری ها هم 
در خیابان با این کارناوال شادی همراهی داشتند، جوانانشان به ایرانی ها پیوستند 
و شادی مضاعفی در شهر به نمایش درآمد تا این رویداد را در »تاریخ« برای همیشه 

» تاریخی« کنند.
امید است  امشب هم هم این حرکتِ بسیار پرطنین و پرشور خیابانی و نیز در 
فضای مجازی، با همت والای بازیکنان مان در ورزشگاه »الثمامه« دوحه و تشویق و 
دعای سایر هموطنان و هوادارانمان در جای جای گیتی، تکرار و رقم بخورد و این 

رقابت در تاریخ کشورمان و تاریخ جهان ، جاودانه بماند.

اخبار

فرمانده معظم کل قوا در دیدار تعدادی از فرماندهان نیروی دریایی ارتش:

استفاده از ظرفیت های عظیم دریا به 
فرهنگ عمومی تبدیل شود

فرمانده معظم کل قوا در دیدار تعدادی از فرماندهان نیروی دریایی ارتش تاکید 
کردند که استفاده از فرصت و ظرفیت های عظیم دریا به فرهنگ عمومی در کشور 

تبدیل شود. 
حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده معظم کل قوا ظهر روز دوشنبه  در دیدار تعدادی 
از فرماندهان نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران تأکید کردند: استفاده از 

فرصت دریا و ظرفیت های عظیم آن باید به فرهنگ عمومی در کشور تبدیل شود.
در این دیدار که به مناسبت ۷ آذر روز نیروی دریایی برگزار شد، حضرت آیت الله 
خامنه ای ارتقاء همه جانبه توان رزمی و تجهیزات دفاعی در نیروی دریایی و استمرار 
را لازم دانستند و  بین المللی  و  آبهای دوردست  اقداماتی همچون دریانوردی در 
گفتند: تقویت ارتباط نیروهای مسلح با دولت و سایر قوا به تفاهم و همکاری و 
پیشرفت کارها کمک خواهد کرد. رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به سوابق دریانوردی 
ایرانیان در گذشته که باعث انتقال فرهنگ و تمدن اسلامی و ایرانی به مناطق دیگر 
دنیا شد، خاطرنشان کردند: با وجود این سابقه و سواحل طولانی دریایی در شمال 
و بخصوص جنوب ایران، فرهنگ استفاده از فرصتهای دریا در کشور مورد غفلت 
واقع شده و باید به فرهنگ عمومیِ مردم تبدیل شود. ایشان فرهنگ سازی در این 
زمینه و ایجاد فهم عمومی از دریا به عنوان یک زیرساخت اساسی را ضروری دانستند 
و افزودند: در چند سال گذشته بحث توسعه سواحل مکران مطرح شد و دولت ها هم 

از آن استقبال کردند اما پیشرفت جدی در این موضوع نیازمند فرهنگ سازی است.
حضرت آیت الله خامنه ای، تولیدات هنری از جمله پویانمایی را در شناساندن 
فرصت های متنوع دریا مؤثر خواندند و گفتند: با استفاده از تولیدات هنری و معرفی 
ظرفیت های پیشرفت دریاپایه کشور چه در بخش نظامی و چه در بخش عمرانی، 

شوق مردم به استفاده از این فرصت افزایش خواهد یافت.
در این دیدار امیر دریادار شهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش نیز گزارشی از 

اقدامات و برنامه های این نیرو در بخش های مختلف بیان کرد.
 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

 ارفاق های عمومی برای آزادی زندانیان 
در بهبود شرایط جامعه موثر است

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت 
که دستور رئیس قوه قضاییه برای اعمال ارفاق های قانونی جهت آزادی زندانیان 

می تواند در راستای بهبود شرایط عمومی جامعه موثر باشد. 
ابوالفضل عمویی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به دستور رئیس قوه قضاییه برای 
بهره گیری از ارفاق های قانونی جهت آزادی زندانیان اظهار کرد: در هفته های گذشته 
افرادی اعتراض یا ابهامی در موضوع فوت خانم امینی داشتند، آنها حد خود را از 
جریان اغتشاش جدا کردند منتها بخشی از این افراد تحت هیجانات قرار گرفته و 

توسط نیروهای امنیتی دستگیر شدند.
وی ادامه داد: البته ممکن است اغتشاشات و اقداماتی در مکان هایی صورت 
گرفته که آسیب به امنیت عمومی زده و به پیشبرد منافع دشمنان ایران کمک کرده 
باشد منتها وقتی موضوع به اتباع کشور خودمان و مردم بر می گردد باید با دقت 
آن را مورد بررسی قرار داد؛ مردم ولی نعمت کشور هستند ممکن است آنها سوال، 
ابهام و اعتراضی در موضوعاتی داشته باشند که قانون بیان آن را به رسمیت شناخته 
و قابلیت طرح دارد. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به تشکیل کمیته ای در وزارت کشور گفت: هفته گذشته 
کمیته ای در وزارت کشور با حضور افراد دولتی و غیردولتی و حقوقدانان تشکیل شد 
تا مردم شکایات خود را مطرح کنند همچنین در این کمیته به آسیب های احتمالی 
رسیدگی شده و مردم موارد خود را اعلام کنند. عمویی همچنین بیان کرد: اقدام 
اخیر رئیس قوه قضاییه برای بهره گیری از ارفاقات برای افرادی که به امنیت عمومی 
آسیبی نزدند، حرکت التیام بخش است، با این اقدام افرادی که تحت تاثیر هیجانات 
قرار گرفته با آنهایی که به عنوان مزدور دشمن رفتار کرده اند جدا می شوند، این گام 

می تواند در جهت ارتقاء فضای اجتماعی و بهبود شرایط عمومی جامعه موثر باشد.
وی در پایان اظهار کرد: بازی غیرت مندانه فوتبالیست های ایرانی مقابل ولز هم به 
تقویت شادی عمومی و بهبود احساسات اجتماعی کمک کرد، حرکت قوه قضاییه نیز 

در پیگیری شادی برای حل مسائل مردم می تواند مثمرثمر باشد.

امیرعبداللهیان در دیدار با خبرنگاران تحریم شده؛

مواضع و اظهارات غربی ها دوگانه
 و منافقانه است

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: سیاستمداران غربی علیرغم آنکه ادعا می کنند از 
رسانه آزاد حمایت می کنند، در عمل نشان داده اند که مواضع و اظهاراتشان منافقانه 

و دوگانه است.
به گزارش خبرگزاری مهر، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان با 
خبرنگاران تحریم شده از سوی کشورهای غربی دیدار کرد و در این نشست صمیمی، 
از اقدامات آمنه سادات ذبیح پور و علی رضوانی به سبب تلاش صادقانه در مسیر 

اطلاع رسانی تقدیر و تشکر کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان در این دیدار، مؤثر بودن عملکرد این دو خبرنگار در 
حوزه اطلاع رسانی حرفه ای از تحولات کشور را دلیل تحریم های اعمال شده علیه 
آنها دانست و تاکید کرد: سیاستمداران غربی علیرغم آنکه ادعا می کنند از رسانه آزاد 
حمایت می کنند، در عمل نشان داده اند که مواضع و اظهاراتشان منافقانه و دوگانه 
است. امیرعبداللهیان تصریح کرد: وظیفه ما در دستگاه سیاست خارجی، حمایت 
قوی، از تحریم شدگان و دفاع از اندیشه های انسانی و حق است و وزارت امور خارجه 
در این مسیر از حقوق افرادی که مورد تحریم های ظالمانه، غیرانسانی و مخالف با 
حقوق بشر و آزادی بیان قرار گرفته اند با تمام توان حمایت خواهد کرد. آمنه سادات 
ذبیح پور نیز در این نشست صمیمی با بیان اینکه صرفاً به دلیل نشر اخبار تحریم شده 
است، گفت: جامعه خبری نیازمند پشتوانه هایی همچون وزارت امور خارجه است 
تا صدای خبرنگاران تحریم شده را به عرصه های بین المللی برساند. همچنین علی 
رضوانی در این دیدار بیان کرد: تحریم اعمال شده را افتخار و مدالی بر گردن خود 
می دانم و این موضوع هیچ گونه خللی در کار حرفه ای خبرنگاری ایجاد نخواهد کرد.

معاون اول رئیس جمهور:

 حمایت های غرب از اتفاقات اخیر
 در طول تاریخ بی سابقه است

 معاون اول رئیس جمهور درباره جریانات اخیر کشور و تلاش گسترده دشمنان 
برای ضربه زدن به ایران گفت: حمایت های غرب از اتفاقات اخیر در کشور در طول 

تاریخ بی سابقه است. 
محمد مخبر در جلسه بعدازظهر دوشنبه با مجمع نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در استان خوزستان، این استان را استانی پراهمیت و با کارکرد ملی توصیف 
کرد و گفت: استان خوزستان با وجود ظرفیت های متعدد و گسترده در بخش های 
مختلف نباید از مشکلاتی نظیر بیکاری و فقر رنج ببرد. معاون اول رئیس جمهور در 
دیدار اعضای مجمع نمایندگان مردم استان خوزستان در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به جریانات اخیر کشور و تلاش گسترده دشمنان برای ضربه زدن به ایران گفت: 

حمایت های غرب از اتفاقات اخیر در کشور در طول تاریخ بی سابقه است.

عباس خامه یار*

رئیس جمهور، دانشگاه  را منشاء پیشرفت های عظیم کشور و کینه دشمنان را 
به خاطر اثرگذاری این نهاد دانست و با بیان اینکه دولت به دنبال کم کردن فاصله 
وضع موجود و مطلوب است، از اساتید دانشگاه خواست که پیشرفت های کشور 

را برای دانشجویان و عموم جامعه تبیین کنند. 
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« روز دوشنبه در نهمین مقصد بازدید و نظارت 
ستادی بر دستگاه های اجرایی در وزارت علوم، تحقیقات و فناوری حضور یافت 
و با استماع گزارش وزیر و معاونین در جریان جزئیات عملکرد یک ساله این 
وزارتخانه قرار گرفت و در ادامه، راهکارها و پیشنهاداتی در جهت ارتقای کمی و 

کیفی فعالیت های آن ارائه کرد.
رئیس جمهور تلاش در جهت ارتقای علم و اثربخشی آن در حل مسائل و 
مشکلات کشور را از مهم ترین وظایف وزارت علوم، تحقیقات و فناوری عنوان 
کرد و افزود: امروز کشور ما دارای نظام مسائلی از چالش ها و مشکلات مردم و 
جامعه است که بهترین مرجع برای حل آنها دانشگاه و بهره گیری از ظرفیت های 

علمی و پژوهشی دانشجویان و اساتید است.
آیت الله رئیسی در ادامه »دانشگاه تراز انقلاب اسلامی« را محل تربیت نیروی 
انسانی عالِم، دانشمند، امیدوار به آینده کشور و مسئولیت پذیر در حل مشکلات 
جامعه خواند و تصریح کرد: اگر نگاه به دانشگاه این چنین باشد و بر اساس 
نیازهای جامعه راهکار ارائه کند و دانشجو و استاد مجری این راهکار باشند، 

بسیاری از مسائل کشور به سهولت مرتفع خواهد شد.
رئیس جمهور اندیشه حکیمانه را زمینه اجرای حاکمان دانست و با تأکید بر 
اهمیت نهاد دانشگاه افزود: گاهی برخی از تحقیقات و پژوهش های انجام شده 
به رغم غنای علمی به مرحله اجرا و عمل نمی رسد و گره ای از مشکلات کشور 
باز نمی کند که در این زمینه باید یک بازنگری از سوی وزارت علوم در دانشگاه ها 

صورت گیرد.
آیت الله رئیسی رتبه پانزدهم کمی و کیفی ایران در تولید علمی جهان را 
دستاوردی افتخارآمیز برای کشور دانست و بر ضرورت تلاش مضاعف در جهت 

ارتقا این رتبه تأکید کرد.
وی با یادآوری مسأله بسیار مهم »افزایش بهره وری« متناسب با هزینه ها، 
تصریح کرد: بهترین افراد برای سنجش میزان بهره وری وزارتخانه و دانشگاه ها، 

مدیران وزارت علوم هستند.
آیت الله رئیسی گفت: عضویت بیش از ۸۰ هزار نفر به عنوان هیأت علمی در 
دانشگاه های کشور، عدد بسیار بالا و قابل توجهی است اما مهم تر از آن میزان 
نقش آفرینی آنها در حل مسائل کشور و پیشبرد اهداف دولت در پیشرفت و 
آبادانی کشور است؛ چرا که اگر دانش دانشمندان ما در کنار بخش های مختلف 

اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی قرار نگیرد، تحولی رخ نخواهد داد.
رئیس جمهور همچنین لزوم »مدیریت و تصمیم گیری علم پایه« با محوریت 

وزارت علوم را مورد تأکید قرار داد و افزود: اینکه گفته شد دانشگاه اتاق فکر دولت 
است شعار یا تعارف نیست؛ دولت، دولتِ تحول گراست و به دنبال کم کردن 
فاصله وضع موجود و وضع مطلوب است و در این راستا رویکرد و نگاه تحولی، 
تحول در فرایندها و تحول نهادی پیش نیاز تحقق این هدف بسیار مهم دولت 

است.
آیت الله رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود در جمع وزیر و معاونین 
وزارت علوم »برتری در رتبه دانشجو«، »اثربخش بودن تحقیقات«، »اشتغال 
پایدار«، »مرجعیت علمی«، »بالندگی فرهنگی« و »سلامت اجتماعی« را از 
شاخصه های مهم دانشگاه برتر از نگاه دولت سیزدهم عنوان کرد و افزود: وزارت 
علوم بر اساس این شاخصه ها عملکرد دانشگاه ها را بررسی و رتبه بندی کند و 
با اعلام نتایج آن به صورت شفاف و مقایسه آن با عملکرد سال قبل مشکلات 

احتمالی عدم پیشرفت هر دانشگاه را بررسی و رفع کند.
گنجاندن »واحدهای کارورزی و مهارت آموزی« در دروس دانشگاهی دیگر 
توصیه مهم رئیس جمهور به وزارت علوم بود که در تشریح آن اظهار داشت: 
ورزیده شدن و مهارت آموزی عملی دانشجویان در رشته های مختلف صنعتی، 
کشاورزی و پزشکی از ضرورت های امروز دانشگاه هاست؛ چرا که دانشمندان ما 
باید علاوه بر مهارت گفتن و نوشتن بر مهارت در عمل و اجرا هم تسلط داشته 

باشند .
بررسی راه های جذب بودجه تحقیقاتی دستگاه های مختلف با تقاضامحوری 
و نظارت دانشگاه، انتخاب اعضای هیأت امنای دانشگاه های هیأت امنایی 
با  از چهره های برجسته و موثر ولو دارای تفاوت سلیقه در مسائل سیاسی 
دولت، اعطای نشان ملی به دانشگاههای مسئولیت پذیر در ایفای نقش در 
مسائل اجتماعی، سیاسی و فرهنگی دانشجویان، بررسی راهکارهای تشکیل 
صندوق های دانشگاهی به عنوان پشتوانه مالی تامین برخی از هزینه ها از دیگر 
راهکارها و توصیه های مهم رئیس جمهور برای ارتقای کمی و کیفی عملکرد 

وزارت علوم بود.
اساتید پیشرفت های کشور را برای  دانشجویان و عموم جامعه

 تبیین کنند 
آیت الله رئیسی با اشاره به اهمیت جذب مدیران و اساتید معتقد به پیشرفت 
علم و توسعه کشور با نگاه به ظرفیت های داخلی کشور تصریح کرد: ما در زمینه 
بهره گیری از تجربه کشورهای دیگر هیچ محدودیتی نداریم اما نسخه های 
باید  نسخه ها  این  معتقدیم  بلکه  پذیرفت،  نخواهیم  سهولت  به  را  دیگران 
توسط کارشناسان داخلی به دقت بررسی و متناسب با منافع ملی درباره آنها 

تصمیم گیری شود.
رئیس جمهور همچنین اجرای دقیق و به دور از چانه زنی مصوبه ممنوعیت 
برگزاری دوره های آموزشی در دستگاه های اجرایی را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
با عمل به این مصوبه مهم ضابطه مندی در جذب نیرو را بر سیستم اجرایی و 
اداری کشور حاکم کنید تا دانشجویان و خانواده آنها همچنان به دانشگاه اعتماد 

داشته باشند و در عمل عدالت در آموزش و عدالت در جذب را احساس کنند.
آیت الله رئیسی در ادامه ایجاد صندوق توسعه وزارت علوم با هدف تشویق 
و پشتیبانی از محققان، تبدیل موسسات اعزام دانشجو به موسسات جذب 
دانشجوی خارجی، افزایش چشمگیر پارک های علم و فناوری و همچنین 
شرکت های دانش بنیان را از اقدامات ارزشمند و موثر وزارت علوم برشمرد و افزود: 
در وزارت آموزش و پرورش موضوع تشکیل راهیان پیشرفت برای دانش آموزان و 

دانشجویان مطرح شد اما »راویان پیشرفت« باید اساتید دانشگاه ها باشند.
وی افزود: ریشه پیشرفت های عظیم کشور از صنایع دفاعی گرفته تا صنعت 
هسته ای و علم و فناوری در دانشگاه هاست و اساساً حقد و کینه دشمن از 
دانشگاه و تلاش برای ایجاد اختلال در این نهاد مهم کشور نیز از همین مسأله 
نشأت می گیرد؛ لذا اساتید دانشگاه وظیفه دارند پیشرفت های کشور را هم برای 

دانشجویان و هم برای عموم جامعه تبیین کنند.
رئیس جمهور به مدیران وزارت علوم توصیه کرد تحریم های علمی توسط 
دانشمندان کشور را بشکنند و اسناد شورای عالی انقلاب فرهنگی را اجرا کنند.

رئیس جمهور در نظارت ستادی از وزات علوم؛

دولتبهدنبالکمکردنفاصلهوضعموجودومطلوباست

فرمانده نیروی دریایی ارتش، با بیان اینکه در بحث 
داریم،  توجه  داخلی  ظرفیت های  به  رزمی  ارتقای 
گفت: آمادگی کامل خود را برای استفاده بهینه از 

ظرفیت های سواحل مکران اعلام می کنیم.
دریایی  نیروی  فرمانده  ایرانی  دریادار شهرام  امیر 
با  دیدار  در  ماه(  آذر   ۷ )دوشنبه  روز  صبح  ارتش 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی، 
ضمن ارائه گزارشی از آخرین اقدامات صورت گرفته 
در نیروی دریایی ارتش، گفت: با تدبیر فرمانده کل 
قوا از سال ۸۸ فعالیت نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی در سواحل مکران گسترش پیدا کرده و از نظر 
مأموریتی و کنترل آب های سرزمینی و همچنین حوزه 
کمک رسانی به مردم منطقه محروم، این نیرو در این 

مناطق حضور پیدا کرده است که خوشبختانه نیروی 
دریایی ارتش خدمات بسیار خوبی را به مردم این خطه 
ارائه کرده، البته تلاش بر این است زیرساخت های این 
منطقه تقویت شود که اقدامات خوبی انجام شده اما 
نیاز است که ادامه دار باشد تا به سطح ایده آل برسیم.

قوا  کل  فرمانده  با  که  دیدارهایی  در  افزود:  وی 
صورت می گیرد تأکیدات ایشان بر این است که در 
سواحل مکران بحث کمک رسانی به مردم محروم 
آن منطقه در اولویت قرار گیرد که در سال های اخیر 

تلاش بر این بوده که این موارد عملیاتی شود.
ادامه داد: در بحث  ارتش  نیروی دریایی  فرمانده 
در  ناوگروه   2 دریایی  دزدان  و  تروریسم  با  مبارزه 
اسکورت  مسئولیت  سرخ  دریای  و  هند  اقیانوس 

یک  همچنین  دارند  برعهده  را  تجاری  کشتی های 
ناوگروه نیز به سمت شرق حرکت کرده که در حال 
حاضر در اقیانوس آرام قرار دارد و به ادامه دریانوردی و 

مأموریت خود می پردازد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش، با بیان اینکه در بحث 
داریم،  توجه  داخلی  ظرفیت های  به  رزمی  ارتقای 
را  خود  کامل  آمادگی  ارتش  دریایی  نیروی  گفت: 
مجلس  در  کارشناسی  نشست های  برگزاری  برای 
در خصوص استفاده بهینه از ظرفیت های سواحل 
مکران اعلام می کند و هر زمان که لازم شد در نشستی 
موارد به صورت کارشناسی بررسی می شود تا بتوان از 
ظرفیت های سواحل مکران به نحو احسن استفاده 

شود.

دریادار ایرانی در دیدار با رئیس مجلس مطرح کرد؛ 

توجه به ظرفیت های داخلی در حوزه ارتقای توان رزمی نیروی دریایی

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به اینکه کمیته حقیقت یاب حوادث 
اخیر باید خروجی داشته باشد، گفت: باید خسارت متضرران حوادث اخیر تعیین 

و پرداخت شود.
شهریار حیدری ، با اشاره به تشکیل کمیته تحقیق درباره ناآرامی های اخیر در 
وزارت کشور، اظهار داشت: در وهله اول باید به این نکته اشاره کنم که در ماه های 
اخیر شاهد وقوع حوادثی در کشور بودیم و عده ای، اعتراضاتی به برخی از مسائل 
کشور داشتند که باید گفت این مشکلات مربوط به یک سال نیست، بلکه مربوط به 

ادوار و سال های مختلف است که روی هم جمع شده است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: اقدام وزارت کشور برای تشکیل کمیته حقیقت یاب درباره حوادث اخیر بسیار 

خوب بود، اما مهم این است که چه کسانی در این کمیته تصمیم گیری کنند.
وی ادامه داد: بنده معتقدم این کمیته باید متشکل از افراد و گروه های مختلف 
باشد، باید افرادی بی طرف در این کمیته باشند، این کمیته نباید جناحی یا 
متشکل از افرادی از یک حزب یا جناح خاص باشد، باید در این کمیته یک رصد 

کامل درباره ناآرامی های اخیر انجام شود تا خروجی این کمیته منتج به اتخاذ یک 
تصمیم مناسب برای رفع مسائل و مشکلات کشور باشد.

و  تاکید کرد: خروجی  در مجلس شورای اسلامی  نماینده مردم قصرشیرین 
تصمیمات کمیته مذکور اهمیت زیادی دارد، حتماً باید این کمیته خروجی داشته 
باشد، باید هر چه زودتر نتیجه تصمیمات این کمیته مشخص شود و مهم این است 
که افراد و اشخاص حقیقی و حقوقی کاملًا بی طرفانه و بر اساس واقعیت های جامعه 
تصمیمات خود را اتخاذ کنند. حیدری با تاکید بر اینکه باید حقوق متضرران حوادث 
اخیر داده شود، گفت: متأسفانه در اغتشاشات اخیر مغازه، خودرو یا دیگر اموال 

برخی از مردم به آتش کشیده شده است که باید خسارت این افراد پرداخت شود.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اظهار داشت: در 
قانون موضوعی تحت عنوان پرداخت خسارت ناشی از حوادث امنیتی داریم و برای 
احقاق حقوق متضرران اغتشاشات اخیر هم باید فرمانداری های هر شهر در قالب 
فرم امنیتی خسارت متضرران را تعیین کرده تا دولت هر چه زودتر خسارت این افراد 

را پرداخت کند.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس :

کمیته حقیقت یاب حوادث اخیر باید خروجی داشته باشد 

 فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی گفت: امروز ایران توانسته در عرصه صنعت 
و  راداری  پروازی،  پدافندی،  پهپادی،  موشکی، 
فضایی به سطح قابل توجهی از بازدارندگی برسد 
و جدیدترین دستاوردهای آن می تواند سپر دفاع 

موشکی دشمنان را تا چندین دهه از کار بیندازد. 
اعضای  از  بازدید جمعی  در  سردار حاجی زاده 
نیروی  توانمندی های  نمایشگاه  از  دولت  هیات 
تعالیم  براساس  نیرو  این  هوافضای سپاه گفت: 
اسلام و فرامین و رهنمودهای فرماندهی معظم 
کل قوا و با تکیه بر توان داخلی و میدان دادن به 
توانسته  بوم،  و  مرز  این  انقلابی  و  نخبه  جوانان 
است ریل گذاری مناسبی در عرصه صنعت دفاعی 
این تجربه می توان برای  از  ایجاد کند که  کشور 

سایر عرصه های کشور مانند اقتصاد و همچنین 
برای رفع موانع و مشکلات و رسیدن به پیشرفت 

استفاده کرد.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه بیان کرد: نیروی 
هوافضای سپاه در راستای دفاع از انقلاب اسلامی 
و دستاوردهای ارزشمند آن و حفظ و ارتقای امنیت 
صنعت  عرصه  در  توانسته  ایران  ملت  آرامش  و 
راداری،  پروازی،  پدافندی،  پهپادی،  موشکی، 
با  مقابله  در  محور  هدف  رویکرد  با   ... و  فضایی 
دشمنان اسلام و ایران به بازدارندگی مطلوب در 
سطح قابل توجهی برسد که جدیدترین دستاورد 
آن باعث شده است سپر دفاع موشکی دشمنان 
و  صهیونیستی  رژیم  آمریکا،  جمله  از  ایران 
حکومت های دست نشانده آنان را تا چندین دهه 

از کار بیاندازد.
تدابیر  براساس  کرد:  عنوان  حاجی زاده  سردار 
فرمانده معظم کل قوا می بایست مردم و به ویژه 
اسلامی  نظام  عظیم  دستاوردهای  از  را  جوانان 
برای  دولت  این  خوب  اقدامات  همچنین  و 

امیدآفرینی آگاه کرد.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در ادامه گزارشی از دستاوردهای این نیرو 
در عرصه های مختلف ارائه کرد و گفت: امروز با 
حوزه  از  کشورمان  متخصصان  و  جوانان  همت 
محور  هدف  به  محور  تهدید  تجهیزات  ساخت 
وارد شده ایم و در این نمایشگاه بخش کوچکی از 
دستاوردهای فرزندان ملت ایران به نمایش درآمده 

است.

سردار حاجی زاده :
قادریم سپر دفاع موشکی دشمنان را از کار بیندازیم
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 هر آنچه باید درباره تنبلی چشم بدانید! متخصص تغذیه عنوان کرد؛ 

نقش پروبیوتیک ها در بهبود اختلالات 
گوارشی و عفونت های تنفسی 

دکترای تخصصی علوم تغذیه، با اشاره به نقش موثر پروبیوتیک ها و پره بیوتیک ها در 
سلامت بدن، مصرف این مواد را در بهبود اختلالات گوارشی، عفونت های تنفسی و 

بیماری های التهابی روده موثر برشمرد.
غزاله اسلامیان، میکروبیوم را مجموعه ای از همه میکروب ها )باکتری ها، قارچ ها، 
ویروس ها و ژن های آنها( عنوان کرد که به طور طبیعی روی پوست و درون بدن انسان 

زندگی می کنند.
به گفته وی، میکروبیوم ها با میکروسکوپ قابل رؤیت هستند و از جهات مختلف به 
سلامت و تندرستی انسان کمک می کنند. این استادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی افزود: روده بزرگ محیطی با اکسیژن کم و مناسب برای رشد میکروبیوم ها 
)باکتری های بی هوازی( مانند استروپتوکوک، بیفیدوباکتریوم، لاکتوباسیلوس و 
کلستریدیوم است. این دکترای علوم تغذیه خاطرنشان کرد: این میکروب ها از رشد 
بیش از حد باکتری های مضر جلوگیری می کنند که برای مواد مغذی و مکان های 
اتصال به غشاهای مخاطی روده که محل اصلی فعالیت ایمنی و تولید پروتیین های 
ضدمیکروبی است، رقابت می کنند. به گفته وی، میکروب های مذکور از این طریق 
سیستم ایمنی را تحریک می شود، ترکیبات غذایی بالقوه سمی را تجزیه می کنند و 
ویتامین ها از جمله ویتامین های B، ویتامین Kو اسید آمینه خاصی را سنتز می کنند.

این استادیار دانشگاه، پروبیوتیک ها را میکروب های مفید عنوان کرد که مصرف آنها 
در تنظیم میکروبیوم روده نقش مؤثری داشته و برای بدن مفید است.

اسلامیان خاطرنشان کرد: پره بیوتیک ها به مواد غذایی )اغلب کربوهیدرات های 
غیرقابل هضم( گفته می شود که به عنوان سوخت در دسترس میکروب های مفید 
روده قرار می گیرند و به تقویت آنها کمک می کنند.  وی با بیان این که پروبیوتیک در 
زبان یونانی به معنای حیات بخش است افزود: پروبیوتیک به ارگانیسم های زنده و 
غیربیماری زایی اطلاق می شود که در صورت مصرف مقادیر کافی، اثرات سلامت 
به شکل  پروبیوتیک ها  یادآور شد:  برای میزبان دارند. اسلامیان  بخشی ویژه ای 
مکمل های غذایی یا به طور طبیعی در برخی مواد غذایی وجود دارند که مواد غذایی 
تخمیری شامل کفیر، ماست، ترشی های تخمیری، کیمچی، پنیرهای پروبیوتیک و 
چای تخمیری از آن جمله هستند. به گفته وی، منابع غذایی پره بیوتیک ها شامل 
موز، پیاز، پیازچه، سیر، موسیر، سیب، تره فرنگی، غلات سبوس دار، جو دوسر و 
انواع حبوبات است. به گفته این استادیار دانشکده علوم تغذیه، رژیم های سرشار 
برای  را  فیبر کافی  و دانه ها می توانند  از غلات سبوس دار، میوه، سبزی، مغزها 
بدن تأمین کنند و میکروب های مفید روده از این فیبر تغذیه می کنند. این دکترای 
علوم تغذیه افزود: افراد مبتلا به چاقی و اضافه وزن، عدم تعادل میکروبیوم روده را 
تجربه می کنند و کاهش وزن اصولی به برگشت تعادل میکروب ها و بهبود جمعیت 
میکروبیوم روده کمک می کند. اسلامیان خاطرنشان کرد: رژیم های غذایی پرچرب 
با اسید چرب ترانس و اشباع بالا و رژیم های غذایی پرکربوهیدرات با میزان قند ساده 

بالا منجر به برهم خوردن تعادل میکروبیوم روده می شود.
وی افزود: چربی های ترانس در فست فودها، شیرینی ها، بیسکوئیت ها، کیک ها 
و مارگارین وجود دارند. چربی های اشباع در کره، گوشت های پرچرب، چربی های 

حیوانی و شیرینی های قنادی وجود دارند.
نتایج پژوهش ها  این استادیار دانشکده علوم تغذیه خاطرنشان کرد: براساس 
مصرف پروبیوتیک ها و پره بیوتیک ها می توانند در بهبود برخی اختلالات گوارشی 
عفونت های  تحریک پذیر،  روده  سندرم  ریفلاکس،  یبوست،  اسهال،  نفخ،  مانند 

تنفسی و بیماری های التهابی روده نقش درمانی و مفیدی داشته باشند.

کوچک شدن مغز با افزایش سن تا حدی طبیعی است و به آن آتروفی مغز 
می گویند. همان طور که بدن پیرتر می شود، مغز نیز پیر می شود؛ اما همهٔ مغزها 

یک جور پیر نمی شوند.
تغییرات مرتبط با سالخوردگی در مغز شامل کاهش توده مغز، تحلیل رفتن 
نواحی از مغز که دارای فیبرهای عصبی اند، کاهش ارتباطات بین نورون ها و 
تغییراتی در سیستم فرارسان های عصبی که اطلاعات مغز و بدن را ردوبدل 
می کنند می شود. همهٔ این عوامل می توانند در افت توانایی های ادراکی مرتبط 

با پیری نقش داشته باشند.
علت های کوچک شدن مغز

چه چیزهایی باعث می شوند مغز ما با افزایش سنمان کوچک شود؟
پایین بودن سطح فیتنس

فیتنس به معنی تناسب اندام و نوعی آمادگی جسمانی است که نتیجهٔ ورزش 
و تغذیهٔ مناسب می باشد.

محققان دانشگاه بوستون دریافته اند افرادی که فیتنس بدنی ضعیفی در دهه 
۴۰ زندگی خود دارند، مغزشان با رسیدن به 6۰ سالگی به میزان چشمگیری 
پیری  از  علامتی  را  مغز  حجم  کاهش  این  کارشناسان  می کند.  کم  حجم 

زودهنگام مغز می دانند.
در این مطالعه اطلاعات ۱2۰۰ فرد حدود ۴۰ سال درمورد ورزش کردن یا 
ورزش نکردنشان جمع آوری شد. وقتی 2۰ سال بعد از مغز این افراد ام آرآی 
گرفته شد، معلوم شد آنهایی که در میان سالی فیتنس کمتری داشتند، در 

سال های بعدی زندگی خود دارای بافت خیلی کمتری در مغز خود بودند.
آسیب عروقی

همچنین محققان دریافتند افرادی که سطح فیتنس پایین تری داشتند بعد 
از چند دقیقه تمرین روی تردمیل، با اینکه سرعت کمی داشتند، فشارخون 
دیاستولیکشان افزایش زیادی پیدا کرد. این افراد همان هایی بودند که بیشتر 

احتمال داشت مغزشان در سن 6۰ سالگی، حجم کم کند.
نوسانات در فشارخون می تواند به رگ های ریز مغز که نسبت به تغییرات 
حساس اند آسیب وارد نماید. آسیب های رگی و عروقی در مغز می تواند منجر به 

تغییرات ساختاری و کاهش قدرت ادراکی شود.
پژوهشگران در این مطالعه به دنبال این بودند که بفهمند این تغییرات اساسی 
در فشارخون چگونه می تواند موجب تغییرات ساختاری مغز در آینده شود. آن ها 
دریافتند افرادی که در میان سالی از تناسب اندام یا فیتنس کمتری برخوردار 
بودند، در تست های مربوط به توانایی های ادراکی در 6۰ سالگی امتیاز کمتری 

گرفتند )نسبت به کسانی که در میان سالی خود فیتنس خوبی داشتند(.
سایر علت های کوچک شدن مغز که ربطی به سن ندارند شامل آسیب، برخی 
از بیماری ها و اختلالات و عفونت ها می شود. مغز می تواند در اثر مصرف الکل 

نیز کوچک بشود.
چه کسانی بیشتر در معرض کوچک شدن مغز هستند؟

برخی از عوامل می توانند احتمال ابتلا به آتروفی مغز را افزایش دهند:
. سن بالا

. سابقهٔ اختلالات ژنتیکی در خانواده مانند بیماری هانتینگتون
. سابقهٔ اختلالات نورولوژیکی در خانواده مانند بیماری آلزایمر

. آسیب سر یا مغز
. مصرف الکل

. سیگارکشیدن
آیا کوچک شدن مغز موجب زوال عقل می شود؟

بین آتروفی مغز و زوال عقل ارتباط وجود دارد. زوال عقل باعث آتروفی شدید 
مغز می شود. زوال عقل یک عبارت کلی است که برای مشکلات فکری جدی به 
کار می رود که در زندگی روزانه اختلال ایجاد می کنند. شایع ترین نوع زوال عقل، 

بیماری آلزایمر است.
درمان آتروفی مغز چیست؟

درمان واحد و خاصی برای کوچک شدن مغز وجود ندارد چون می تواند 
علامتی از یک یا چند عارضهٔ دیگر باشد. پزشکان کمک می کنند با راهکارهایی 
علائم علت اصلی کوچک شدن مغز کنترل شوند. برنامهٔ درمانی اغلب شامل 

ترکیبی از رویکردهای زیر است:
. دارودرمانی

. فیزیوتراپی و کاردرمانی
. مشاوره

. گفتاردرمانی
. در برخی موارد عمل جراحی

اگر سکته مغزی رخ بدهد، بیمار نیاز به اقدام درمانی فوری خواهد داشت، 
مانند دارو جهت حل کردن لخته خون و همچنین توان بخشی.

چگونه از کوچک شدن مغز جلوگیری کنیم؟
هرچند بعضی از علت های آتروفی مغز ممکن است اجتناب ناپذیر باشند؛ اما 
شواهد علمی نشان می دهند تغییراتی در سبک زندگی می تواند از مغز در برابر 

آتروفی ناشی از پیری جلوگیری نماید.
ورزش منظم

حداقل ۱۵۰ دقیقه ورزش و فعالیتی که ضربان قلب را بالا می برد همراه با دو 
روز تمرین قدرتی در هفته یک روش عالی برای پیشگیری از آتروفی مغز است. 
اما به هرحال هر مدلی که فعالیت کنید و بدنتان را به تحرک وادارید مفید است.

فشار خونتان را کنترل کنید
یک راه دیگر برای محافظت از مغز در برابر آتروفی، کنترل فشارخون است که 
یکی از ریسک فاکتورهای آسیب قلب و عروق می باشد. ورزش منظم به کنترل 
فشارخون نیز کمک می کند و ضمناً برای کاهش استرس نیز مفید است. 
مصرف نمک را در رژیم غذایی تان محدود کنید و وزن سالمی را حفظ نمایید. 
اگر خودتان قادر به کنترل فشار خونتان نیستید، از پزشک کمک بگیرید. 
ممکن است طبق نظر پزشک به دارو نیاز داشته باشید تا فشار خونتان در طیف 

سالم تری قرار بگیرد.
تغییرات لازم را در سبک زندگی تان ایجاد کنید

عادت های  فشارخون،  کنترل  و  ورزش  بر  نشان می دهد علاوه  تحقیقات 
دیگری نیز وجود دارند که احتمال کوچک شدن مغز را کاهش می دهند:

. سیگار نکشید.
. رژیم غذایی سالمی داشته باشید.

. در اوقات فراغت به فعالیت های مفرح و چالش برانگیز بپردازید.
. استرستان را کنترل کنید.

. نفس عمیق بکشید.

. الکل مصرف نکنید.
. ارتباطات اجتماعی داشته باشید.

. به اندازه کافی بخوابید.

متخصص زنان و زایمان مطرح کرد؛

خطرات آنفلوانزا برای مادران باردار

 یک متخصص زنان و زایمان، در ارتباط با خطرات ابتلا به آنفلوانزا در بین مادران باردار 
و شیرده، توضیحاتی ارائه داد. 

شیرین نیرومنش، با عنوان این مطلب که آنفلوانزا یک بیماری ویروسی مختص فصل 
پاییز و زمستان است، گفت: در خانم های باردار به دلیل تغییرات فیزیولوژیکی بارداری و 
افزایش تجمع مایع در بدن، به طور طبیعی احساس تنگی نفس وجود دارد که با ابتلاء 
به آنفلوانزا، این تنگی نفس بیشتر می شود و برای اینکه با کاهش اکسیژن خون مادر 

مواجه نشویم، نیاز به پیگیری و مراجعه به پزشک توصیه می شود.
وی افزود: در سه ماهه اول بارداری نگران تب هستیم، زیرا تب بالا و طولانی مدت، 
می تواند با نقایص مغزی همراه باشد. در سه ماهه اول بارداری، در جنین ارگانوژنز )اندام 
زایی( صورت می گیرد و اگر مادر در این مدت، دچار تب بالا شود، با احتمال بیشتری، 
جنین به ضایعات مغزی نخاعی مبتلا می گردد، به همین دلیل به محض بالا رفتن 

حرارت بدن )بالاتر از ۳۸ درجه( نیاز به پاشویه و مصرف داروهای تب بر وجود دارد.
نیرومنش، کم عارضه ترین مسکن در زمان بارداری را، استامینوفن ساده و بدون 
کدئین دانست و به مادران باردار توصیه کرد هنگام ابتلاء به آنفلوانزا حتماً به پزشک 

مراجعه کنند.
این متخصص زنان و زایمان، در پاسخ به این سوال که مادر باردار در هنگام ابتلاء 
به آنفلوانزا نیاز به مصرف چه داروهایی دارد، گفت: درمان های حمایتی مانند مصرف 
مایعات فراوان، آب میوه، چای کمرنگ، شیر داغ، سوپ و آش های ساده و در صورت 

تب؛ مصرف استامینوفن ساده همراه با پاشویه توصیه می شود.
وی ادامه داد: آنفلوانزا یک بیماری ویروسی است و نیاز به مصرف آنتی بیوتیک ندارد، 
اما اگر بیماری طولانی شود و عفونت ثانویه اضافه شود، با داشتن علائمی مانند ترشح 
پشت حلق چرکی، سرفه های خلط دار چرکی و…، با تشخیص پزشک، آنتی بیوتیک 

های مجاز دوران بارداری، تجویز می شود.
این متخصص زنان و زایمان گفت: گاهی علائم گوارشی در مادر باردار، مانند: تهوع، 
دل پیچه و اسهال، مشاهده می شود، که برای جلوگیری از کم آبی بدن مادر باردار، به 

فراخور شدت عوارض، ممکن است مصرف سرم تجویز گردد.
وی افزود: ابتلای مادر باردار به آنفلوانزا، ممکن است با عوارضی چون زایمان زودرس، 
سقط و مرده زایی همراه باشد، به همین جهت، تزریق واکسن آنفلوانزا به همه مادران 

باردار توصیه می شود.
نیرومنش در پاسخ به این سوال که احتمال دارد مادر شیرده مبتلا به آنفلوانزا نوزاد 
خود را به این بیماری مبتلا کند، گفت: این احتمال وجود دارد، به همین دلیل توصیه 

می شود در هنگام شیردهی از ماسک استفاده کنند.
 

محققان استرالیایی می گویند؛

صبحانه پُرپروتئین به پیشگیری از چاقی 
کمک می کند

یک مطالعه نشان می دهد »گرسنگی پروتئینی« می تواند باعث پرخوری غذاهای 
بسیار فرآوری شده و چاقی شود.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیکال نیوز، محققان ارتباط بین مصرف پروتئین و 
دریافت کالری را بررسی کردند.

و  چربی ها  از  بیشتر  کالری  دریافت  و  پروتئین  کمتر  مصرف  بین  ارتباطی  آنها 
کربوهیدرات ها پیدا کردند که ممکن است خطر چاقی را افزایش دهد.

چاقی با برخی از علل اصلی مرگ زودرس و قابل پیشگیری از جمله بیماری قلبی، 
سکته مغزی، دیابت نوع 2 و سرطان مرتبط است.

برای اولین بار در سال 2۰۰۵، فرضیه اهرم پروتئین )PLH( مطرح شد. این نظریه 
و  چربی  مصرف  نشود،  برآورده  پروتئین  مصرف  به  بدن  نیاز  اگر  که  می کند  بیان 
کربوهیدرات افزایش می یابد و با کاهش سیگنال های سیری، مصرف غذا را افزایش 

می دهد.
مطالعات نشان داده است که با کاهش دریافت درصد انرژی از پروتئین در رژیم 

غذایی، نرخ چاقی افزایش یافته است.
اخیراً محققان داده های سلامت جمعیت را برای درک رابطه بین مصرف پروتئین و 

چاقی تجزیه و تحلیل کردند.
آنها به ارتباط بین دریافت پروتئین کمتر در اولین وعده غذایی در روز و دریافت کلی 

غذا در طول روز پی بردند.
محققان داده های حاصل از بررسی ملی تغذیه و فعالیت بدنی 2۰۱۱-2۰۱2 از اداره 
آمار استرالیا را تجزیه و تحلیل کردند که شامل داده های 9۳۴۱ نفر با میانگین سنی 

۴6.۳ بود.
آنها همچنین خاطرنشان کردند کسانی که در اولین وعده غذایی خود پروتئین 
کمتری مصرف کردند، غذاهای بسیار فراوری شده بیشتری در طول روز مصرف 

کردند.
پروفسور »دیوید راوبنهایمر«، نویسنده مطالعه و رئیس بخش تغذیه از دانشگاه سیدنی 
استرالیا، گفت: »مطالعه ما نشان می دهد که خوردن وعده های غذایی کم پروتئین در 

اوایل روز، منجر به مصرف بیش از حد انرژی )چربی و کربوهیدرات( می شود.«
وی در ادامه می افزاید: »اگرچه افرادی که صبحانه های کم پروتئین مصرف می کنند، 
تمایل دارند بعد از آن وعده های غذایی پروتئین بیشتری )در ناهار و شام( انتخاب کنند، 

اما آن ها کاملًا شروع کم پروتئین را جبران نمی کنند.«
از  را  کربوهیدرات ها  و  قندها  جذب  و  هضم  سرعت  پروتئین  محققان،  گفته  به 
غذاهایمان کاهش می دهد، درحالی که چربی نیز همین کار را انجام می دهد. اگر 
صبحانه ای بخوریم که سرشار از غذاهای بسیار فرآوری شده یا شیرین باشد، آن غذاها را 

به سرعت هضم و جذب می کنیم.
در نتیجه سطح انسولین ما به سرعت بالا می رود و باعث می شود سلول های ما قند 
)گلوکز( را خیلی سریع از خون خارج کنند، که منجر به کاهش سریع سطح قند خون 
می شود و می تواند باعث شود دوباره احساس گرسنگی کنیم و این وضعیت اشتها را 

تحریک می کند، حتی اگر »واقعاً گرسنه« نباشیم.

فوق تخصص گوارش و کبد کودکان :

روده تحریک پذیر در کودکان
 خطرناک است؟

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: روده تحریک پذیر در 
دسته بیماری های عملکردی قرار دارد، اما بیماری خاص و خطرناک نیست.

»امیر حسین حسینی« در شبکه سلامت سیما درباره سندروم روده تحریک پذیر در 
کودکان گفت: این بیماری که احتمال و دلایل متعددی برای بروز آن مطرح می شود 

)نشانگان یا سندروم( نامیده می شود.
وی درباره سندروم روده تحریک پذیر IBS گفت: از علامت های اصلی این سندروم 
درد شکمی همراه با اسهال و یبوست است که باید حداقل به مدت ۴ روز در ماه در فرد 
وجود داشته باشد، این درد ها معمولا با تغییر قوام و تعداد دفعات مدفوع همراه است 
)البته این در صورتی است که بیماری های دیگری در کنار این بیماری وجود نداشته 
باشد(. فوق تخصص گوارش و کبد کودکان افزود: اگر در کنار علائم سندروم روده 
تحریک پذیر علائم خطر دیگری مانند رشد کودک خوب نباشد، دفع مدفوع همراه 
با خون یا بلغم باشد و یا کودک استفراغ های مکرر حاوی صفرا داشته باشد، کودک را 
باید فوری به پزشک رساند، زیرا این علائم در سندروم روده تحریک پذیر وجود ندارد و 
تشخیص بیماری دیگری خواهد بود. وی ادامه داد: زمینه ابتلا افراد خانواده- به هم 
ریختگی میکروب های روده ای و افرادی که نسبت به درد حساسیت زیادی دارند- از 

جمله عوامل تاثیر گذار در بروز این بیماری هستند.
فوق تخصص گوارش و کبد کودکان گفت: سن شیوع این بیماری 6 تا ۱۸ سال 
است، اما گاهی این علائم در نوزادان دقایقی قبل از دفع مدفوع به شکل دل پیچه 
و دردر دیده می شود که در واقع نوعی سیر تکاملی در نوزاد است در بعضی از نوزادان 
نیز حالت کولیک داریم که در طیف درد های عملکردی قرار می گیرد و بیماری خاصی 

نیست.

سلامت

چه کنیم تا مغزمان دچار آتروفی نشود؟

جلوی کوچک شدن مغز را بگیرید
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رنگ دیوارها، رنگ پرده ها و مبلمان، رنگ وسایل کوچک همه در حس خوبی که 
شما از فضای خانه خود می گیرید تاثیر دارند و در مقابل انتخاب اشتباه آنها فضای 
خانه را ناخوشایند و حتی کوچک تر خواهد کرد. برای فضاهای بزرگ  دستتان باز 
است و می توانید سراغ رنگ هایی متنوع بروید، اما برای فضاهای کوچک تر باید 

دقیق تر عمل کنید.
رنگ های ملایم در کنار هم ترکیبی آرامش بخش و البته زیبا ایجاد می کنند. رنگ  
صورتی روشن، طیف رنگی کرم تا قهوه ای و طیف ملایمی از رنگ های نارنجی در 
کنار یکدیگر به روشنی فضا و زیبایی بصری آن کمک می کند. رنگ هایی خنثی مثل 
سفید، بِژ، خاکستری، عاجی و خاکی، در کنار هم هماهنگ به نظر می رسند و فضا 

را بزرگ تر نشان می دهند.
اگر آنها را با رنگ های مختلفی مثل سبز یا زرد ترکیب کنید، روشنایی بیشتری 
به فضا می دهند. انتخاب رنگ های طیف صورتی، بنفش و آبی  فضا را ملایم و 
آرامبخش می کنند. برخی کارشناسان طراحی داخلی توصیه می کنند جسور 
باشید، روشن باشید، گاهی استفاده از رنگ های تندتر بیشتر شبیه چیزی است که 

همیشه آرزویش را داشته اید.
اگر از دیدن رنگ های کرم و بژ خسته شده اید، این فکر غلط که جسور بودن در 
طراحی داخلی، قیمت خانه  را کاهش می دهد یا تغییر آن سخت است، را کنار 
بگذارید؛ شما بیشتر وقت خود را در خانه می گذرانید، پس چرا اجازه نمی دهید که 

باعث شادی شما شود؟
به حال و هوای دلخواهتان فکر کنید

وقتی به دکوراسیون یک اتاق فکر می کنید، با در نظر گرفتن حس و حالتان شروع 
کنید. آیا می خواهید فضایی آرامش بخش برای استراحت داشته باشید؟ یا به دنبال 
طراحی فضایی برای پذیرایی از مهمانان هستید؟ میکالا شارپ، طراح داخلی، 
می گوید: »من همیشه با این شروع می کنم که این فضا چه احساسی را قرار است 
منتقل کند و می خواهم چگونه به نظر برسد.« »اگر می خواهید فضایی آرام بخش 
ایجاد کنید، باید از رنگ های روشن تر استفاده کنید، اما این بدان معنا نیست که 
سفید تنها گزینه است. سایه های کمرنگ گزینه خوبی هستند که در با رنگ های 
پررنگ مبلمان یا پرده ها ترکیب می شوند. برای ایجاد حس آرامش، سایه های تیره تر 

و متعادل شده با مبلمان روشن را نیز در نظر بگیرید.
به چرخه رنگ ها نگاه کنید

رنگ می تواند بر احساس ما تأثیر بگذارد و جالب اینکه هیچ رنگی دقیقا یک تأثیر 

ثابت بر روی همه افراد ندارد. فرآیند طراحی خود را با فکر کردن بر روی یک چرخه 
رنگ شروع کنید و کمی آزمایش کنید تا ببینید چه ایده هایی به ذهنتان می رسد. 
برای این کار ابتدا باید یک رنگ پایه را انتخاب کنید که رنگ اصلی دکور شما خواهد 

بود و بعد رنگ هایی را که با آن جفت می شوند بررسی کنید.
شارپ، یکی از کارشناسان مشهور برنامه تغییر دکور تلویزیون انگلستان، می گوید: 
»اگر در مورد رنگ هایی که دوست دارید مطمئن نیستید، با نگاه کردن به چرخه 
رنگ و مطالعه اینکه هر رنگی چه احساس متفاوتی را برمی انگیزد، شروع کنید. برای 
مثال، رنگ سبز آرام بخش، تازه و طبیعی است، در حالی که رنگ قرمز قدرت، عشق 

و اشتیاق به همراه می آورد. البته این کار به جسارت بیشتری نیاز دارد.
تکنیک بلوکه کردن رنگ ها را امتحان کنید

ایده آسان تر این است که رنگ هایی را در نظر بگیرید که در کنار رنگ اصلی، 
انتخاب های پایه شما را تکمیل کنند. مثلا استفاده از دو یا سه رنگ دیگر که در 
همان طیف و چرخه رنگی هستند. رنگ های مختلف را می توانید با کمک تکنیک 
بلوکه کردن به کار ببرید. این تکنیک که در فشن و دیزاین بسیار به کار می رود از 

جفت کردن دو یا چند رنگ مختلف ایجاد می شود.
برای این کار می توانید در قسمت های بزرگ تری مانند اتصال دیوارها و سقف ها 
یا در انتخاب کابینت های دو رنگ آشپزخانه دست به خلاقیت بزنید. گورنر، طراح 
و برنده جوایز متعدد، می گوید: »بلوکه کردن رنگ ها یک راه عالی برای تزریق 
رنگ و شخصیت به فضا است و باید با ذهنیتی خلاقانه و جسورانه به آن نزدیک 

شد.«
نکته مهم در مورد بلوکه کردن رنگ این است که هیچ قانون واقعی ای وجود ندارد. 
با این حال، من توصیه می کنم دو یا سه رنگ را در نظر بگیرید و آنها را روی کاغذ 
پیاده کنید تا مطمئن شوید که نظر شما را جلب خواهند کرد. شارپ، مدیر هنری 
استودیوی طراحی، می گوید: »رنگ ها بسیار پرانرژی هستند و واقعا این قدرت را 
دارند که خلق و خوی شما را بهبود بخشند و برای شما شادی، آرامش، آرامش یا هر 

چیزی که می خواهید به ارمغان بیاورند.«
استفاده از رنگ چه در کاشی، سقف یا در فرش و مبلمان، دست شما را برای 
منعکس کردن شخصیتتان در سرتاسر خانه باز گذاشته است. می توانید قوانین 
رنگ و طراحی داخلی را دنبال کنید اما حقیقت این است که اگر رنگی را دوست 
دارید و احساسی را که می خواهید برای فضا ایجاد می کند، آن را دنبال کنید تا 

متوجه لذتی که به ارمغان می آورد بشوید.

به حال و هوای دلخواهتان فکر کنید؛

راهکارهایی برای استفاده از رنگ در آپارتمان کوچک

حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد:

بی ادبی ریشه تمام بلاها و ادب ریشه
 تمام خوبی هاست

خطیب حوزوی با بیان این که اگر ادب و فروتنی در جامعه نهادینه گردد، 
بسیاری از مشکلات اجتماعی رخت برخواهد بست، گفت: بی ادب تنها به 
خود ضرر نمی زند، بلکه آتش به جان جامعه می اندازد؛ بی ادبی ریشه تمام بلاها 

و مفاسد و ادب ریشه تمام خوبی هاست. 
حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد در محفل معارفی حرم مطهر بانوی کرامت، 
موقف میزان و سنجش و ارزیابی اعمال را از موقف های قیامت توصیف کرد و 
ابراز داشت: ایمان، محبت و ولایت اهل بیت علیهم السلام، خوش اخلاقی و 

صلوات میزان حسنات انسان را سنگین تر می سازد.
وی در ادامه ضمن اشاره به روایتی به موضوع تواضع، ادب و فروتنی اشاره کرد 
و با بیان این که دین تماماً ادب است، اظهار داشت: بی ادب تنها به خود ضرر 
نمی زند، بلکه بی ادب آتش به جان جامعه می اندازد؛ بی ادبی ریشه تمام بلاها و 

مفاسد و ادب ریشه تمام خوبی هاست.
سخنران حرم مطهر بانوی کرامت با اشاره به این که بعث رسولان الهی بر محور 
ادب صورت گرفته است، سجده را منتهای ادب و فروتنی توصیف کرد و اظهار 
داشت: انسان را بامحبت و ریزش رحمت و حیوان را با ضرب و شتم و سختی 

ادب می کنند.
وی به معانی ادب در روایات اسلامی اشاره کرد و اذعان داشت: امام حسین 
علیه السلام در روایتی می فرمایند؛ »وَ اَنْ تَخْرُجَ مِنْ بَیْتِکَ، فَلا تُلْقِیَ اَحَداً اِلّا 
یْتَ لَهُ الْفَضْلَ عَلَیْکَ«، ادب عبارت است از اینکه وقتی از خانه خارج می شوی 

َ
رَأ

به هرکسی برخورد می کنی او را برتر از خود ببینی.
هُ لَا  حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد در اشاره به فرازهایی از آیه شریفه »إِنَّ
یُحِبُّ الْمُسْتَکْبِرِینَ« 2۳ سوره نحل، با بیان این که همه انسان ها همواره در 
معرض تکبر قرار می گیرند، اظهار داشت: هر کس خودش را از دیگری بالاتر 

می بیند، جزء مستکبرین است. برتر بودن با برتر دیدن بسیار متفاوت است.
سخنران حرم مطهر بانوی کرامت با تأکید بر این که اگر ادب و فروتنی در 
جامعه نهادینه گردد، بسیاری از مشکلات اجتماعی رخت برخواهد بست، 
خاطرنشان ساخت: جهنم جای متکبران است و انسان متکبر ممکن است 

بی دین و بی ایمان از دنیا رفته با شیطان محشور شود.
وی تأثیر شکستن خودپرستی و خودخواهی درونی را موردتوجه قرار داد و 
یادآور شد: امام رضا علیه السلام در حدیثی می فرمایند؛ عقل انسانی کامل 
نمی شود، مگر این که ۱۰ صفت در او شکل بگیرد؛ »از او امید خیر باشد« »از 
بدی او در امان باشند« »خیر اندک دیگری را بسیار شمارد«، »خیر بسیار خود 
را اندک شمارد«، »هر چه حاجت از او خواهند دلتنگ نشود«، »در عمر خود 
از دانش طلبی خسته نشود«، »فقر در راه خدایش از توانگری )توأم با فساد( 
محبوب تر باشد«، »خواری در راه خدایش از عزّت با دشمنش محبوب تر باشد«، 
»گمنامی را از پرنامی خواهان تر باشد« و دهمی »احدی را ننگرد جز این که 

بگوید او از من بهتر و پرهیزکارتر است«.
حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد در بخش پایانی سخنان خود به چگونگی 
برتر بینی انسان غرق در گناه و فساد نسبت به خود اشاره کرد و با بیان این که 
چه بسا ظاهر انسان با درون او متفاوت بوده، در ظاهری بد، صفات ارزشمندی 
داشته باشد، خاطرنشان ساخت: امام صادق علیه السلام در روایتی می فرمایند؛ 
پیرمرد عابد بخیل،  از  جوان سخاوتمند غرق در گناه، نزد خداوند عزوجل 

محبوب تر است.
 

به همت سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم برگزار می شود؛

فراخوان ششمین دوره جشنواره عکاسی 
“پاییز برگ ریز”

ششمین دوره جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز به همت سازمان پارک ها و 
فضای سبز و سازمان زیباسازی شهرداری قم برگزار می شود.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، سازمان پارک ها و فضای سبز و سازمان 
قم،  هنرمندان  بسیج  عکس  انجمن  همکاری  با  قم  شهرداری  زیباسازی 

ششمین دوره جشنواره عکاسی پاییز برگ ریز را برگزار می کند.
این جشنواره با محوریت زیبایی های فصل پاییز در بوستان ها و معابر شهر 
قم و المان ها و دیوارنگاره های شهری و با موضوع ویژه نقاط قوت و ضعف 
سیما و منظر شهری برگزار خواهد شد. علاقه مندان می توانند در دو بخش 
شهروندی)عکاسی با تلفن همراه( و حرفه ای )عکاسی با دوربین های حرفه ای( 
در این جشنواره شرکت کنند. مهلت ارسال آثار از تاریخ یکم  آذرماه لغایت ۳۰ 

آذرماه ۱۴۰۱ با تمدید به تشخیص دبیرخانه این جشنواره خواهد بود.
هر  توسط  اثر  حداکثر ۱۰  ارسال  شامل  جشنواره  این  در  شرکت  شرایط 
شهروند و هنرمند، ثبت آثار در محدوده خدمات رسانی مدیریت شهری قم در 
بوستان های منتخب شامل منطقه یک: بوستان حضرت مهدی )عج(-بوستان 
کودک و بوستان شهدای اصناف؛ منطقه 2: بوستان شفق و بوستان صبا؛ 
منطقه ۳: بوستان شهید بنیادی-بوستان نسیم و بوستان بانوان ارغوان؛ منطقه 
میدان سرو(-بوستان خاطره- تا  بوستان  اصلی  )ورودی  علوی  بوستان   :۴

بوستان بانوان نرگس و میدان دفاع مقدس؛ منطقه ۵: بوستان ولیعصر)عج( 
و بوستان بصیرت؛ منطقه 6: بوستان شهریار-بوستان نرگس و بوستان بانوان 
تبسم  و منطقه ۷: بوستان  صدر و بوستان بانوان نجمه(، عدم دارا بودن امضا، 
تاریخ، پاسپارتو، واترمارک، قاب یا نشان واره در تصاویر ارسالی، ارسال ۳ تصویر 
از زیبایی ها و ۳ تصویر از نازیبایی ها در موضوع ویژه، حذف آثار خلاف واقع 
اثبات شده، پذیرش شرایط مسابقه و مالکیت معنوی اثر و تصمیم گیری انتشار 

در کتب، فضای مجازی و نشریات به تشخیص دبیرخانه جشنواره است.
گفتنی است علاقه مندان می توانند از طریق درگاه اینترنتی سازمان به آدرس 

www.Qomparks.ir آثار خود را به دبیرخانه مسابقه ارسال نمایند.
 

رئیس ستاد اقامه نماز استان قم خبرداد:

ارسال 155 اثر به دبیرخانه استانی 
جشنواره نماز فجر تا فجر

رئیس ستاد اقامه نماز استان قم گفت: تا پنجم آذر ماه جاری ۱۵۵ اثر به 
دبیرخانه استانی جشنواره نماز فجر تا فجر در قم رسیده است و با توجه به این 
که هنوز فرصت برای ارسال آثار باقی است انتظار داریم آثار فاخر بیشتری از قم 

در سایت جشنواره بارگذاری شود. 
علی عرب پور در گفت و گویی اظهار داشت: جشنواره سراسری علمی، 
پژوهشی، فرهنگی، هنری و ادبی نماز با عنوان »فجر تا فجر« از دهه فجر ۱۴۰۰ 

کلید خورده است و تا فجر ۱۴۰۱ ادامه دارد.
وی بیان کرد: مهلت ارسال آثار تا 2۰ آذر ماه جاری است و احتمال این که تا 

دی ماه تمدید شود وجود دارد.
عرب پور بیان کرد: آثار ارسالی در سامانه اینترنتی noor.namaz.ir بارگذاری 
آثار به استان ها برای داوری برگشت داده شده و پس از داوری  می شود و 
استانی، آثار برگزیده به دبیرخانه کشوری ارسال می شود تا در پنجم بهمن ماه 

داوری روی آن ها انجام شود.
رئیس ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به این که علاقه مندان می توانند در 
سه بخش آثار خود را ارسال کنند سه بخش مذکور را شامل دانش آموزی،  آزاد و 

دانشجویی و طلاب ذکر کرد.
عرب ادامه داد: از میان کل آثار ارسال شده به دبیرخانه استان قم تاکنون ۴۱ 
اثر دانش آموزی، ۳۳ اثر در بخش آزاد، 2 اثر دانشجویی و 2 اثر از سوی طلاب 

ارسال شده و یک خانم به تنهایی ۷۷ اثر ارسال کرده است.
وی یادآور شد: آثار می تواند شامل مقاله و مکتوب باشد و شرکت کنندگان در 
بخش های هنری از جمله خوشنویسی، طراحی و نمایش می توانند به صورت 
جمعی و انفرادی در جشنواره شرکت کنند. در بخش فضای مجازی نیز شاهد 

برگزاری جشنواره در مواردی از جمله انیمیشن و پادکست خواهیم بود.

 مدیر جامعةالزهرا)س(: 

همایش کتاب سال بانوان گامی در مسیر 
نیل به تمدن نوین اسلامی است

مدیر جامعةالزهرا)س( با بیان اینکه همایش کتاب سال بانوان زمینه ای برای رشد 
بانوان اهل قلم در عرصه های مختلف علمی است، گفت: همایش کتاب سال بانوان 
می کوشد گامی علمی در عرصه جهاد تبیین و ترویج نگرش انقلاب اسلامی پیرامون 

موضوع زن و خانواده بردارد. 
خانم سیده زهره برقعی روزدوشنبه در آیین اختتامیه سومین همایش کتاب سال 
بانوان که در تالار بیداری اسلامی جامعةالزهرا سلام الله علیها برگزار شد، عنوان کرد: 
امام صادق علیه السلام فرمودند: »أوّل ما خلق اللّه القلم فقال له: اکتب فکتب ما کان و 
ما هو کائن الی یوم القیامه؛ قلم نخستین آفریده کردگار است. به او فرمود: بنگار، و قلم 

آنچه را بود و تا روز رستاخیز خواهد بود، همه را در نوشتار آورد«.
همایش کتاب سال بانوان زمینه ای برای رشد بانوان اهل قلم 

مدیر جامعةالزهرا سلام الله علیها در راستای همایش کتاب سال بانوان، اهمیت و 
جهت گیری های بایسته آن به سه محور »جایگاه کتاب«، »نقش کتاب در شکل گیری 
تمدن نوین اسلامی« و» کتاب خوب« با محوریت بیانات مقام معظم رهبری مطالبی 
اشاره کرد و با اشاره به جایگاه کتاب، عنوان کرد: رهبر معظم انقلاب بیانی دارند که: 
»کتاب، دروازه ای به سوی گستره دانش و معرفت است و کتاب خوب، یکی از بهترین 

ابزارهای کمال بشری است«.
برقعی تصریح کرد: کتاب سال بانوان بر آن است که دروازه ای برای گسترش دانش و 
معرفت در عرصه زنان و خانواده با رویکرد اسلامی و حرکت به سمت کمال و رشد بانوان 

اهل قلم در عرصه های مختلف علمی فراهم کند.
وی تأکید کرد: کتاب سال بانوان قصد دارد مأمنی علمی و البته کیفی و مطابق با 
استانداردها و نیز زمینه ای برای تقویت پژوهش و نشر یافته های علمی بانوان و همه 

پژوهشگران عرصه زن و خانواده باشد.
لزوم تبیین نگرش اسلامی به زن و خانواده در عرصه های علمی پژوهشی

در  اسلامی  انقلاب  کرد:  خاطرنشان  سلام الله علیها  جامعةالزهرا  مدیر 
زمینه سازی برای حضور زنان در عرصه های علمی-آموزشی و اجتماعی به میزان 
قابل توجهی موفق بوده است، اما در عرصه علمی – پژوهشی برای »تببین نگرش 
توأم  آزادی  تبیین  و  ایرانی  اسلامی-  زندگی  سبک  خانواده،  و  زن  به  اسلامی 
با آزادگی« هنوز جای کار فراوان وجود دارد و لازم است تلاش های هم افزایی با 
سرعت و جدیت مدنظر باشد؛ بنابراین ما بیش از پیش نیازمند سرمایه گذاری در 

این زمینه های ذکرشده هستیم.
وی بیان داشت: هر چند جامعةالزهرا سلام الله علیها و حوزه های علمیه خواهران 
پس از انقلاب اسلامی توانسته اند در عرصه آموزش طلاب با معارف اسلامی گام مهم 
و مؤثری بردارند، اما در تربیت پژوهشگران و بانوان اهل قلم و تحقیق در عرصه های 

مختلف با تأخیر ورود کردند و هنوز جای کار فراوان دارد.
لزوم تخصیص امکانات برای رشد و پرورش طلاب مستعد پژوهش برای رشد 

دینی و علمی کشور
برقعی تصریح کرد: نکته مهم اعتقاد و باور به وجود و حضور ظرفیت های بالفعل 
پژوهشگران بانو و توانمندی آنان و نیز استعداهای پژوهشی بالقوه و قابل توجه در بانوان 
طلبه است که بایستی مورد عنایت باشد. به گونه ای که اگر شرایط زمینه ای و شرایط 
تاثیرگذار در پرورش آنان با عزم راسخ فراهم شود، در عرصه هایی نشان دادند که با حفظ 

کیفیت و استانداردهای لازم پیشتاز بر برادران هستند.
وی خاطرنشان کرد: بحث بنده بحث جنسیتی نیست؛ بلکه دغدغه ما فراهم کردن 
شرایط عادلانه و تخصیص امکانات به طور منصفانه برای رشد و پرورش همه طلاب 

مستعد پژوهش برای رشد دینی و علمی کشور اسلامی مان است.
مدیر جامعةالزهرا سلام الله علیها تأکید کرد: توجه و حمایت جدی از پژوهشگران بانو و 
پژوهشگران عرصه زن و خانواده، توجه ویژه به سرمایه گذاری در عرصه تحقیقات مرتبط 
با علوم انسانی اسلامی به صورت بنیادین و کاربردی و نیز زنان و خانواده و حمایت ویژه 
برای راه اندازی پژوهشگاه ها و واحدهای پژوهشی اختصاصی بانوان در جامعةالزهرا 
سلام الله علیها و حوزه های علمیه خواهران لازم و ضروری است تا بتوانیم دانش لازم را 

در این عرصه مهم تولید نماییم.
نقش کتاب در حرکت به سمت تمدن نوین اسلامی 

برقعی در ادامه با اشاره به »نقش کتاب در حرکت به سمت تمدن نوین اسلامی«، 
عنوان کرد: رهبر معظم انقلاب بیان کردند: »کتاب، مادر تمدن ها و نیز عصاره ی 
آن ها است، و بشر با پدید آوردن کتاب، درس های بی شماری را که در کتاب تکوین 
بدو آموخته شده، گرد می آورد و در محیط بشری، منتشر می سازد و بدین گونه روزبه روز 

گنجینه ی ثروت بشری، غنای بیشتر می یابد«.
وی افزود: اگر کتاب، مادر و عصاره تمدن ها است، لاجرم حرکت به سمت تمدن نوین 
اسلامی، نیازمند کتاب های متناسب برای نیل به این تمدن است؛ تمدن اسلامی در 
مسیر شکل گیری خود با مشکلات درونی و تهاجمات بیرونیِ بسیاری در عرصه های 

مختلف علمی و فرهنگی مواجه است.
مدیر جامعةالزهرا سلام الله علیها ادامه داد: یکی از مهترینِ این عرصه ها و مقوله ها، 
موضوع هویت، نقش و کنشگری زن در زندگی فردی و اجتماعی و نیز آموزه ها و 
موازین مرتبط با آزادی و آزادگی او است. لازمه حرکت به سمت تمدن نوین اسلامی، 
ارائه پاسخ های روشن، متقن و قابل ارائه در سطح جهانی در این زمینه ها است؛ بر این 
اساس، همایش کتاب سال بانوان می تواند قدمی کوچک اما حائز اهمیت در مسیر 

پرعظمتِ نیل به تمدن نوین اسلامی باشد.
وی تصریح کرد: کتاب سال بانوان زمینه ای برای دیده شدن آثار بانوان اهل قلم و 
تجلیل از آثاری است که با قلمی روش مند، متقن و گویا به پاسخگویی به نیازهای جامعه 
اسلامی در تمام عرصه های علوم انسانی پرداخته و تبیین گر نگرش انقلاب اسلامی به 

زن، زندگی انسانی-اسلامی و آزادی همراه با آزادگی است.
 

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم:

فرهنگ وقف برای خرید و اهدای کتاب
 را احیا کنیم

کتابخوان  نشست  در  قم  استان  پرورش  و  آموزش  کل  اداره  سوادآموزی  معاون 
نوسوادان بر احیای فرهنگ وقف برای خرید و اهدای کتاب به کتابخانه های عمومی 

تأکید کرد. 
به میزبانی اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم و با مشارکت نهضت سواد آموزی 
استان، نشست کتابخوان نوسوادان با موضوع »نماز و بسیج« همزمان با هفته بسیج، با 

حضور در کتابخانه مرکزی قم برگزار شد.
در ابتدای این نشست، حجت الاسلام و المسلمین قاسمی نیا با اشاره به نقش 
نشست های کتابخوان در ترویج کتابخوانی گفت: نشست های کتابخوان، بهانه ای 
هستند برای ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی و با توجه به همکاری های مشترک اداره 
کل کتابخانه های عمومی استان قم و نهضت سواد آموزی، خوشحالیم که به بهانه هفته 

کتاب دورهمی با محور کتاب و با حضور نوسوادان تشکیل داده ایم.
وی افزود: مطالعه و علم آموزی در اسلام جایگاه والایی دارد و از این حیث، کتابخانه 
نیز همچون مسجد مکانی مقدس است؛ چرا که زمانی که در کتابخانه حضور داریم، در 

محضر دانشمندان و بزرگان هستیم.
فرهنگ  کرد:  تصریح  قم  استان  پرورش  و  آموزش  کل  اداره  سوادآموزی  معاون 
کتابخوانی از خانواده شکل می گیرد و پدر و مادر کتابخوان، فرزندان کتابخوان نیز 
تربیت می کنند؛ بنابراین یکی از برنامه های ما برای ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی 
می تواند در زمینه آموزش مهارت های زندگی و اهمیت کتابخوانی به زوج های جوان 

باشد.
حجت الاسلام و المسلمین قاسمی نیا با تأکید بر نقش فرهنگ وقف در ترویج کتاب 
و کتابخوانی خاطرنشان کرد: یکی از فرهنگ های خوب که می تواند در حوزه کتاب 
و کتابخوانی تحول آفرین باشد، ترویج فرهنگ وقف کتاب است؛ خوشبختانه در حال 
حاضر واقفین در زمینه ساخت مدرسه یا کتابخانه فعالیت می کنند اما این کافی نیست 

و باید وقف های زیادی در جهت اهدا و خرید کتاب صورت گیرد.
وی همچنین در پایان با اشاره به هفته بسیج ابراز داشت: در سخنان اخیر مقام 
معظم رهبری )مدظله العالی( بر اهمیت خودسازی و معنویت بسیجیان تاکید شد 
و این نشست نیز که با موضوع بسیج و نماز تشکیل شده است بر همین نکته تاکید 
دارد؛ چرا که بسیج یعنی مبارزه با دشمن بیرون و نماز خط مقدم مبارزه با دشمن 

درون است.
در این نشست همچنین، فرشته حاج بابایی با معرفی کتاب پیوند های نماز نوشته 
محسن قرائتی؛ اعظم مهدی زاده با معرفی کتاب نقش نماز در تشکیل شخصیت 
جوانان نوشته حمیدرضا کریمی و جمعی از نویسندگان و مریم شهبازی با معرفی 
کتاب قطره ای از دریای نماز نوشته مهدی اسماعیل پور، تجربیات مطالعاتی خود را 

به اشتراک گذاشتند.

 لطفاً چشم هایتان را ببندید. می خواهیم سفری 
داشته باشیم به آینده ای که خیلی از ما دور نیست. 
متاسفانه باید بگوییم که این، یک سفر به کره ماه و یا 
پرواز با کشتی های هوایی نیست! بلکه سفربه آینده ای 
است که زمین شناسان از همین حالا زنگ خطر آن 
را به صدا درآورده اند و راه گریزی هم وجود ندارد جز 
یک تغییر در خودمان. حالا بیایید ادامه دهیم؛ همین 
طور که چشم هایتان را بسته اید روزی را تصور کنید 
که زمین زیبای ما، چیزی جز یک پوسته ترک خورده 
نیست و درختان سبزرنگ بلندقامت دیگر جایی در 
آن ندارند. استخرهای پرآب و دوش آبگرم به خاطرات 
و  آشامیدن  برای  حتی  و  پیوسته اند  ما  نوستالژی 
داشتن آب مصرفی مان هم باید به سهمیه ها متوسل 
شویم. حتماً خیلی هایتان با خود می گویید، »ای بابا 

حالا کو تا آن روز!« 
بخواهیم  اگر  نیست،  دور  خیلی  روز  آن  واقعاً  اما 
که  شنیده اید  حتماً  کنیم.  حرکت  فرمان  همین  با 
آب  سر  بر  سوم  جهانی  جنگ  احتمالًا  می گویند 
خواهد بود. من هم مثل شما امیدوارم آن روز نرسد و 
خداوند هیچ گاه باران رحمتش را از سرمان کم نکند 
اما آنچه مهم است اینکه ما هم سهمی اساسی دروقوع 
دهیم.  انجام  کاری  باید  و  داریم  حیاتی  جنگ  این 
می پرسید چرا؟ متاسفانه ما انسان ها با اینکه خودمان 
عامل اصلی تولید گازهای گلخانه ای و گرم شدن کره 
زمین، جنگل زدایی، آلودگی آب ها، استخراج بیش از 
حد آب های زیرزمینی و خلاصه آسیب به اکوسیستم 
این کره خاکی هستیم، اما به سبب افتادن در گیر و 
دارزندگی روزمره، حسابی فراموش کرده ایم که آب 
مایه حیات است و نبودش به معنای پایان زندگی؛ 
پس چشم هایتان را بازکنید، الگوی مصرفتان را اصلاح 

کنید و به فکر ترسیم آینده ای بهتر برای زمین باشید.
*خودمان را به خواب نزنیم، واقعاً آب نداریم

همان طور که می دانید کشور ما چندسالی است 
آب،  بحرانی  شرایط  و  شده  خشکسالی  دوره  وارد 
آنکه  برای  برخی ها  متاسفانه  نیست.  بردار  شوخی 
آبی  کم  منکر  کلًا  نیندازند،  زحمت  به  را  خودشان 
می شوند و آن چنان فاز روشنفکرانه برمی دارند و با 
اطمینان مدعی می شوند آب هست! که هرکس نداند 
فکر می کند این ها دستی در رده های بالای سیاسی 
کشور دارند و پر از خبرهایی پشت پرده از سدهای 
خالی کشور هستند که ما از آن بی اطلاعیم! برخی ها 
هم اصلًا انگار در این عالم زندگی نمی کنند و کلًا از 
نمی دانم  هم،  آدم ها  از  دسته  این  خبرند؛  بی  دنیا 
یا خودشان را زده اند به آن راه یا اینکه واقعاً از سطح 
فرهنگی لازم برخوردار نیستند و نمی دانند که اوضاع 
وسواسی های  هم  دیگر  دسته  است.  خراب  چقدر 
فلسفه  خودشان  برای  اصلًا  که  هستند  عزیزی 
جداگانه ای از آب دارند و وقتی به آن ها از صرفه جویی 
از آب بگویی مثل این است که به شعور نظافتی آن ها 
توهین کرده ای! و نهایتاً می مانند افرادی که جز این 
سه دسته نیستند و با اینکه به همه کمبودها واقفند 
اما براساس یک سری عادت های غلط، آب را اسراف 
می کنند؛ البته اوضاع این ها از بقیه بهتر است و راه 
اصلاح هم برایشان بازتر چون خود را به خواب نزده اند 

و راهی برای بیدار کردنشان وجود دارد.
*صرفه جویی! تکرار یک موضوع قدیمی اما ضروری
بحث  یک  آب،  مصرف  در  جویی  صرفه  موضوع   
این  بازخورد  واقعاً  اما  است  تکراری  بسیار  بسیار 
تکرار چه بوده؟ قطعاً اگر بازخورد آن مثبت بود امروز 
برایتان قصه تکراری صرفه جویی آب  بار دیگر  یک 
سری  یک  با  اینجا  در  الان  بگذریم؛  نمی گفتیم.  را 
راهکارهای  می خواهیم  و  طرفیم  محترم  شهروند 
تکراری اما فرار روش های کاهش مصرف را باهم مرور 

کنیم.
 از همین اول بگوییم که کاری با مصارف کشاورزی و 
صنعتی نداریم که آن هم گرچه بسیارمهم است و اصلًا 
بخش عظیمی از آب مملکت از این طریق هدر می رود 

اما آن را باید به کارشناسان این حوزه ها بسپاریم.
*یک چالش دسته جمعی/ فقط چند لیوان 

در روز!
 مخاطب امروز ما، شما مصرف کنندگان خانگی 
باید  تعارف  بدون  نجنبانید،  دست  اگر  که  هستید 
بگوییم که با شرایط فعلی و کاهش ۵۰ تا 6۰ درصدی 
بارش ها نسبت به زمان مشابه سال گذشته، دیگر آبی 

برای مصرف نداریم! این مساله، نه طنز است و نه غلو، 
واقعیتی است که به سبب کمبود بارش ها و سطح 
پایین سدها به خوبی می توانیم با چشمان خودمان آن 

را ببینیم و حتی نگران شویم.
عنوان  به  خانواده تان  و  شما  که  نکنید  فکر  البته 
چندنفر از چند ده میلیون، نقش چندانی در کاهش 
بحران ندارید، زیرا اگر هرکدام از ما روزانه فقط یک لیتر 
)معادل ۴ لیوان آب( صرفه جویی کنیم می شود ۸۰ 
میلیون لیتر در یک روز. حالا اگر برای خودمان یک 
چالش جذاب صرفه جویی راه بیندازید و این لیترهای 
روزانه را به چند لیتر صرفه جویی تبدیل کنیم، می 
دانید چه اتفاق عظیمی در کشور می افتد و اوضاع 
ذخایر آبی مان تا چه حد بهبود پیدا می کند؟ خواهشا 
بیایید از همین امروز دست به کار شویم و همه دوستان 
و آشنایان را هم به این چالش دعوت کنیم. چالشی که 
صرفاً بعد لذت و سرگرمی ندارد و می تواند آینده آبی 

خودمان و کشورمان را تضمین کند.
*صرفه جویی با راهکارهایی ساده تر از ساده؛ 

کمی تعهد لطفاً!
باید  حتماً می پرسید که برای این چالش چه کار 
بکنید. این چالش و قانون های آن، آنقدر آسان است 
که بارها و بارها آن ها را شنیده اید و شاید امتحانش هم 
کرده باشید، پس کار سختی پیش رویتان نیست. فقط 
کافی است کمی هوشمندانه تر این قوانین را بخوانید 
و آن ها را اجرا کنید. این اجرای قوانین است که شما را 

به پیروزی می رساند. با ما همراه باشید.
*آموزش کودکان

معمولًا اکثر بچه ها عاشق آب بازی هستند اما قطعاً 
اگر از همین کودکی استفاده درست را یاد بگیرند، در 
بزرگسالی به افرادی متعهد و صرفه جو تبدیل خواهند 
هنگام  مثلًا  که  بیاموزید  آن ها  به  حتماً  پس  شد؛ 
مسواک زدن، شست و شوی دست ها، حمام کردن و 

... نباید شیر آب را بیهوده باز بگذارند.
*مسواک زدن محتاطانه

این یک تصویر تکراری است اما با این حال، هنوز هم 
خیلی ها هنگام مسواک زدن، شیرآب را باز می گذارند و 
در همان چنددقیقه کلی آب هدر می دهند. سؤالمان 
از این افراد این است که واقعاً بستن یک شیرآب اینقدر 

زحمت دارد که حاضرید چند لیتر آب هدر دهید؟
*یک وضوی شرعی و خداپسندانه

هدر دادن آب به هیچ بهانه ای پذیرفته نیست حالا 
چه برسد به وضوگرفتن که برای ما مقدس است، پس 
لطفاً در تمام زمان وضو گرفتن، شیر آب را باز نگذارید. 

حتماً امتحان کنید، کار بسیار آسانی است.
*بستن شیر آب هنگام کف مالی ظرف ها

اما خواهشا فقط شنونده  بارها شنیده اید  و  بارها 
نباشید و این بار گوش دهید. واقعاً در تمام مدت کف 
مالی ظرف ها نیازی به بازبودن شیرآب نیست. ضمناً 
اگر فشار آب را هم کم کنید، هم خودتان کمتر خیس 
می شوید و هم چند ده لیتر آب آشامیدنی، بی سبب 

هدر نمی رود.
*استفاده بهینه از ماشین لباسشویی و 

ظرفشویی
را  ما  کار  تنها  نه  ظرفشویی  و  لباسشویی  ماشین 
راحت می کند بلکه درصورت استفاده بهینه می توانند 
به کمک صرفه جویی آب بیاید؛ البته به شرط آنکه 
درهربار شست و شو ظرفیتشان تکمیل شده باشد و 

به خاطر چند تکه لباس و ظرف، آن ها را روشن نکنیم.
*استراحت دادن به سماور و کتری

 قل قل شبانه روزی سماور و کتری به معنای تبخیر 
حجم زیادی آب درطول روز است. اگر نیازی به آب 
جوش ندارید، لطفاً زیر سماور و کتری را خاموش کنید 
و یا حداقل آن ها را روی کمترین شعله قرار دهید تا بی 

دلیل، ده ها لیتر آب تبخیر نشود.
*حمام کردن اصولی

 متاسفانه خیلی از مردم،حمام را مکانی برای تفکر، 
آواز خواندن و حتی ریلکس کردن های طولانی در زیر 
دوش می دانند که این به معنای استفاده چند صد 
آیا فکر کرده اید  اما  لیتر آب طی هربار حمام است 
که این سرخوشی ما، رویای  فرزندانمان در آینده ای 
نزدیک خواهد بود؟ پس لطفاً زمان استحمام خود را 
کاهش دهید و درهنگام لیف زدن، شست و شوی سر 
و ... آب را ببندند. ضمناً استفاده از دوش های پرفشار 

کم مصرف را هم فراموش نکنید. 
*اصلاح فلاش تانک ها

گلاب به رویتان! اما باید بگوییم که خیلی از خانه ها 
بزرگی هستند که در هربار  تانک های  دارای فلاش 
راهی  می توانند  را  آب  لیتر   ۱۰ تا  حتی  استفاده 
فاضلاب کنند، برای جلوگیری از این همه اسراف، 
استفاده  تر  کوچک  تانک های  فلاش  از  می توانید 
کنید و یا حتی با قرار دادن جسمی بزرگ مثل یک یا 
دو آجر در فلاش تانک های بزرگ، میزان آب مصرفی 

را کم کنید.
*حذف شست و شوی غیر ضروری کوچه و 

خیابان
در ابن بحران کم آبی، دیدن فردی که شلنگ آب را 
بی محابا بازکرده تا مثلًا کوچه و خیابان جلوی خانه 
یا مغازه خود را بشوید، آنقدر غیرقابل تحمل است 
که گاهی آدم از کوره در می رود اما لطفاً در چنین 
شرایطی آرامش خور را حفظ کنید و حتماً به طرف 
مقابل تذکری نرم بدهید. اگر هم او به حرفتان توجهی 
نکرد حداقل شما پیش وجدانتان شرمنده نخواهید 

بود.
*با جارو دست به کار شو!

اصلًا قابل درک نیست که جرا بعضی ها برای شست 
و شوی حیاط و پله و کوچه، آب را با فشار هرچه تمام تر 
هدایت می کنند تا هم آشغال زدایی انجام شود هم 
شست و شو. این همشهریان باید بدانند که با این 

روش اشتباه، اسراف را به حداعلا می رسانند.
*توجه به چک چک آب

نیاید اما چک چک آب می تواند  شاید به نظرتان 
سالانه بیش از ۱۰۰ هزارلیتر آب هدر بدهد، پس اگر 
اتصالات خرابی دارید و شیری چک چک می کند، 
سریع تر دست به کارشوید و از هدررفتن آب جلوگیری 

کنید.
از  آسان تر  آب  در  جویی  صرفه  نظرتان  به  دیدید؟ 
چیزی نیست که تصور می کنید؟ ما نه به عنوان یک 
تعهداتی  نیز  مسلمان  یک  عنوان  به  بلکه  شهروند 
نسبت به مصرف آب داریم و در آیات متعددی با تاکید 
بر صرفه جویی مواجه هستیم که معروف ترین آن نیز 
آیه ۳۱ سوره اعراف است که خداوند می فرماید: »... 
هُ لا یحِبُّ الْمُسْرِفینَ )از  وَ کلُوا وَ اشْرَبُوا وَ لا تُسْرِفُوا إِنَّ
اسراف  ولی  بیاشامید،  و  بخورید  الهی(  نعمت های 

نکنید که خداوند مسرفان را دوست نمی دارد.«

خودمان را به خواب نزنیم، واقعاً آب نداریم 

بحرانبیآبیجدیاست؛فرمانمصرفرابچرخانید
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عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس اعلام کرد؛

حذف دلال ها و کاهش قیمت خودرو
 در بازار با تداوم عرضه ها به بورس کالا

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس عرضه خودرو در بورس کالا را اقدام 
مثبتی خواند و گفت: تداوم عرضه خودرو در بورس کالا می توان انتظار حذف 

دلالی و به دنبال آن کاهش قیمت خودرو را در بازار آزاد داشت.
براساس این گزارش، به دنبال وعده های داده شده از سوی مسوولان حاضر در 
دولت سیزدهم مبنی بر حذف قیمت گذاری دستوری از اقتصاد کشور و نیز عرضه 
موفق سیمان در بورس کالا، تصمیماتی در راستای عرضه خودرو در بورس کالا 
اتخاذ شد که این اتفاق با استقبال اکثر فعالان حاضر در بورس و نیز بازار خودرو 
مواجه شد. در ابتدا تعند ماه گذشته شاهد اتفاقات مثبت در بازار خودروهایی 
بودیم که در بورس کالا عرضه شدند، اما باید هر چه زودتر اقدامی انجام شود تا 

بستر لازم برای عرضه همه خودروها در بورس کالا فراهم شود.
کشف قیمت خودروهای وارداتی در بورس کالا

حمایت مسوولان از افزایش عرضه خودروها به بورس کالا فقط به خودروهای 
داخلی ختم نشد و »الله وردی دهقانی«، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ضمن حمایت از انجام معاملات در بورس کالا به عرضه خودروهای وارداتی در 
بورس کالا اشاره کرده و گفته است: اگر خودرو بی رویه و بی برنامه وارد شود تولید 
داخل آسیب خواهد دید، برای خودروهای وارداتی، منطقی این است که خودرو 

را به بورس ببریم تا کشف قیمت شود.
عرضه خودروهای پرتیراژ در بورس کالا

بازار  با مطرح شدن چنین صحبتی از سوی مسوولان حاضر در  همچنین 
خودرو، »امیرمهدی صبایی«، مدیر نظارت بر بورس ها سازمان بورس و اوراق 
بهادار در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا مبنی بر برنامه سازمان بورس برای افزایش 
عرضه خودرو در بورس کالا گفت: مجموعه بازار سرمایه و صنعت خودرو باید 
عرضه خودرو در بورس کالا را یک فرصت و نعمت تلقی کند گرچه طبیعی است 
که نمی شود به یکباره همه خودروها به دلیل مسائل اقتصادی و حاکمیتی و 
سازمان های درگیر در این صنعت وارد بورس کالا شوند، اما به صورت تدریجی این 
اتفاق رخ می دهد. وی ادامه داد: عرضه خودرو در بورس کالا ابتدا با خودروهای 
کم تیراژ شروع شد و با شیب ملایم به سمت خودرو های پرتیراژتر در حال حرکت 
است، به طوری که در حال حاضر خودروی پرتیراژ پژو 2۰۷ در بورس پذیرش 
شده است. به گفته صبایی، هدف نهایی در حوزه عرضه خودرو در بورس کالا بعد 
از عرضه موفق پژو 2۰۷ این است که به مرور به سمت خودروهای پرتیراژ برویم که 

این صنعت بتواند از قیمت گذاری دستوری با بستر و کمک بورس کالا رها شود.
کاهش واسطه گری ها در بازار خودرو

با توجه به حمایت های انجام شده از سوی مسوولان در راستای عرضه خودروها 
به بورس کالا »محمدحسین فرهنگی«، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا در ارزیابی از تجربه عرضه خودرو در بورس 
کالا اظهار داشت: عرضه خودرو در بورس کالا اقدامی است که به تازگی شروع 

شده و تاکنون همه از اجرای آن رضایت داشته اند.
وی ادامه داد: عرضه خودرو در بورس کالا منجر به کاهش واسطه گری ها شده، 
اما هنوز از بین نرفته است؛ علاوه بر آن، با این اقدام تولیدکنندگان برای عرضه 

خودرو احساس راحت تری دارند.
متقاضیان  کرد:  خاطرنشان  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  عضو  این 
و مشتریان خودرو نیز با عرضه خودرو در بورس کالا دسترسی راحت تری به 

خودروهای مدنظر خود دارند، بنابراین به نظر می رسد این مسیر درستی است.
فرهنگی در پایان گفت که با ادامه قاطعانه عرضه خودرو های پرتیراژ در بورس 
کالا شاهد نتایج مثبتی در بازار خودرو خواهیم بود که از جمله کاهش و حذف 

دلالی و واسطه گری و درنهایت کاهش قیمت خودرو است.
جزییات عرضه خودرو به بورس کالا

عرضه خودرو در بورس کالای ایران از 2۸ اردیبهشت ماه و با 2 مدل خودروی 
کارا دو کابین و تک کابین آغاز شد، اگرچه در برهه ای از زمان انجام عرضه ها 
به دلیل وجود برخی مسایل به تعویق افتاد، اما عرضه ها با ازسرگیری معاملات 

خودرویی ها در بورس کالا روند افزایشی به خود گرفت.
روند عرضه به گونه ای بود که از ابتدای سال تاکنون درمجموع 6 هزار و ۱۳6 
دستگاه خودرو سبک و سنگین از نوع سواری و باری در بورس کالا عرضه شد که 
از این تعداد چهار هزار و 9۳۷ دستگاه مورد معامله قرار گرفت. خودروهای کارا دو 
 ،T۸ پژو 2۰۷، کی ام سی ،S۵ و S۷ کابین، کار تک کابین، لاماری ایما، هایما
جک S۵، دیگنیتی، فیدلیتی، شاهین، کامیون های کشنده فاو و امپاور از جمله 
خودروهایی هستند که تاکنون در بورس کالا عرضه شدند، همچنین خودروی تارا 

نیز قرار است فردا برای نخستین بار در بورس کالا عرضه شود.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد:

بهره برداری از پارک لجستیک صادرات 
محصولات کشاورزی به زودی

وزیر جهاد کشاورزی گفت: با توجه به اهمیت زیرساخت های حمل و نقلی در 
صادرات محصولات کشاورزی، در آینده نزدیک پارک لجستیک کشاورزی ایران به 

بهره برداری خواهد رسید.
و  مالی  تامین  قرارگاه  جلسه  در  امروز  صبح  نژاد«  ساداتی  جواد  سید   «
و  سازمان ها  روسای  معاونین،  حضور  با  که  کشاورزی  بخش  سرمایه گذاری 
مسوولان ذی ربط برگزار شد افزود: تقویت زیرساخت های حمل و نقل بخش 

کشاورزی در راستای تسهیل صادرات و واردات بخش کشاورزی الزامی است.
تامین  برنامه ریزی های وزارت جهاد کشاورزی برای  به  وزیر جهاد کشاورزی 

کانتینرهای یخچال دار مورد نیاز صادرکنندگان محصولات کشاورزی اشاره کرد.
ساداتی نژاد تصریح کرد: وزارت جهاد کشاورزی تمام امکانات خود برای حمایت 
از صادرات محصولات کشاورزی را بکار خواهد گرفت، زیرا ایران ظرفیت تبدیل 

شدن به پایانه صادرات محصولات منطقه را دارد.
پارک لجستیک؛ به طور عمومی پارک های لجستیکی شامل فضای انبار و 
خدمات، حمل ونقل و خدمات توزیع کارآمد است. این پارک ها در مقیاس وسیعی 
توسط سازمان ها راه اندازی می شوند که به نوبه خود شامل انبارهایی هستند که 
توسط چندین اپراتور انبار مختلف اداره می شوند و خدمات متنوعی را به هزاران 

مشتری ارائه می دهند.

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر:

قیمت سکه تمام از مرز 1۷ میلیون تومان 
عبور کرد

نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر اظهار داشت: روزدوشنبه قیمت هر سکه تمام 
طرح جدید ۱۷ میلیون و 2۰۰ هزار تومان و قیمت هر گرم طلا یک میلیون و ۵۴۴ 

هزار تومان است.
محمد کشتی آرای در گفت وگویی درباره دلایل ادامه افزایش نرخ طلا در بازار 
اظهار داشت: مهم ترین عامل افزایش نرخ ارز بوده که از روز یکشنبه تا به  روز 
دوشنبه قیمت دلار 2۵۰ تومان گران تر شد و هر قطعه سکه هم در حال حاضر 
حدود ۵۰۰ دلار است که افزایش 2۵۰ تومان در هر ۵۰۰ دلار، در افزایش قیمت 
سکه هم اثرگذار است. وی با بیان اینکه افزایش قیمت طلا و سکه در همان ادامه 
افزایش قیمت دلار است، گفت: البته از روز گذشته تا به امروز قیمت انس جهانی 
از ۱۷۵6 دلار به ۱۷6۰ دلار رسیده و این موضوع هم در افزایش قیمت طلا و سکه 
بی تاثیر نیست. نایب رییس اتحادیه طلا و جواهر با اشاره به قیمت امروز طلا و 
سکه ادامه داد: امروز قیمت هر سکه تمام طرح جدید ۱۷ میلیون و 2۰۰ هزار 

تومان و قیمت هر گرم طلا یک میلیون و ۵۴۴ هزار تومان است.
کشتی آرای درباره اثرگذاری موضوعاتی مانند اوراق سکه در افزایش قیمت ها با 
توجه به اعلام قیمت های آتی اظهار داشت: بحث اوراق سکه هم در وضعیت بازار 
طلا و سکه بی تاثیر نیست اما باید توجه داشته باشیم واگذاری اوراق سکه محدود 
بوده است. به هر حال هر کاهش و افزایش قیمتی دلیل اقتصادی دارد و متاثر از 

شاخص های اقتصادی هستند. 

رییس سازمان امور مالیاتی:

عدالت مالیاتی و وصول مالیات منصفانه با همراهی مردم امکان پذیر است
در  توفیق  گفت:  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  کل  رییس 
وصول مالیات منصفانه و ایجاد عدالت مالیاتی با همراهی 

مردم امکان پذیر است.
داود منظور در نخستین جلسه ستاد فرهنگ سازی مالیاتی 
این سازمان عنوان کرد: توفیق ما در وصول مالیات منصفانه 
و بدون تبعیض و همچنین ایجاد عدالت مالیاتی، با همدلی و 
همراهی همه آحاد مردم جامعه امکان پذیر است و برای این 

هدف باید تاحدامکان مردم را با نظام مالیاتی همراه ساخت.
سازمان،  ارشد  مدیران  حضور  با  که  نشست  این  در  وی 
مدیرکل و مدیران گروه های دفتر روابط عمومی و فرهنگ سازی 

مالیاتی، کارشناسان رسانه ای و مشاورین این حوزه برگزار 
در  مالیات  سازنده  دستاوردهای  و  آثار  تبیین  ضمن  شد 
رشد و آبادانی کشور اظهار داشت: تا جامعه، مطالبه جدی 
در خصوص رفع برخی مشکلات و موانع پیشروی وصول 
مالیات مثل فرار مالیاتی، معافیت های مالیاتی غیر هدفمند 
و... نداشته باشد، سازمان امور مالیاتی هم در وصول مالیات 
امور  سازمان  کل  رییس  یافت.  نخواهد  مطلوب  موفقیت 
مالیاتی کشور گفت: این موضوع که در وضعیت اقتصادی 
جاری کشور، چه مسائلی در اولویت است و چگونه بین این 
مساله ها اولویت گذاری کرده و بر اساس این اولویت ها تولید 

محتوا انجام دهیم و بر اساس آنها به هدف گذاری هایی که به 
نفع مردم و آینده فرزندانمان هست برسیم، از اهداف راهبردی 

و اساسی ما در سازمان امور مالیاتی کشور است.
معاون وزیر اقتصاد افزود: بر همین اساس، اکنون هدف 
مالیاتی  فرار  از  پیشگیری  موضوع  به  پرداختن  ما  اصلی 
به عنوان یکی از نقاط کلیدی اقتصاد کشور است که اگر به 
این مساله به درستی عمل شود و در این زمینه فرهنگ سازی 
و اطلاع رسانی مناسب صورت بگیرد، می توان این مسئله را به 
یک مطالبه عمومی جامعه تبدیل کرده و به آن هدف نهایی 
که کمک به بهبود معیشت مردم و وضعیت اقتصادی جامعه 

است، دست یافت.
دفتر  مدیرکل  سرخیل  بهنام  نشست،  این  ابتدای  در 
روابط عمومی و فرهنگ سازی مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
کشور با تشریح وضعیت موجود، ضمن ارائه گزارش فعالیت ها 
و اقدامات صورت گرفته در حوزه اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 
مالیاتی اظهار داشت: با برنامه ریزی های کارشناسی در تلاش 
هستیم، حلقه ارتباط بین رسانه ها، مردم و سازمان را کوتاه 
کنیم و با جریان سازی فرهنگی به هنگام و ایجاد روایت اول، 
در اطلاع رسانی صحیح و به موقع به مردم شریف کشورمان، 

پیشقدم باشیم.

یک فعال حوزه کار برگزاری ماهانه جلسات شورای عالی کار را به فال نیک گرفت 
و گفت: برای کمک به معیشت خانوارهای کارگری ایرادی ندارد که دستمزد را 

متناسب با شرایط روز دو بار در سال تعیین کنیم.
علی اکبر سیارمه در گفت وگو با ایسنا،  با اشاره به تشکیل جلسه شورای عالی کار 
با حضور وزیر کار و درخواست نمایندگان کارگری برای فعال شدن کمیته دستمزد، 
اظهار کرد: یکی از وظایف شورای عالی کار برگزاری مستمر و پیوسته جلسات است 
و طبق قانون هم شورای عالی کار باید ماهانه تشکیل جلسه بدهد چراکه کارگران 

چشمشان به تصمیماتی است که در شورای عالی کار گرفته می شود.
وی افزود: اگر تصمیمات کلان زودتر گرفته شود، کارشناسان و صاحبنظران و 
منتقدان نظرات خود را ارائه می کنند و زمان برای اصلاح و رسیدگی خواهد بود، 
لذا تصمیماتی که در خصوص تعیین حداقل دستمزد چه به صورت غیرعلنی 
و خصوصی یا در قالب برگزاری جلسه رسمی و در جهت منافع کارگران گرفته 

می شود، اقدامی ارزشمند است و جامعه کارگری هم از آن استقبال می کند.
این فعال حوزه کار افزایش ۵۷ درصدی حداقل دستمزد و تعیین تکلیف دستمزد 
کارگران قبل از پایان سال گذشته را از جمله تصمیمات کلان و موثر دولت و وزارت 
کار عنوان کرد و گفت: اگر چه برخی افزایش ۵۷ درصدی را ریزش نیروی کار 
قلمداد کردند و برخی کارفرمایان ماه ها از اجرای مصوبه شورای عالی کار سرباز 
زدند ولی در نهایت مصوبه عملیاتی شد و کارگران را به ماندن در کارخانه ها دلگرم 
کرد. سیارمه بر لزوم پیگیری مطالبات کارگری در چارچوب منافع ملی تاکید کرد و 
گفت: حقوق و مطالبات قشر زحمتکش کارگری در هر شرایطی باید در چارچوب 
منافع ملی و از مجاری قانونی پیگیری شود تا فرصت سوء استفاده از این مساله 

به وجود نیاید.
این فعال حوزه کار تصریح کرد: در ابتدای سال امیدوار بودیم که با افزایش ۵۷ 
درصدی حداقل مزد، تحولی در وضعیت معیشت کارگران ایجاد می شود ولی تورم 

به گونه ای است که اگر دستمزدها را ۸۰ درصد هم اضافه کنیم، باز هم خود را 
نشان نمی دهد لذا معتقدم در شرایط وجود افزایش هزینه ها و تورم، برای کمک 
به معیشت خانوارهای کارگری ایرادی ندارد دستمزد را متناسب با شرایط روز دو بار 

در سال تعیین کنیم.
سیارمه متذکر شد: در طول سال قیمت ارزاق و اقلام مصرفی چند نوبت مشمول 
تغییر قیمت می شود ولی انتظار داریم تنها یکبار در سال دستمزدها افزایش یابد از 
این رو امیدواریم با درایت مسئولان و تاکید وزیر کار مبنی بر تحقق عدالت مزدی،  
کارگروه دستمزد شورای عالی کار آغاز به کار کند و سبد معیشت کارگران واقعی تر 

شود.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد: جلسات دستمزد شورای عالی کار همچون سال 
گذشته به طور منظم و ماهانه برگزار و هزینه های سبد معیشت کارگران واقعی شود 

و دستمزد ۱۴۰2 تا پیش از پایان اسفند ماه به تصویب برسد.

در گفت وگو با یک فعال حوزه کار مطرح شد:

پیشنهاد تعیین دستمزد کارگران دو بار در سال

خلق  دلایل  از  یکی  داشت:  اظهار  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  سخنگوی   
پول در بانک ها همین موضوع و تکالیف مالایطاقی است که از سوی دولت ها به 
بانک ها تحمیل می شود. برای مثال تنها در یک بانک قرض الحسنه گزارش ها 
نشان می داد که نسبت منابع و مصارف ۱۰9 درصد منفی است به این معنا که 
صد درصد سپرده های قرض الحسنه را داده و 9 درصد هم پول بدون پشتوانه خلق 

کرده  است و اگر هم این پول را پرداخت نکند دولت یقه آن بانک را می گیرد. 
غلامرضا مرحبا در گفت وگو با ایلنا درباره اینکه بانک هایی که تعهدات تعریف 
شده در اجرای تسهیلات در بخش مسکن را به اجرا نرساندند و قرار است بانک  های 
متخلف به مراجع قضایی معرفی شوند، اظهار داشت: متاسفانه در کشورمان 
درک شایسته ای و مناسبی از مدیریت دخل و خرج با یکدیگر نداریم. بانک ها 
مجموعه ای هستند که با سپرده گذاری های مردم و دارایی ها امور بانکداری را اداره 
می کنند و در واقع با سیلی صورت خود را سرخ نگه  داشته اند و توانسته اند در این 

شرایط سرپا باقی بمانند.
وی گفت: بسیاری از بانک ها دارای تراز منفی یا زیان انباشته هستند اما چرا 
چنین اتفاقاتی در سیستم بانکی کشورمان رخ داده است؟ معتقدم از دلایل این 

شرایط نابه سامان در شبکه بانکی تحمیل تکالیف مالایطاق به نظام بانکی است.
می خواهند  که  کسانی  کرد:  تاکید  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  سخنگوی 
مسکن بسازند گمان می کنند پول بی حساب و کتابی در بانک ها وجود دارد و 
می توانند دستشان را در جیب بانک ها کنند و هر چه می خواهند از منابع بانکی 
بردارند. اما واقعیت این است که بانک های کشورمان امکان برآورده کردن این 

حجم از تکالیف دولتی یک طرفه را ندارند و گوش کسی هم بدهکار نیست.
مرحبا ادامه داد: همین الان بانک های کشور برای پرداخت وام های خرد مجبور 
هستند از بانک مرکزی اضافه برداشت داشته باشند که این تامین منابع ۳۴ درصد 
گران تر برای بانک ها تمام می شود و باید تا این میزان جریمه اضافه برداشت را 
پرداخت کنند یا اینکه از بازار بین بانکی با سود 2۵ درصدی پول خریداری کنند و 
آنرا در قالب تسهیلات ۱۸ درصدی پرداخت کنند. این در حالی است که بانک ها 
باید هزینه های خود را پوشش دهند و درصدی را هم نزد بانک مرکزی به عنوان 

سپرده  قانونی سپرده گذاری کند.    
وی با بیان اینکه اجرای این حجم تکالیفی که بانک ها تحمیل می شود امکان پذیر 
نیست، گفت: آقایان می خواهند برای مردم خانه بسازند و دَم دست ترین محلی 

برای تامین منابع برای آنها بانک است اما توجهی ندارند که این منابع براساس 
چه حساب و کتابی ذخیره شده و اساسا آن بانک توان انجام این تکالیف را دارد یا 
خیر. به این موضوع توجه ندارند هر بانکی ترازنامه ای دارند که نسبت به وضعیت 

آن باید پاسخگو باشند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ به این سوال که چرا مجلس با 
این تکالیف بانکی موافقت می کند، اظهار داشت:  اتفاقا از آنجایی که همکاران 
ما در مجلس از سوی مردم تحت فشار هستند همین فشار را به شبکه بانکی وارد 
می کنند. بارها اعلام کرده ام که ترازنامه ها و صورت حساب سود و زیان را از بانک ها 
جمع آوری کنند و مجموعه های بانکی را به مجموعه هایی شبیه به خیریه ها تبدیل 
کنند و دولت پولی را به این مجموعه وارد کند و هر دستگاهی از آن برداشتی داشته 
باشد. اما اگر از صنعت بانکداری حرف می زنیم این صنعت الزاماتی دارد که باید 
آن را رعایت کنیم. وی افزود: در این دوره پرداخت تسهیلات فرزندآوری را هم به 
شبکه بانکی تحمیل می کنند این در حالی است که بانک ها امکان اجرای این 
تکالیف را ندارند و اساسا بانک ها نمی توانند تسهیلات ۳6۰ هزار میلیارد تومانی 

ساخت مسکن را ارایه دهند.
تبعات پرداخت تسهیلات تکلیفی از سوی بانک ها در اقتصاد کشور 

اقتصاد  در  بانک ها  از سوی  تکلیفی  تسهیلات  پرداخت  تبعات  درباره  مرحبا 
کشور گفت: بانکداری صنعتی است که باید یک تناسبی بین منابع و مصارف ان 
ایجاد شود، یعنی برابر منابعی که از مردم جمع آوری می کند، درصدی را به عنوان 
مصارف در معاملات قانونی که در قانون تعریف شده خرج کند و از این بخش برای 
تامین منابع صنایع استفاه کند و تسهیلات خرد مانند مرابحه و ... را پرداخت کند. 
اما وقتی این موضوعات تکلیف شوند، همین خروجی را می بینیم در حالی که 
دولت ها بدهی چند میلیاردی به بانک ها دارند، به همان میزان ترازنامه های بانکی 
منفی است و زیان را نشان می دهد و در نهایت هم در کدال نمایش داده می شود 
که در بانکی این میزان بدهی دارد. این در حالی است که این ترازنامه به دلیل عدم 

پرداخت بدهی های دولت منفی شده است.
وی تاکید کرد: یکی از دلایل خلق پول در بانک ها همین موضوع و تکالیف 
مالایطاقی است که دولت ها به بانک ها تحمیل می شود. برای مثال تنها در یک 
بانک قرض الحسنه گزارش ها نشان می داد که نسبت منابع و مصارف ۱۰9 درصد 
منفی است به این معنا که صد درصد سپرده های قرض الحسنه را داده و 9 درصد 
هم پول بدون پشتوانه خلق کرده  است و اگر هم این پول را پرداخت نکند دولت 

یقه آن بانک را می گیرد.
مرحبا ادامه داد: هر چند در این شرایط تورمی و با توجه به اینکه پول به سرعت 
ارزش خود را از دست می دهد پرداخت وام برای بانک ها صرفه اقتصادی ندارد 
اما نباید فراموش کنیم که بانک ها هم مسئولیت هایی در حوزه پرداخت تسهیلات 
دارند و نباید آن را انکار کرد و بانک ها نسبت به اجرای آن مسئول هستند اما اینکه 
دولت تکالیف مالایطاق به بانک ها تحمیل کند و اگر بانک ها توان اجرای آن را 

نداشته باشند به مراجع قضایی معرفی شوند، درست نیست.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی:

امکانپرداختتسهیلات۳۶۰هزارمیلیاردتومانیمسکنوجودندارد

کاهش قیمت مرغ رغبت مرغداران را برای جوجه ریزی کم می کند؟

واکاوی علل افزایش قیمت مرغ و راهکارهای کنترل و کاهش قیمت 
مالک یکی از مرغداری های استان  قم اشاره به این که 
کاهش قیمت باعث دلسردی مرغداران و کاهش جوجه ریزی 
می شود، اضافه کرد: در حال حاضر با توجه به افزایش هزینه 
های پرورش، مرغداران متضرر می شوند و در مقایسه با هزینه 
پرورش درآمد مرغداران کم است همین مسئله باعث می شود 

مرغداران انگیزه ای برای جوجه ریزی نداشته باشند. 
 براساس این گزارش ،با توجه به این که تامین غذا یکی از 
اصلی ترین نیاز های افراد یک جامعه است و هر گونه تغییر 
قیمت مواد غذایی معیشت آحاد جامعه را تحت تأثیر قرار 
می دهد . در نظر داریم وضعیت قیمت کالاهای اساسی 
از جمله قیمت مرغ، تخم مرغ، گوشت، لبنیات، حبوبات 
و... همچنین وضعیت تولید و فروش این کالاها در بازار را به 

صورت مستمر بررسی نمایم.
بررسی ها در آبان ماه حاکی از افزایش قیمت مرغ و تخم 
کنندگان  عرضه  اتحادیه  رئیس  گفته  به  بنا  و  داشت  مرغ 
تولیدات پروتئینی استان مرغ در کشتارگاه به قیمت 6۱ هزار 
۸۰۰  تومان در اختیار اتحادیه به عنوان توزیع کننده در بین 
فروشگاه های سطح شهر قرار می گیرد و در خرده فروشی ها  
به قیمت 6۳ تا 6۴ هزار تومان به دست مشتری می رسد البته 
به گفته بعضی از شهروندان این قیمت در برخی روزها به 6۸ 
هزار تومان رسید. هر کیلو تخم مرغ نیز  به قیمت ۴۴ تا ۴۵ 
هزار تومان و هر شانه تخم مرغ در فروشگاه  های سطح شهر 

حدود 9۰ هزار تومان به فروش رسید.
با توجه به کاهش قیمت مرغ در ماه جاری و عرضه این 
محصول به قیمت ۵۳ تا ۵۴ هزار تومان و چرایی این کاهش 
قیمت و تبعات آن برای مرغداری ها به گفت و گو با معاون 
توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم پرداختیم.

مهندس حسین علی بیگی معاون توسعه بازرگانی سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم در گفت وگو با ایسنا در رابطه با 
نوسان قیمت مرغ عنوان کرد: با توجه به سیاست گذاری 
دولت بعد از مردمی سازی یارانه ها مرغداران در مقطعی به 
دلیل عدم شفافیت وضعیت و شرایط کاری جوجه ریزی را با 

تردید انجام دادند لذا جوجه ریزی با ظرفیت مناسب انجام 
نشد به همین خاطر تامین مرغ و عرضه کم شد و به دلیل 
این که میزان عرضه و تقاضا هماهنگ نبود قیمت تا 6۴ هزار 
تومان بالا رفت. علی بیگی ادامه داد: اما با توجه به حجم 
جوجه ریزی و هماهنگی هایی که صورت گرفت پیش بینی 
می کنیم تا عید روند کاهش قیمت مرغ و یا ثبات قیمت مرغ 

را در بازار داشته باشیم.
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  بازرگانی  توسعه  معاون 
تصریح کرد: قیمتی که دولت برای مرغ تعیین کرده  ۵9 هزار 
و ۸۰۰ تومان است که البته مورد تایید وزارت جهاد کشاورزی 
نبوده چرا که برای مرغدار تولید با توجه به چند برابر شدن 

قیمت نهاده ها با قیمت بالاتری تمام می شود.
وی اضافه کرد: اما در حال حاضر کاهش قیمت را شاهد 

هستیم و مرغ با قیمت ۵۳ هزار و ۵۰۰ تومان  تا ۵۴ هزار 
قیمتی  افزایش  و  شود  می  عرضه  شهر  سطح  در  تومان 

نخواهیم داشت.
 علی بیگی یادآور شد:  تخم مرغ نیز با نرخ دولتی تعیین 
شده تقریبا ۳۷ هزار و ۵۰۰ در سطح شهر عرضه می شود و 
با مدیریت سطح صادرات تخم مرغ قیمت این محصول در 
سطح کشور کنترل می شود لذا سعی شده افزایش قیمت 

بالاتر از نرخ مصوب تنظیم بازار نداشته باشیم.
معاون توسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی استان در 
به کاهش  توجه  با  ریزی  احتمال کاهش جوجه  خصوص 
قیمت ها، اظهار کرد: در حال حاضر وزارتخانه تمهیداتی 
مصوبه  دریافت  دنبال  به  راستا  همین  در  و  گرفته  نظر  در 
هیئت دولت مبنی بر خرید تضمینی و حمایتی مرغ مازاد از 

مرغداران با هدف جبران ضرر تولیدکنندگان و تشویق آن ها 
برای جوجه ریزی با ظرفیت مناسب است.

علی بیگی در پایان بیان کرد: امیدواریم این مسئله به نحو 
با قیمت مناسب در  انجام شود و مرغ  مطلوب و شایسته 

اختیار مصرف کنندگان قرار بگیرد
در ادامه مصطفی کرمانی مقدم مالک یکی از مرغداری 
های استان در گفت و گو با ایسنا در خصوص کاهش قیمت 
مرغ، بیان کرد: مرغ منجمد را با قیمت ارزان وارد بازار کردند 
طبیعتا با توجه به شرایط اقتصادی مردم ترجیح می دهند که 
مرغ منجمد خریداری کنند و همین مسئله باعث مازاد تولید 

مرغ و به تبع کاهش قیمت مرغ در کشتارگاه شد.
باعث  قیمت  کاهش  که  این  به  اشاره  با  مقدم  کرمانی 
دلسردی مرغداران و کاهش جوجه ریزی می شود، اضافه 
کرد: در حال حاضر با توجه به افزایش هزینه های پرورش، 
مرغداران متضرر می شوند و در مقایسه با هزینه پرورش درآمد 
مرغداران کم است همین مسئله باعث می شود مرغداران 

انگیزه ای برای جوجه ریزی نداشته باشند.
گوشتی  های  مرغدارای  مشکلات  از  یکی  ادامه  در  وی 
را گران بودن جوجه دانست و عنوان کرد: جوجه با قیمت 
مصوب به مرغدار عرضه نمی شود و حمایت و نظارتی بر 
این مسئله وجود ندارد لذا مرغداران جوجه را بیش از قیمت 
با  باید  را  مصوب خریداری می کنند ولی محصول نهایی 
قیمت مصوب عرضه کنند البته در حال حاضر پایین از نرخ 

مصوب محصول از مرغداران خریداری می شود.
کرمانی مقدم اظهار کرد: بعد از حذف یارانه ها قیمت نهاده 
ها شش برابر شده و اگر چه به لحاظ تامین آن مشکلی وجود 
ندارد اما در برخی مواقع اقلامی مثل سویا دچار کمبود است 

که منجر به افزایش نرخ سویا می شود.
وی با تأکید بر این که کاهش جوجه ریزی مشکلی برای 
بازار ایجاد نمی کند چرا که وارادات مرغ منجمد جایگزین می 
شود، تصریح کرد: حمایت از مرغداران نباید فقط به صورت 

کلامی باشد بلکه این حمایت ها باید عملیاتی شود.
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بازی های  فوتبال کشورمان گفت:  ملی  تیم  سرمربی 
روانی نمی تواند در کار تیم ما تاثیرگذار باشد. 

کارلوس کی روش روز دوشنبه در نشست خبری پیش 
اظهار  آمریکا،  برابر  فوتبال کشورمان  ملی  تیم  دیدار  از 
داشت: فردا روز ویژه ای برای ما خواهد بود. برای سومین 
بار با تیم ایران در جام جهانی هستیم و می خواهیم مقابل 

تیمی قدرتمند تمام تلاش خود را به کار ببندیم.
وی ادامه داد: تیم آمریکا کاملا سازمان یافته است و ما 
همه تلاش خود را می کنیم تا بهترین نتیجه را کسب کنیم 

و به مرحله بعد صعود کنیم.
سرمربی تیم ملی ایران گفت: من در فوتبال آمریکا کار 

کردم و قطعا این دیدار برای من تجربه خوبی است.
بازی سخت و جذابی برای هردو تیم خواهد بود 

سر  پشت  را  خوب  بازی  دو  آمریکا  کرد:  تصریح  وی 
گذاشته و فکر می کنم بازی سخت و جذابی برای هردو 
تیم خواهد بود. کی روش افزود: هرمرحله در جام جهانی 
شرایط خاص خود را دارد و چیزی که می توانم بگویم این 
است که سه بازی اول را باید با موفقیت پشت سر گذاشت 
و هیچ نتیجه ایی قابل پیش بینی نیست و همه چیز به 

توان بازیکنان ارتباط دارد.
وی ادامه داد: اگر فوتبال خوب بازی نکنیم نمی توانیم 
لذت  آن  از  که  کنیم  بازی  فوتبالی  باید  و  باشیم  موفق 
ببریم. همه هدف ما موفقیت در این بازی و نشان دادن 
توانایی های خودمان است. اطمینان دارم بازیکنان من 

دو بازی خوب را پشت سر گذاشتند.
کی روش گفت: از بازی اول چیزهای زیادی یاد گرفتیم 
و از بازی دوم هم توانستیم سه امتیاز کسب کنیم. فوتبال 
آمریکا با گذشته متفاوت است اما ما هم فقط به موفقیت 

فکر می کنیم.
مهم است که چطور کار را تمام کنیم

ایران در خصوص حاشیه سازی ها  تیم ملی  سرمربی 
قبل از دیدار با آمریکا عنوان کرد: در این خصوص نظری 
ندارم اما عقیده من این است که باید بر اساس اخلاق کار 
کرد و اگر به این اعتقاد داشته باشیم، قوی تر خواهیم شد.
وی افزود: بازیکنان باید هر روز بهتر از روز قبل باشند و 
فکر می کنم ما می توانیم رشد کنیم و یک خانواده موفق 

باشیم. 
ما  اول  بازی  گفت:  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی 
خوب نبود اما در بازی دوم بهتر شدیم و به خواسته خود 

رسیدیم.
نگاه  واقعیت ها  به  باید  من  اعتقاد  به  کرد:  تاکید  وی 
کنیم. آمریکا یکی از بهترین تیم های این گروه بوده و ٢ 
بازی فوق العاده را به نمایش گذاشته و همه می دانند کار 
بسیار سخت است اما به اینکه ما چگونه بازی را شروع 

می کنیم ربطی ندارد. ما می خواهیم پایان خوبی داشته 
باشیم.

هدفمان صعود به مرحله بعد است
کی روش خاطرنشان کرد: در دیدار سه شنبه باید تمام 
تلاش خود را کنیم تا مثل بازی برابر ولز موفق باشیم و 
هیچ اشتباهی هم نداشته باشیم که این چالش، ساده  

نیست.
وی افزود: برای ما فقط یک چیز مهم است که بتوانیم با 

موفقیت در بازی به مرحله بعد صعود کنیم.
کی روش در خصوص اظهارات یورگن کلینزمن  که در 
رابطه با فوتبال و فرهنگ ایران صحبت کرده بود، گفت: 

من نظری درباره صحبت های کلینزمن ندارم.
بازیکنان آمریکا در اروپا بازی می کنند

سرمربی تیم ملی در خصوص شکایت فدراسیون فوتبال 
ایران از آمریکایی ها، اظهار داشت: باید بگویم ٤٢ سال 
می کنم.  شرکت  جهانی  جام  در  مربی  عنوان  به  است 
تاثیرگذار  ما  تیم  کار  در  نمی تواند  روانی  بازی های  این  
باشد. این اقدامات غم انگیز، درسی برای آینده است. ما 

تلاش مان را بیشتر می کنیم تا موفق باشیم.
کی روش خاطر نشان کرد: من در آفریقا متولد شدم و 
نمی دانید چقدر یک موضوع ساده می تواند یک کودکی 
این شادی  و  کند  را شاد  ندارد  برای خوردن  که چیزی 

ماموریت ما در فوتبال است. وی افزود: پدرم به من یاد داد 
هیچ وقت دروغ نگویم و خود را برای فوتبال نکشم. این 
ماموریت ما هست و باید به آن وفادار باشیم. ما همبستگی 
همبستگی  بشریت  آرمان های  همه  با  و  داریم  را  خود 
نژادپرستی  و  بشر  حقوق  خصوص  در  شما  چه  داریم. 
آنها هماهنگ  با همه  ما  بزنید چه چیز دیگری،  حرف 

هستیم اما ماموریت ما اینجا فوتبال است. 
کردیم،  شروع  را  کار  آمریکا  در  وقتی  گفت:  کی روش 
شرایط به شکل دیگری بود و حالا شرایط آن ها فرق کرده 
و فردا ما با تیمی از آمریکا بازی می کنیم که تمام نفرات 
آنها در اروپا بازی  می کنند و من هم وظیفه دارم به جای 
حاشیه به دنبال توانمند کردن تیمم باشم و نمی خواهم به 

فوتبال و پدرم دروغ بگویم.
ما می خواهیم بهترین تیم کره زمین باشیم

وی در خصوص حماسه ملبورن که در ٨ آذر برای فوتبال 
ایران رخ داد، بیان کرد: من باور دارم و به بازیکنانم گفته ام 
وقتی داخل زمین هستید و پرده باز می شود، آماده باش 
بخوانی و برقصی؛ در غیر این صورت خدای فوتبال تو را 

نمی بخشد و به تو کمک نمی کند.
سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان در پایان گفت: بازی 
فردای ما مقابل تیمی هست که فقط یک هدف دارد و آن 
پیروزی است و ما هم همین هدف را داریم و می خواهیم 

کاری کنیم که فوتبال برنده باشد و از این بازی احساس 
غرور کند. ما می خواهیم بهترین تیم کره زمین باشیم.

او  های  صحبت  کی روش،  خبری  نشست  پایان  در 
موجب شد تا از سوی خبرنگاران خارجی و داخلی چند 

مرتبه تشویق شود.
انصاری فرد: می خواهیم یک روز تاریخی

 برای ایران رقم بزنیم
بازیکن تیم ملی فوتبال ایران گفت: در دیدار برابر آمریکا 

روز تاریخی را برای ایران رقم می زنیم.   
کریم انصاری نیز در نشست خبری پیش از دیدار برابر 
آمریکا، اظهار داشت: بعد از برد تاریخی در بازی گذشته، 
همدلی در تیم بیشتر شده و می دانیم بازی چقدر مهم 

است و می تواند روزی تاریخی را رقم بزند.
وی افزود: دیدار با آمریکا خیلی حساس و مهم است و 
قول می دهم همدل و آماده برای برتری دارد زمین شویم.
مطمئنم  کرد:  تصریح  ایران  فوتبال  ملی  تیم  بازیکن 
قدرتمندی  تیم  آمریکا  ماست.  سر  پشت  مردم  دعای  
تا  آماده موفقیت هستیم  و  آنالیز کرده ایم  را  آنها  است، 
دل مردم ایران شاد کنیم. انصاری فرد در پاسخ به سوالی 
مقابل  شکست  از  پس  کی روش  صحبت های  بر  مبنی 
انگلیس  و همچنین تاثیر برتری برابر ولز در روحیه تیم 
توضیح داد: زیاد دوست ندارم به بازی انگلیس برگردم اما 
بعد از آن نتیجه، همدل تر شدیم تا در بازی ولز همدل تر 
باشیم. هدف ما از روز اول صعود به مرحله حذفی بود که 
برتری ولز ما را مصمم تر کرد تا فردا نتیجه خوبی کسب 

کنیم و راهی دور بعدی شویم.
مهاجم باتجربه  تیم ملی فوتبال ایران در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه بازیکنان ایران چقدر برای شادی مردم خود 
این است  تمام تلاشمان  توضیح داد:  تلاش می کنند، 
که صعود کنیم تا مردم خوشحال شوند. همه ورزشکاران 
سربلندی  ما  تلاش  است.  مردم  خوشحالی  هدفشان 

کشور خواهد بود و بیشتر از قبل تلاش خواهیم کرد.
حضورش  تاثیرگذار  دقایق  خصوص  در  فرد  انصاری 
در بازی  با ولز، گفت: اگر بخواهیم ثانیه های آخر بازی 
را توصیف کنم باید بگویم در این سال ها این وضعیت را 
تجربه نکرده بودم. می دانستیم وظیفه سنگینی داریم 
و باید در آن سربلند شویم. بازی را خوب شروع کردیم 
و خوب هم به پایان رساندیم. این برتری مبارک کشورم، 

مردم و تمامی افرادی باشد که در آن نقش داشتند.
بازی تیم های ملی ایران و آمریکا فردا سه شنبه از ساعت 
22:۳۰ برگزار می شود. ایران سه امتیازی است و آمریکا 
نیز 2 امتیاز دارد. در طرف دیگر نیز تیم های انگلیس و ولز 
به صورت همزمان دیدار حساس خود را برگزار خواهند 

کرد تا تکلیف گروه B مشخص شود. 

کارلوس کی روش :

باارائهفوتبالخوبمیتوانیمپیروزشویم هادی گائینی مسئول برگزاری لیگ فوتبال پیشکسوتاناستان قم:

ایجاد همدلی ورفاقت تنها هدف برگزاری 
مسابقات کهن کسوتان است

ایمان / رضا ملکی
هادی گائینی چهره نام آشنای فوتبال قم با اخلاق والا ومهربانی خاصی که 
درطول بیش از ۴۰ سال در مستطیل سبز همواره مورد احترام اهالی ورزش بوده 
و با ۱۵ سال کار اجرایی در بدنه هیئت فوتبال در ادوار مختلف بعنوان قدیمی ترین 

عضو فوتبالی  در هیئت فوتبال  استان قم می باشد.
تلاش بسیاری صورت پذیرفت تا مسابقات امسال پیشکسوتان کلید بخورد 
،مسیر شروع بازیها واتفاقات پیش رو در فوتبال کهن کسوتان را از زبان هادی 

گائینی به رشته تحریر در می آوریم.
وی می گوید :همدلی،رفاقت،صمیمیت و یکرنگی تنها هدف ما از برگزاری 
مسابقات موسپیدان بود،اگربرگشتی به دهه پنجاه وشصت فوتبال قم داشته 
باشی  خواهی دید که افرادی با صفات  برجسته انسانی، با صلابت و جوانمردی 
با کمترین امکانات چرخ فوتبال قم را در گردش نگاه داشتند و افتخار آفرین ظاهر 
شدند. دوران شکوفائی فوتبال قم در دهه 6۰ در ذهن علاقمندان به توپ جادوئی 
نقشی ماندگار دارد و بهانه ما برگزاری این مسابقات در دیدار دوستان،در آغوش 
گرفتن هم و لبخند شادی است که می تواند روح ایثار و جوانمردی را در ورزش 
زنده نگاه دارد. هادی گائینی تصریح کرد :شرایط برگزاری مسابقات در سال جدید 
با سختیهای بسیار روبرو بود، نبود زمین و بودجه کافی باعث گردید تا مجیور شویم 
میلغ 6 میلیون از تیمها جهت برگزاری این مسابقات طلب نمائیم که باور بفرمائید 
با 6۰ میلیون پرداختی ده تیم حاضر در رقابتها گوشه ای از هزینه های برگزاری 
مسابقات را تامین می نماید و بقیه را هیئت فوتبال با کمال میل پرداخت می نماید 

تا چرخ فوتبال موسپیدان دوست داشتنی فوتبال قم همه ساله در گردش باشد.
گائینی به برگزاری مسابقات6 جانبه توسط تیمهای مقرض به این مسابقات 
اشاره دارد و می گوید تمام واقعیت های موجود را گفتیم و باتوجه به مشکلات فرارو 

مجبور شدیم دست به دامن تیمها شویم.
خاطر این6 تیم برای ما عزیز هست و آنها را در کنار خود میبینم وامید داریم 
با تعامل و مودت درسال آینده بتوانیم همه تیمها را درکنار هم داشته باشیم.

گائینی اشاره ای به همکاران خدوم خود در هیئت فوتبال،کادر پزشکی،کمیته 
داوران،نیروی انتظامی و عوامل برگزاری مسابقات دارد و از همه آنها تشکری ویژه 
داشته و امید دارد که هیئت فوتبال قم بتواند آنطور که شایسته است در خصوص 

جبران زحمات این عزیزان تلاش نماید.
گائینی در خاتمه صحبتهای خود از روزنامه وزین ایمان تشکری ویژه دارد و می 
گوید ممنون شما هستیم که همواره حامی ورزش خصوصا کهن کسوتان بوده اید 

تا با چاپ عکس و گزارش مسابقات آنان دلشان را شاد نماید.
 

به همراه تیم ملی بانوان کشور؛

بانوان هندبالیست قمی جهانی شدند
الناز قاسمی و نوریه عباسی دو هندبالیست استان قم همراه با تیم ملی بانوان 
کشور با قرار گرفتن در جمع چهار تیم برتر قاره آسیا به مسابقات جهانی صعود 

کردند. 
براساس این گزارش، تیم ملی هندبال زنان ایران در رقابت های قهرمانی آسیا 
و در سومین دیدار خود موفق شد تیم ملی استرالیا را با نتیجه ۴۳ بر ۱۵ شکست 
دهد و با حضور در جمع چهار تیم برتر این رقابت ها برای دومین بار در تاریخ 

هندبال زنان بزرگسالان ایران به مسابقات جهانی صعود کند.
تیم ملی بانوان هندبالیست ایران که الناز قاسمی و نوریه عباسی دو بازیکن 
استان قم را در ترکیب خود دارد در مقابل تیم کره جنوبی با نتیجه ۴۳ بر ۱۵ به 
برتری رسیدند تا صعود خود را به جام جهانی مسجل کنند. بانوان هندبالیست 
ایران در نخستین دیدار خود نیز موفق شده بودند هند را با نتیجه ۴۳ بر ۳۵ 
شکست دهند و در دیدار دوم خود مقابل ازبکستان با نتیجه ۳۵ بر ۳2 به پیروزی 
روز  گروهی  مرحله  در  خود  دیدار  آخرین  در  ایران  هندبالیست های  رسیدند. 
چهارشنبه 9 آذر ماه ساعت ۱2:۳۰ به وقت تهران در یک دیدار بسیار حساس و 

دشوار به مصاف تیم کره جنوبی خواهند رفت.

باحضور ۶۰۰ کاراته کا از ۱۶ کشور جهان برگزارشد؛

درخشش کاراته کاهای قمی در مسابقات 
بین المللی مسکو 

کاراته کا های قمی به دو مدال نقره و برنز مسابقات جایزه بزرگ مسکو دست 
یافتند.

براساس این گزارش ؛محمود نعمتی، کاراته کای قمی اعزامی به این رقابت 
بین المللی، پس از ۴ پیروزی در مرحله گروهی و نیمه نهایی، به بازی پایانی وزن 
بعلاوه ۸۴ کیلوگرم راه یافت، ولی در فینال با قبول شکست برابر نماینده جمهوری 
آذربایجان به مدال نقره بسنده کرد. امیر مهدی زاده دیگر کاراته قمی هم در وزن 
منهای 6۳ کیلوگرم با ۳ پیروزی در مرحله گروهی به نیمه نهایی رفت، ولی در این 

مرحله برابر کاراته کای روسی شکست خورد و در جایگاه سوم مشترک ایستاد.
رقابت های بین المللی کاراته جایزه بزرگ مسکو باحضور 6۰۰ کاراته کا از ۱6 

کشور جهان برگزار شد.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند:
۱- رأی شماره 2۱2۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۱629 مربوط به تقاضای 
آقای براتعلی کرمی فرزند احمد درششدانگ عرصه و اعیان یکبابخانه به 
مساحت ۱۰9/۰۳ مترمربع از پلاک شماره ۱۸۱2 اصلی واقع در قم بخش 
دو حوزه ثبت ملک اداره دو قم که مطابق سند عادی و رای هیئت موضوع 
ماده ۱۴۷ اصلاحی به کلاسه پرونده 699۱ مورخ۷2/۱۰/۱۴ مشاعا مالک 

شناخته شده است و تقاضای صدور سند مفروز دارد)م الف۱۵۴9۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۵9۳ شماره  رأی   -2
سلیمانی  احمد  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰62۵
فرزند محمدجعفر،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
9۸/۵۰ مترمربع درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 2۳۰۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 
۵۰ دفتر ۱۰ بمیزان ۸۵ سهم و مبایعه نامه عادی از علی محققی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۸6۸۸-۱۴۰۱ بمیزان ۱۳ مترمربع)م الف۱۵۴9۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۷۸۱ شماره  رأی   -۳
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۱۱۵۰ مربوط به تقاضای خانم طمارا حسن خانلو 
فرزند قدرت اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۰9/۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱9۵۵ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

اسماعیل افسر)م الف۱۵۴9۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱۱۸۸۱ شماره  رأی   -۴
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰9۳9 مربوط به تقاضای آقای مجید قراگوزلو فرزند 
ولی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۸۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۱9۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از منیر بیگدلی 

صفحه ۴2۱ دفتر 26 )م الف۱۵۴96(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۴۱۴ شماره  رأی   -۵
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰29۴ مربوط به تقاضای خانم رضیه خوشه فرزند 
غلامعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۸۴/۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از2۳۷2/۱ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

وراث کبری حسینی صفحه ۳۰9 دفتر ۵۱۴ )م الف۱۵۴9۸(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۸۰2 شماره  رأی   -6
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۰۸۱ مربوط به تقاضای آقای قدرت اله ولیدآبادی 
بزچلوئی فرزند ولی اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 69/9۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰ فرعی از۱9۴۷ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 

الواسطه از جواد محمدی صفحه 2۵۸ دفتر 6۸۱ )م الف۱۵۵۰۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱26۴۱ شماره  رأی   -۷
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۱۱۳ مربوط به تقاضای آقای ناصر آقا گلی فرزند 
محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱2۳/2۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱6۵ و ۱9۳9/۴۵/۱6۴ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی 
سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی ۱۰62-۱۴۰۰ و صفحه ۳۴۵ دفتر ۷۵ )م 

الف۱۵۵۰۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۴۵۰ شماره  رأی   -۸
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰9۴۸ مربوط به تقاضای آقای سیف اله معصومی 
فرزند علی اکبر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۳6 مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱96۳/2/۳۳ اصلی واقع در قم 
بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

قربانعلی باروتی صفحه ۱6۱ دفتر 2۰۴ )م الف۱۵۵۰۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۷۵۸ شماره  رأی   -9
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰929 مربوط به تقاضای خانم رقیه رضای رحمتی 
فرزند اسمعیل درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۵2 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۴۸۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از منیر 
رشید الاسلامی صفحه ۵۸9 دفتر ۳۱ و صفحات ۵۸ الی ۷۰ دفتر ۴۴۴ و 

فاطمه محسنی زاده صفحه ۵9۵ دفتر ۳۱)بالمناصفه( )م الف۱۵۵۰۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۴۳۴  رأی   -۱۰
آقای محمدرحیم فرح  تقاضای  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۷6۴ مربوط 
آور فرزند علی رضا درقسمتی ازچهار دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱2۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
نامه  مبایعه  قم  دو  اداره  ثبت ملک  در قم بخش حوزه  واقع  اصلی   2۳۰۰
عادی وخریداری مع الواسطه از فتحعلی پیری صفحه ۵۴۷ دفتر ۳2۰ )م 

الف۱۵۵۰6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱2۴۳۳  رأی   -۱۱
تقاضای خانم سکینه طرلانیان  به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۷۳۱ مربوط 

فرزند احمدعلی درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۱2۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳۰۰ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 

الواسطه از فتحعلی پیری صفحه ۵۴۷ دفتر ۳2۰ )م الف۱۵۵۰۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۱266۸  رأی   -۱2
۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۷6۷ مربوط به تقاضای آقای نورعلی احمدی فرزند 
فرمانعلی،ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۴9/۵۰ 
مترمربع درقسمتی از پلاک شماره  فرعی از۱۸۴۴/۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از سید 

حسین شریفی صفحه ۵۳ دفتر ۴۵۱ )م الف۱۵۵۰۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۰۷۰9۰  رأی   -۱۳
علیزاده  مهدی  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۳96
فرزند حسین درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۵۷/9۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از2۰9۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

بداغعلی ابهری صفحه 2۴۴ دفتر 22۰ )م الف۱۵۵۰9(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰2۰۰۷۱۱6  رأی   -۱۴
۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰2۳9۷ مربوط به تقاضای خانم طاهره براتی فرزند 
به  بنا شده  آن احداث  از ششدانگ قطعه زمین که در  منصور درقسمتی 
مساحت 6۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از2۰9۴ اصلی واقع در قم بخش 
از  الواسطه  نامه عادی وخریداری مع  مبایعه  اداره دو قم  ثبت ملک  حوزه 

بداغعلی ابهری صفحه 2۴۴ دفتر 22۰ )م الف۱۵۵۱۰(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و شروع(
نوبت اول: ۱4۰۱/۰9/۰8
نوبت دوم: ۱4۰۱/۰9/23
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند.
به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰9۸۴مربوط  کلاسه  پرونده  به  ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۱۵۵مربوط  شماره  رای   -۱
تقاضای آقای محمد حاجی عابدی بدر آبادی فرزند آقا ماشااله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 9۴/۸6 
مترمربع پلاک شماره  9۴۳9/۱۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از حمید حمیدلو خریداری به موجب سند رسمی شماره ۵۴۴۰2 مورخ ۱۳69/۰9/۰۷ دفترخانه ۷ قم)م الف ۱۵۴9۷(
به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۸۴2مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۳۷۸ شماره  رای   -2
تقاضای آقای محسن دست پاک فرزند عباسعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷9/۰۱ مترمربع پلاک 
شماره ۱ فرعی از 6۸۵9 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 

الکترونیکی شماره ۱۴۰۱2۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸9۸۵ )م الف ۱۵۴99(
به  ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۵۷مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۴۰۱ شماره  رای   -۳
تقاضای آقای سید جعفر حسینی فرزند سید قاسم درششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 29۰/۴۴ مترمربع پلاک 
شماره ۳۰۷ و ۱۰۵29/۳۰۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم ۱-نسبت به پلاک ۳۰۷ فرعی مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از وراث علی روحانی بنام های فاطمه صفائی وزهرا و زهره ونیره و سید جلال وسید جواد وسید 
محمد شهرت همگی روحانی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸6 صفحه 2۳۵ خریداری به موجب  سند رسمی 
شماره ۱۱9۷۷۸ مورخ ۱۳99/۰۸/26 واقرار نامه غیر مالی شماره ۱2۵۱9۵ مورخ ۱۴۰۱/۰6/۱6 دفترخانه 2 قم 

نسبت به ۱۴۷ سهم2- نسبت به پلاک ۳۰۸ فرعی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۱۸6 صفحه 2۳۵ خریداری 
به موجب  سند رسمی شماره ۱2۳۵2۳ مورخ ۱۴۰۰/۱2/۰2دفترخانه 2 قم نسبت به ۱۴۴ سهم)م الف ۱۵۵۰۰(

به  ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰69۰مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۱6۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۳۰۴ شماره  رای   -۴
تقاضای خانم هاجر شعاعی گرمجانی فرزند علی اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵6/۷۵ مترمربع 
پلاک شماره ۷۷ فرعی از ۱۰۳۰۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از محمود مهرابی کوشکی سند مالکیت مشاعی صادره در دفاتر ۳۸۷ و ۱62 صفحات ۵6۵ و ۵96 خریداری به 

موجب  سند رسمی شماره ۱2۷۴ مورخ ۱۳۸6/۰6/۰۳ دفترخانه ۵۵ قم)م الف ۱۵۵۰2(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و شروع(
نوبت اول: ۱4۰۱/۰9/۰8
نوبت دوم: ۱4۰۱/۰9/23
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ابلاغ
ابلاغیه  کد  با  مقدم  رستگار  شیرین  سوی  از  حکمی  اینکه  به  نظر 
ایران  گوشتی  های  فراورده  خوانده:شرکت  برای   2۸۵۱۰2۵۱۴6۱92۱2
سوسیس به نشانی:تهران،پاسداران،خ شمشاد،خ شهید کاظم موسوی گلستان 
۵،پ ۳۱ ط همکف به کدپستی:۱6696۳۸۴۱۳ برای شما در اداره تعاون،کار 
ورفاه اجتماعی مطرح شده است برای اطلاع از مفاد آن لازم است درسامانه جامع 
روابط کار ثبت نام نمایید.بدین منظور چنانچه تاکنون اقدام به ثبت نام درسامانه 
جامع روابط کار ننموده اید با همراه داشتن کارت ملی به یکی از دفاتر پیشخوان 
دولت مراجعه وثبت نام نمایید.سپس برای مشاهده دادخواست مربوط به صفحه 

شخصی خود در سامانه رجوع نمایید.
راهنمای ورود به سامانه: )پس از احراز هویت و ورود به سامانه بر روی گزینه 
پنجره واحد خدمات و سپس کارپوشه کلیک کرده سپس گزینه فهرست خدمات 
را انتخاب نمایید فرایند دریافت دعوتنامه/حکم جلسه رسیدگی با کد ابلاغیه را با 
کلیک برروی گزینه شروع انتخاب نمایید ودرفرم ظاهر شده درخواست دریافت 
حکم)دادنامه( با کد ابلاغیه را انتخاب نموده وکد ابلاغیه درج شده دراین برگه را 
درکادر کد ابلاغیه موجود وارد نمایید.سپس به قسمت تمام وظایف رجوع نمایید.(

تذکر ۱- ثبت نام اشخاص حقوقی در سامانه مستلزم همراه داشتن تصویر آخرین 
روزنامه رسمی شامل نام مدیر عامل ونشانی قانونی شخص حقوقی است.

تذکر 2- عدم ثبت نام درسامانه یا عدم حضور در جلسه رسیدگی مانع رسیدگی 
جریان  در  شرکت  منظور  به  میشود  توصیه  موکدا  بود.لذا  نخواهد  رای  وصدور 
رسیدگی واحقاق حقوق خود نسبت به ثبت نام در سامانه جامع روابط کار وشرکت 
در روند دادرسی اقدام فرمایید.لطفا مدارک خود را علاوه بر بارگذاری درسامانه 

جهت ارائه در روز جلسه رسیدگی،به همراه داشته باشید.
ابوالفضل بهرامی راد
مدیر اداره تعاون،کار و رفاه اجتماعی شهرستان قم
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»حمیدرضا جلایی پور« استاد جامعه شناسی دانشگاه تهران معتقد است، چهار 
عامل »مهندسی فرهنگی از بالا« آن هم بدون بررسی پیامدهایش، سیاست خارجی 
و  معترضان  صدای  شنیدن  برای  سیاسی  اراده  عدم  و  معیشتی  بحران  پرهزینه، 
نمایندگی دادن به مردم« در گسترده شدن و طولانی شدن اعتراض های اخیر نقش 

داشته است. 
حمیدرضا جلایی پور  در گفت و گو با ایرنا در ابتدا تصریح می کند به لحاظ ارزشی 
برای تغییرات در جامعه طرفدار »رویکرد انقلابی« نیست؛ یعنی برای بهبود شرایط 
کشور، تغییر حکومت را پیش شرط ضروری نمی داند. اما این نکته به این معنا هم 
منتفی  را  انقلاب  امکان  پس  است،  مخالف  انقلابی«  »رویکرد  با  چون  که  نیست 
می داند. از نظر او، در هر کشوری ممکن است تحت شرایطی انقلاب رخ دهد یا به 
عکس توسعه تقویت شود یا ناامن و فقیر شود. نکته دوم این که در تحلیل اعتراض ها 
شایسته است به آن، از چشم معترضان نیز توجه کرد؛ یعنی ببینیم این افراد معترض 
چه می گویند و حرفشان چیست. جای این منبع شناخت در تحلیل این اعتراض ها 

خالی است.
از نظر او، باید به این اعتراض ها از منظر جامعه شناسی تاریخی هم نگریست. برای 
مثال اگر انقلاب اسلامی را یک نقطه عطف تاریخی در واکنش در برابر نوسازی آمرانه 
تقلیدی غربی رژیم پهلوی بدانیم، این سوال پیش می آید که این اعتراض گسترده چه 
نقطه عطفی و واکنش به چیست؟ به نظر او رخدادهای اخیر، واکنش به دین اسلام یا 
فرهنگ ایرانی نیست بلکه واکنش به »قرائت خاصی از دین است که به ضرب حکومت 

پیگیری می شود«، که بررسی آن در حوصله این گفت وگو نیست.
دلایل کم نظیر بودن اعتراض های اخیر

طول  هم  روز  که ۷۰  اعتراضی ۱۴۰۱  خیزش  یا  اعتراض ها  جلایی پور،  نظر  در 
از  بعد  از همه اعتراض ها جمعی دیگری است که  به چند دلیل متفاوت  کشیده، 

انقلاب روی داده:
۱. این اعتراض ها طولانی شده اند؛ بهار عربی بین 2۸ تا ۴۱۴روز بود.

2. این اعتراض گسترده است و گسترش آنها مرکز و یا پیرامون ندارد؛ یعنی هم در 
مرکز شاهد اعتراض هستیم و هم در پیرامون. هم در شهرهای بزرگ و هم در شهرهای 

کوچک.
۳. همه طبقات به این اعتراض نپیوسته اند اما از همه طبقات معترض وجود دارد.

۴. در این اعتراض ها، بیشتر »زنان، جوانان و دانشجویان« به پا خاسته اند.
۵. این اعتراض ها نوعی جنبش دانشجویی در معنای گسترده است؛ یعنی اگر در 
۸۰ سال گذشته، اعتراض های دانشجویی در چند »دانشگاه های مادر« بوده، در این 
اعتراض ها، همه دانشگاه ها اعم از مادر، غیر مادر، دولتی، آزاد و پیام نور فعال بوده اند.

در  اما  داشتند  حمایت هایی   ۸۸ جنبش  در  اگرچه  کشور  از  خارج  ایرانیان   .6
اعتراض های اخیر، حمایت آنها وسیع تر و کوبنده تر شده است. به نظرم باید جمعیت 

۸۰ هزار نفری در برلین و ۵۰ هزار نفری در تورنتو را جدی گرفت.
۷. بخشی از نیروی رسانه ای مؤثر این خیزش اعتراضی از خارج از کشور تغذیه 
می شود؛ یعنی جالب است در کشوری که ده ها کانال تلویزیونی دارد، رسانه ای  که 
در داخل صدای معترضان را پخش کند، کمتر است و این سبب شده که از بیرون 
این اتفاق بیفتد. به عبارتی کانال های ماهواره ای، که با دلارهای نفتی بن سلمان اداره 

می شود، نقش ایفا کرده اند.
۸. حضور و تراکم این اعتراض ها در فضای مجازی بسیار فشرده، متنوع و ابتکاری 

است که پیش از این سابقه نداشته است.
9. در این اعتراض ها، کنش »خشونت ناپرهیزانه« نیز اتفاق افتاده؛ به ویژه در مساله 

خشونت  زبانی چنین چیزی روی داده است.
۱۰. پیش از این، سه سازمان مسلح و تروریستی داشتیم که به مروز زمان، در عرصه 
عمومی فراموش شده بودند، اما در اعتراض های اخیر به ویژه در خارج از کشور، باز 
اسم این سازمان ها مانند سازمان مجاهدین خلق نام برده می شوند. در شمال غرب 
ایران حزب دموکرات فعال است و مجاهدین خلق از طریق فراخوان های محلات و 

کانون های شورشی، از طریق تلویزیون بن سلمان فعال هستند.
انبوه جمعیت  به ویژه جنبش سبز، حضور  ۱۱. در جنبش های اعتراضی قبلی 
چشمگیر بود. در این اعتراض ها شاهد حضور جمعیت های انبوه نیستیم، بلکه شاهد 
حضور جمعیت های کوچک از ۵۰ تا ۱۰۰ نفره و در تشییع جان باختگان اخیر تا 

هزارها نفر را شاهد هستیم.
۱2. اعتراض های اخیر در کف خیابان ها و محیط های دانشجویی پر جمعیت نبوده، 
اما سیال و پر تکرار بوده و هر زمان که تکرار شده، بازنمایی شده و در فضای مجازی 

دیده شده است.
عناوین متعددی برای اعتراض های اخیر قابل احصاء است 

وی با بیان اینکه عناوین متعددی برای اعتراض های اخیر قابل احصاء است، به 
چندعنوان اشاره می کند و می گوید: این خیزش اعتراضی، برآیند چند »جنبش 
اجتماعی« است که با مرگ مهسا امینی فعال و توفنده شده و مهارش آن مشکل 
شده است؛ دیگر اینکه، افراد صاحب نظری در خارج از کشور از این خیزش اعتراضی 
با عنوان »انقلاب« صحبت می کنند و می گویند ایران وارد »وضعیت انقلابی« شده 
است. از نظر این استاد دانشگاه، وقتی گفته می شود »جُنبش اجتماعی است«، 
به این معنا نیست که هر چهار خصیصه جنبش های اجتماعی را دارد اما برخی از 
نارضایتی آن هم همین  ابعاد  از  ناراضی اند، یکی  را دارد: عده زیادی  خصیصه ها 
تحمیل سبک زندگی بوده؛ گویی، اعتراض های اخیر، یک حرکت گسترده اجتماعی 
برای بازپس گیری اجتماعی بوده است. پیش از این، جنبش زنان و جوانان را هم 
داشتیم اما آثار سیاسی نداشت؛ یعنی کف خیابانی نشده بود. مرگ مهسا امینی 

جرقه ای به این وضعیت جنبشی در ایران زد.
البته عده ای، منتقدِ »جنبش اجتماعی خواندنِ«اعتراض های اخیر هستند؛ از این 
نظر که جنبش های اجتماعی باید مطالبه های روشنی داشته باشند و سازمان هایی 
مشخصی در پشت آنها باشد، بنابراین این اعتراض ها را »ناجنبش« تلقی می کنند یا 
عده ای این جنبش ها را به دلیل فقدان سازمان و گفتمان صریح، »جنبش اجتماعی 

جدید« از نوع دهه شصت اروپا می نامند.
جلایی پور بر این باور است که مرگ جانکاه مهسا، هم زمان هفت هشت جنبش 
اجتماعی در ایران را فعال کرده است. در واقع، خیزشی که اکنون شاهد آن هستیم، 
برآیند این جنبش هاست. برای مثال جنبش جوانان و زنان پیش از این هم بوده اما 
اینک عریان تر شده؛ یا جنبش دانشجویی که به این اعتراض ها نیز دامن زده است. 
از نظر او، اگر اعتراض های دانشجویان نبود، از عمر اعتراض های کنونی هم کاسته 
می شد؛ یا در جامعه جنبش های صنفی و مطالباتی و جنبش محیط زیستی فعال 
بودند یا اینکه ما جنبش هویت طلبی قومی خفته داریم که اگر موقعیت اش فراهم 

شود، فعال می شوند.
به گفته جلایی پور، در اعتراض های کنونی نیز شاهد فعال شدن این هویت طلبی ها 
هستیم. همه این جنبش ها با مرگ مهسا فعال شده اند. جنبش دیگرِ قدیمی، جنبش 
» نوجویی، اصلاح جویی، مشروطه خواهی، دموکراسی خواهی و قانون خواهی« است 

که از بعد از جنگ ایران و روس شروع شده و تا کنون ادامه یافته است و آخرین بروز آن 
حرکت اصلاحات 2۵ ساله بود که حکومت جلوی آن ایستاد.

حمیدرضا جلایی پور همچنین تأکید می کند جنبش دیگری که در ۱۰ سال اخیر در 
ایران فعال شده، »جنبش محیط زیست« است که به دلیل تخریب محیط زیست ایران 
صورت گرفته؛ این عده معتقدند جمهوری اسلامی، پروای محیط زیست ندارد؛ هر 
چند معتقدند رژیم پهلوی هم پروای محیط زیست را نداشته اما جمهوری اسلامی نیز 
با برنامه هایش، هم حجم ساخت وسازش بیشتر بوده است و هم حجم بی مبالاتی اش 
بیشتر. این اعتراض ها را در جنبش آب در خوزستان و یا در اصفهان دیدیم. اینها نیز به 

نوعی با این خیزش اخیر همراه شده اند.
وضعیت کنونی، وضعیت انقلابی نیست

این استاد دانشگاه و پژوهشگر جامعه شناسی سیاسی می گوید برخی می گویند 
چرا مجامله می کنید؟ انقلاب شده؛ برای مثال آقای »آصف بیات، عباس میلانی، 
تورج اتابکی یا حسین قاضیان« از وضعیت انقلابی صحبت می کنند. اگر منظور از 
انقلاب این باشد که عده ای در اعتراض ها شعار »تغییر حکومت« می دهند، این حرف 

اشتباهی نیست.
وارد »وضعیت  ایران  به سه دلیل نمی شود گفت  جلایی پور معتقد است حداقل 
»حکومت های  با  انقلابی  وضعیت های  همه  در  که  دلیل  این  به  شده؛  انقلابی« 
کسری  همچون  اموری  با  ما  اگرچه  ایران  مورد  در  که  هستیم  روبه رو  پوشالی« 
پوشالی  نوع  از  حکومت  اما  مواجه ایم  رانت جویی  و  ناکارآمدی  بحران  مشروعیت، 
نیست؛ ضمن اینکه حکومت ایران یک ویژگی دیگر دارد و آن اینکه، پایگاه خود را 

بسیج می کند. اصلا خود حکومت جمهوری اسلامی یک حکومت جنبشی است.
کسانی که از جمهوری اسلامی ناراضی اند اعتماد یا رضایتی از اپوزیسیون ندارند

ویژگی دیگر وضعیت انقلابی از نظر او، اعتماد مردم به اپوزیسیون است. چنین 
اعتمادی در میان مردم به اپوزیسیون متفرق و وابسته به دلار بن سلمانی نیست. سوم 
اینکه عده زیادی از مردم یعنی حدود ۷۰ درصد از جمهوری اسلامی ناراضی اند اما 

همین همین ۷۰ درصد، اعتماد یا رضایتی از اپوزیسیون ندارند.
در نظر این استاد دانشگاه، اصلًا انقلاب یعنی اقشار اصلی در وسط شهرها به 
حرکت درآید و امید به یک حکومت جایگزین ببندند. مغازه ها باید به طور پیوسته 
بسته شود و کارمندان به انقلاب بپیوند و حتی زنان خانه دار باید به بیرون بیایند؛ این 
رخدادها هنوز رخ نداده و از این رو، هنوز وضعیت انقلابی نیست. دلیل اینکه این 
صاحبنظران می گویند این وضعیت، وضعیت انقلابی است، شاید آنها »دوست دارند« 

انقلاب شود و از وضعیت کنونی خسته  شده اند.
جای نگرانی برای انقلابی شدن وضعیت وجود دارد

از سویی دیگر، جلایی پور معتقد است بیان این دلایل، در وضعیت انقلابی نبودن 
نباید به این معنا باشد که سرانجام این خیزش اعتراضی محو می شود. به نظر او، این 
موج اگر بخوابد باز با جرقه ای دیگر برمی خیزد. اما چرا جای نگرانی است؟ یکی به 
این دلیل که حکومتی با ابعاد ضعیفِ، اشخاص در آن نقش بیشتری پیدا می کنند؛ به 

همین دلیل ممکن است با وضعیت های بحرانی و عدم تعین روبرو شویم.
نکته دیگر در این باره از نظر او این است که می گویند این حرکت اصلًا ایدئولوژی 
ندارد که حرف درستی هم است؛ اما به نظر او به تدریج ایدئولوژی هم پیدا می کند. 
گفته می شود مغازه ها نبسته اند اما به تدریج ممکن است، ببندند. می گویند هدف این 
جنبش صریح نیست اما ممکن است صریح شود؛ حتی ممکن است چشم انداز پیدا 
کند و حتی روی آن ۷۰ درصد ناراضی تاثیر بگذارد. دلیل دیگر اینکه، این اعتراض ها 
سیال و کوچک است؛ امکان دارد به راحتی جمع نشود؛ حتی اگر جمع شود، در 

فضای مجازی، منازل و محیط کار جمع نمی شود تا پاسخی به آن داده شود.
تبیین و تعلیل اعتراض ها از منظر جامعه شناسی

این استاد دانشگاه به عواملی که دست به دست هم داده و زمینه ای شده تا جرقه 
مهسا امینی عمل کرده و این خیزش را درست کند اشاره می کند و نخستین عامل 
را مهندسی فرهنگی از بالا می خواند: »یعنی حکومت ما »حکومت هدایتی« است؛ 
به این معنا که ۴۰ سال است می خواهد از بالا مهندسی و ضوابط و معیارهایی بر این 
جامعه پیاده کند. ضمن این که حکومت هم قائل به این نیست که پیامدهای منفی 
این مهندسی را بررسی کند؛ و حول این مهندسی یک حوزه منافع و هویتی هم برای 
خود تشکیل داده که یک عده به آن مشغول هستند اما دائم این مهندسی و تحمیل ها 

ناراضی تولید می کند. معترضان می گویند بگذارید ما زندگی کنیم و اینقدر تحمیل 
نکنید«.

جلایی پور، در تشریح عامل دوم می گوید به میزانی که حکومت ما بسته تر شده، 
انتخابات  در  گذشته  سال   ۴۰ در  مثال  برای  است.  شده  معترض تر  نیز  جامعه 
از مردم همیشه پای صندوق های رای  بودیم که ۷۰ درصد  رئیس جمهوری شاهد 
در  که  آن  2۵ درصدی  اخیر، ۴۸ درصد شرکت کردند؛  انتخابات  در  اما  می رفتند 
انتخابات شرکت نکردند چه بسا فرزندانشان در میان معترضان اند. به نظرم در این 
اعتراض ها، کسی با ریاست جمهوری کاری ندارد. وی،  عامل سوم و چهارم را به ترتیب 
»تداوم بحران معیشتی« و »سیاست خارجی پر هزینه« برشمرد و معتقد است بی جهت 

عربستان و اروپا را دشمن خود کردیم.
وضع دوقطبی کنونی و غیبت نیروهای میانه

جلایی پور با بیان اینکه جامعه در وضعیت کنونی دوقطبی شده است، می افزاید: 
»یک قطب در بالاست که حکومت می گوید اعتراض ها را »جمع«  می کنیم. ظاهر 
بیرونی حکومت چیزی به مردم نشان نمی دهد که ما داریم چیزی را تصحیح می کنیم. 
یک قطب هم جمعیت معترض در پایین است که »اعتراض« می کند و حرف کسی را 
گوش نمی دهد؛ لذا در این فضای دوقطبی، حکومت دارد چوب سیاست های حذفی 
دو دهه اش را می خورد؛ زیرا در این اعتراض ها، اقشار میانه و عقلانی حذف شده، 

حضور ندارند.«
راه نجات کشور در نظر او، بازگشت و احیای خط عقلانیت، اصلاح و میانه روی است 
تا بتوان کشور را درست اداره کرد. او تصریح می کند تندروترین افراد را بر فرهنگ و 
طوفان های  برابر  در  حکومت  و  کردند  طرد  را  عقلا  و  کردند  حاکم  کشور  سیاست 

اعتراضی بی پناه شده است.
چه باید کرد؟

چند پیشنهاد کلی از نظر حمیدرضا جلایی پور عبارت است از:
۱. حل این ریشه های این خیزش اعتراضی فقط در توان حکومت نیست، به کمک 
جامعه مدنی نیاز دارد. اگرچه حکومت نیز تا کنون چشم اندازی امید بخشی نشان 
آن ۷۰ درصد، جمعیت ساکت،  به  اگر حکومت  و  بزرگی است  این قصور  و  نداده 
افق های امیدوارکننده نشان ندهد، افق های دیگری می تواند شکل بگیرد که یکی از 

آن ها »مطالبه تغییر حکومت« است.
باید در مسیر توسعه متوازن، عادلانه و مشارکتی بیفتد. اگر در کشور  2. کشور 

توانایی و توسعه ایجاد نشود، فقر را که نمی شود توزیع کرد.
۳. سرکوب اعتراض ها، خود عاملی برای تشویق اعتراض هاست؛ بنابراین اعتراض ها 

را باید درک و تحمل کرد و نه سرکوب. این ها مردم ایران اند نه اجنبی.
برای حل  احزاب سیاسی  و  اقتصاددانان، جامعه شناسان  که  ۴. 2۰ سال است 
مشکلات کشور برنامه داده اند، بنابراین مشکل کشور فقدان برنامه نیست؛ مشکل 
چیز دیگری است. تا وقتی که در بلوک قدرت نیاز به »ضرورت تغییر سیاست خارجی 

و داخلی« احساس نشود برنامه  راهگشایی در دستور کار قرار نمی گیرد.
صداوسیما باید زمینه گفت وگو را فراهم کند 

از نظر او، متاسفانه تاکنون اراده به تغییر اتفاق نیفتاده است. اشتباه شاه این نبود 
که در آخر انعطاف نشان داد، اشتباهش این بود که دیر دست به اصلاح  زد. »چارلز 
تیلی« می گوید از قرن ۱6 به بعد، نطفه ۵۰۰ انقلاب در تارخ جهان شکل گرفته اما 
فقط ۳۵ انقلاب پیروز شده است. یعنی در ۴6۵ انقلاب حکومت ها نگذاشتند جامعه 
وارد وضعیت حاد انقلابی شود؛ وضعیت ها را اصلاح کردند و دیگر مردم احساس نیاز 
به ورود چرخه انقلاب را لازم ندیدند. اتفاقی که باید بیفتد این است که بلوک قدرت 
با کمک جامعه مدنی چشم انداز امیدبخشی به مردم بدهد و گرنه، بازار انقلابی ها را 

داغ می کند.
در پایان این استاد دانشگاه تصریح می کند اگر بخواهیم مشکل را به صورت موقت 
باید عوض شود:  مردم  با  ارتباط  زبان  کنیم.  از صداوسیما شروع  باید  کنیم،  حل 
»صداوسیمایی که 2۰ میلیون جوان را از برنامه موفق 9۰ فرودسی پور یک طرفه 
محروم می کند و یک باد گلو هم روی آن می زند. این صداوسیما نمی تواند با مردم 
حرف بزند. این صداوسیما بیشتر صدای مسببان وضع موجود است. صداوسیما 
نباید به معترضان، »اغتشاش گر« و الفاظی دیگر به کار ببرد، بلکه باید زمینه گفت وگو 

را فراهم کند«.

تبیین جامعه شناختی ناآرامی های اخیر به روایت »حمیدرضا جلایی پور«:

راه نجات کشور، بازگشت و احیای خط عقلانیت، اصلاح و میانه روی است

سخنگوی وزارت امور خارجه: 
ایران هیچ همکاری با کمیته سیاسی حقیقت یاب نخواهد داشت

 سخنگوی وزارت امور خارجه درمورد قطعنامه حقوق بشری علیه ایران گفت: بیانیه وزارت خارجه منتشر شد و 
ایران هیچ گونه همکاری با این کمیته سیاسی نخواهد داشت و جمهوری اسلامی داوطلبانه به مسئولیت خود عمل 

می کند و چنین اقداماتی کمکی به حقوق بشر نخواهد کرد. 
به گزارش خبرنگار سیاست خارجی ایرنا، نشست رسانه ای ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه با رسانه های 
داخلی و خارجی آغاز شد.سخنگوی وزارت امور خارجه امروز همراه با یک ماسک شیمیایی در نشست هفتگی خود 
در جمع خبرنگاران حضور یافت.به نظر می رسد این اقدام کنعانی، اشاره ای به حمایت آلمان در جنگ تحمیلی از 

صدام و در اختیار قرار دادن سلاح های شیمیایی از سوی دولت این کشور به رژیم صدام دارد.
امیدوارم شاهد بازی خوب و نتیجه شیرین دیگر باشیم

وی ادامه داد: امروز سالروز شهادت شهید دانشمند بسیجی و برجسته هسته ای و دفاعی کشورمان شهید 
فخری زاده است که توسط تروریسم سازمان یافته رژیم آپارتاید صهیوینسیت به درجه رفیع شهادت رسید که به روح 
این شهید سلام می فرستیم.روز سه شنبه روز جهانی همبستگی با مردم فلسطین و چهارشنبه روز ولادت حضرت 

زینب و روز پرستار که پیشاپیش خدمت آنها تبریک می گویم و برای آنها آرزوی سلامتی و موفقیت دارم.
کنعانی تاکید کرد: آرزوی موفقیت برای تیم ملی فوتبال در مسابقه پیش رو داریم و برای آنها دعا می کنیم، تبریک 
می گوییم به دلیل بازی فنی و خیلی جذاب و نتیجه شیرینی که کسب کردند و دل ملت ایران را به دست آوردند و 

امیدواریم در سایه تلاش آنها شاهد بازی خوب و نتیجه شیرین دیگر برای بازی مهم فردا باشیم.
وی در پاسخ به سوالی در مورد تصویب قعطنامه حقوق بشری علیه ایران توسط دولت آلمان گفت: در این ارتباط 
بیانیه وزارت امور خارجه به صورت مفصل منتشر شد، دیدگاه های ایران بیان شد، ایران همانطور که رسما اعلام 
کرد هیچگونه همکاری با این کمیته سیاسی تحت عنوان کمیته حقیقت یاب نخواهد داشت. جمهوری اسلامی در 
چارچوب مسئولیت های ملی خود راسا اقدام به تشکیل کمیته ملی با حضور صاحبنظران و حقوقدانان و نمایندگان 
رسمی و غیررسمی کرده به این معنا که معتقد به مسئولیت ذاتی و ملی خودش است و در این ارتباط در حال 
انجام وظایف مسئولانه و بررسی و تحقیق همه جانبه هستیم. لذا استفاده عجولانه از ساز و کارهای حقوق بشری 
و رویکردهای سیاسی و استفاده ابزاری مردود است و هیچ کمکی به مفهوم حقوق بشر نخواهد کرد. جمهوری 
اسلامی در این ارتباط به مسئولیت های ملی خود عمل می کند. دولت در این زمینه تا الان مسئولانه عمل کرده و با 

تشکیل کمیته ملی مسئولیت خود را ادامه می دهد و اطلاع رسانی شفاف خواهدکرد.
سخنگوی وزارت خارجه درمورد حمله به نفتکش صهیونیستی گفت: اتهام زنی واهی به ایران، هدف رژیم 
صهیونیستی و دیگر متحدان است و ایران اگر اقدامی انجام دهد آنقدر شجاع است که بخواهد مسئولیت آن را به 
عهده بگیرد. کنعانی در مورد سفر نخست وزیر عراق گفت: آنگونه که هماهنگی شده است که سفر نخست وزیر عراق 
روز سه شنبه یه تهران انجام می شود و در چارچوب استمرار دو کشور خواهد بود و کمیسیون های عالی دو کشور را 

در سطح عالی روسای جمهور برگزار خواهد شد.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی به در مورد شکایت ایران به شرکت های آلمانی مبنی بر فروش مواد و 
سلاح شیمیایی گفت: روزچهارشنبه روز همبستگی با قربانیان سلاح شیمیایی است جالب است بدانید که بنده در 
طول دوران دفاع مقدس شخصا بر مبنای وظیفه ملی این توفیق را داشتم که در کنار رزمندگان دفاع مقدس باشم 
و این ماسک مخوف همیشه همراه ما بود چراکه رژیم صدام برای استفاده از سلاح های شیمیایی ابایی نداشت 
و در طول دوران جنگ تعدادی از دولت های غربی به ویژه آلمان از آن علیه ملت ایران در دفاع مقدس داشتند و 

محموله ها و سلاح های شیمیایی را در اختیار رژیم بعث قرار دارند. در رسانه های المان در ابتدای دهه نود میلادی 
به نقش المان تصریح شد. وی ادامه داد: نتیجه گزارش های سازمان ملل نشان می دهد که المان نقش مهمی در 
این خصوص داشته است و مجله اشپیگل المان در این خصوص هم نوشته است و ما در المان همواره شاهد نقض 

حقوق بشری و حقوق زنان بودیم.
کنعانی درمورد نقش دولت های غربی و همسو با ایالات متحده امریکا در اغتشاشات گفت: اطلاعات دقیق در 
مورد دخالت این کشورها به روسای نمایندگی های دولت های غربی در تهران و حافظ منافع امریکا داده شده است، 
تعدادی از شهروندان و اتباع کشورهای مختلف در اغتشاشات حضور داشتند که شواهد زیادی در این خصوص 
وجود دارد که در اختیار دولت های متبوع آن ها گذاشته شده است. چطور کشوری که کمیته ملی برای رخدادی 

تشکیل داده است اما کشورهای دیگری دست به اقدامات سیاسی و انتشار اخبار کذب میزنند.
حدود پنجاه تعرض به نمایندگی های ایران در خارج شده است

وی در پاسخ به سوالی در مورد دخالت غرب و آمریکا در اغتشاشات اخیر گفت: مخالفین سیاسی خشونت طلب 
در کشورهای غربی وارد سفارت شدند، اما هیچ اقدامی علیه آنها انجام نشد. کشورهای غربی بر اساس کنوانسیون 
های بین المللی تعهد دارند که خشونت طلبان و معترضان علیه نماینده دیپلماتیک را بازداشت و محاکمه کنند یا 

مسترد به کشور متبوع کنند تا این شهروندان مورد پیگرد قضایی قرار گیرند.
کنعانی ادامه داد: این کشورها خبرنگاران ما را مورد تحریم قرار می دهد خبرنگارانی که صرفاً منتقل کننده صدای 
یک ملت هستند اما در همان کشور یک رسانه که در واقع اتاق جنگ است، با بدترین روش ها اقدام نظامی مسلحانه 
شورش را ترویج می کند و آموزش می دهد در این کشورها مدعی حقوق بشر هستند، شواهد و قرائن حاکی از 

مداخله مستقیم این کشورها در دامن زدن به اغتشاش در ناآرامی و بی ثباتی در داخل کشور ما است.
اروپا دچار نوعی بی عملی در ارتباط با برجام شده است

سخنگوی وزارت امورخارجه با بیان اینکه متاسفانه اروپا دچار نوعی بی عملی در انجام تعهدات خود در ارتباط با 
برجام است، اظهار داشت: اروپا در دوره خروج آمریکا از برجام هم به رغم تعهداتی که داده بود مبنی بر اینکه خروج 
آمریکا از برجام را جبران خواهند کرد و در این زمینه به تعهدات خود به گونه ای عمل می کنند که ایران از مزایای 

برجام از جمله مزایای اقتصادی آن منتفع شود، عمل نکرد.
وی تصریح کرد: دولت های اروپایی شریک برجام هستند و در عمل نشان دادند که دچار بی عملی و نوعی عدم 
استقلال رای و تصمیم در ارتباط با برجام هستند، در مذاکرات دوره های اخیر برای بازگشت دولت آمریکا به برجام 
هم اروپا نشان داد که کاملًا در سایه تصمیم و رویکرد سیاسی دولت آمریکا قرار گرفته است، بنابراین  نمی توانیم 
بگوییم که اروپا در ارتباط با مذاکرات برجام، نقش مستقلی را ایفا می کند و مواردی که از طرف اروپا اعلام می 

شود،مواضع چندان قابل سرمایه گذاری نیست.
کنعانی در ارتباط با آمریکا، اظهار داشت: آنها در مواضع سیاسی اعلامی همانطور که آقای وزیر گفتند نکاتی را 
مبنی بر بی میلی نسبت به ادامه مذاکرات مطرح می کنند و می گویند،مذاکره را در دستور کار ما نیست اما در حوزه 

عملی همچنان در حال ارسال پیام ها هستند و همچنین پیام ها و نکاتی را دریافت می کنند.
سخنگوی وزارت امورخارجه تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران معتقد است روند دیپلماتیک بهترین روندی 
است که می تواند منافع طرف های مذاکره کننده را در ارتباط با برجام تامین کند ما به چارچوب دیپلماتیک پایبند 
و علاقمند هستیم. اما روند جاری اظهار خوشبین نمی کنیم و اظهار بدبینی می کنیم ما همواره واقع بین بوده ایم و 

واقع بین هم خواهیم ماند، ایران فعال عمل می کند چنانچه طرف مقابل فعال باشد اراده سیاسی داشته باشد حتماً 
با واکنش مثبت جمهوری اسلامی مواجه می شود در صورتی که طرف مقابل فعال نباشد، جمهوری اسلامی هم 

سیاست و رویکرد مستقل خود را مبتنی بر تصمیم و سیاست های کلان ملی دنبال خواهد کرد.
اقدام آمریکا در ارتباط با پرچم ایران غیرقانونی و جرم بود

کنعانی با تاکید بر اینکه اقدام آمریکا در ارتباط با پرچم ایران غیرقانونی بود، اظهار داشت: در حوزه ورزشی شاهد 
رفتارهای غیر اخلاقی و غیر قانونی از سوی کشورهایی هستیم از جمله رژیم آمریکا که مدعی قانونمداری است و 

این اقدام غیرقانونی بود غیر اخلاقی بود.
سخنگوی وزارت امورخارجه با بیان اینکه در این ارتباط بلافاصله دستگاه دیپلماسی واکنش نشان داد، اظهار 
داشت: شخص وزیر امور خارجه در این ارتباط فعال شد، ارتباطات و تماس های برقرار شد، وزارت ورزش و فدراسیون 
فوتبال جمهوری اسلامی در این زمینه بلافاصله فعال شدند سفیر ایران در قطار قطر هم فعال شد طرف آمریکایی 
در این زمینه به اشتباه خود اذعان کرد و پرچم را عوض کرد و پرچم صحیح جمهوری اسلامی ایران را بارگذاری کرد.
وی تصریح کرد: اقدام طرف آمریکایی از منظر مقررات فیفا هم اقدام غیرقانونی است، فدراسیون فوتبال ایران 
مبتنی بر چارچوب مقررات موجود در این زمینه کار را دنبال می کند و ما معتقد هستیم که طرف امریکایی مرتکب 
جرم و نقض قوانین و مقررات فیفا شده و باید در این زمینه مسئولانه مورد پیگرد قرار بگیرد و پاسخگو باشد، قوانین 
فیفا در این ارتباط جرایم سنگینی را در نظر گرفته است امیدواریم با پیگیری که توسط فدراسیون فوتبال انجام 

می شود، فیفا در این زمینه قوانین و مقررات خود را در ارتباط با طرف مجرم اعمال کند.
استقبال از استقرار نیروهای رسمی عراق در مرز اقلیم کردستان

وی در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا در مورد تصمیم عراق مبنی بر استقرار نیروهای امنیتی رسمی در مرزهای اقلیم 
کردستان با ایران گفت: در سفر نخست وزیر عراق به ایران موضوعات سیاسی، اقتصادی، تجاری مورد بحث و گفتگو 
قرار می گیرد. همان طور که اعلام شد، نشست مشورتی عالی مقامات ذیربط امنیتی دو کشور در تهران و در بغداد 
برگزار شد و در ارتباط با موضوع مورد اشاره توافقاتی به عمل آمد، ما تاکید داریم که اقلیم کردستان عراق بخشی از 
خاک عراق است، دولت عراق به عنوان دولت مرکزی این کشور مسئول تامین امنیت خطوط مشترک مرزی دو کشور 

را برعهده دارد و باید به مسئولیت های قانونی خود در این ارتباط عمل کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: ما این خبر را شنیده ایم که دولت عراق تصمیم گرفته نیروهای رسمی خود 
را در طول مرزهای مشترک در حوزه اقلیم کردستان عراق مستقر کند امیدوارم این اتفاق بر مبنای تعهدات دولت 
عراق مسئولیت های این کشور و قول هایی که به ما داده اند برای تامین امنیت مرزهای مشترک این اتفاق صورت 
بگیرد و استقبال می کنیم آماده هستیم اگر دولت عراق در این زمینه نیازمند کمک و مساعدت فنی و تکنیکی باشد 
به این دولت کمک کنیم. کنعانی در مورد پیام های ایران و امریکا گفت: پیام هایی از سوی ایران و امریکا منتقل 

می شود و از طریق واسطه ها صورت می گیرد و به کشورهای نزدیک و دوست این پیام ها انتقال می یابد.
وی در مورد مواضع اروپایی در خصوص اتفاقات اخیر و  ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت گفت: ایران برای 

حفاظت از منافع ملی از همه چارچوب ها برای دفاع از منافع خود استفاده می کند، آزموده را ازمودن خطاست.
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد پرونده اسدالله اسدی گفت: تحول جدیدی رخ نداده است.

کنعانی در مورد اقدامات امنیتی که علیه ایران می شود، گفت: اقدامات غیرقانونی علیه ایران فراموش نمی شود 
و در زمان خود پاسخ مقتضی داده خواهد شد.در مورد سردار شهید سلیمانی هم گام هایی برداشته شده است.

غلامعلی رجایی: 

ترکیب کمیته صیانت از حقوق مردم باید غیردولتی باشد
مشاور مرحوم آیت الله هاشمی با اشاره به تشکیل کمیته صیانت از حقوق مردم گفت: 
متاسفانه ما با تاخیر عمل می کنیم و این نشان می دهد که حکومت داری ما ضعیف 
است. از همان هفته های اول باید این کمیته تشکیل می شد و ترکیب کسانی که به این 
کمیته می روند باید از افراد غیردولتی هم باشد. چون ممکن است گزارش هایی تهیه 

شود که با توجه به وضع موجود خیلی اعتباری از نظر مردم نداشته باشد. 
غلامعلی رجایی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که وزیر کشور اعلام 
کرده که کمیته تحقیق درباره ناآرامی های اخیر در راستای صیانت از حقوق مردم 
تشکیل شده است، چرا این کمیته زودتر تشکیل نشد و چه اقداماتی باید از سوی 
این کمیته برای حل مشکلات ایجاد شده انجام شود، گفت: این موضوع را باید خود 
آقای وحیدی بگوید. اما متاسفانه ما با تاخیر عمل می کنیم و این نشان می دهد که 
حکومت داری ما ضعیف است. از همان هفته های اول باید این کمیته تشکیل می شد 

و ترکیب کسانی که به این کمیته می روند باید از افراد غیردولتی هم باشد. چون ممکن 
است گزارش هایی تهیه شود که با توجه به وضع موجود خیلی اعتباری از نظر مردم 
نداشته باشد. برای مثال در هر منطقه از معترضان محلی استفاده کنند. با اینکه کار 
خوبی است اما چون  با تاخیر انجام شده بنابراین باید با سرعت عمل این فاصله به 

وجود آمده را کمتر کنند.
رجایی در پاسخ به این سوال که چقدر ضرورت دارد نمایندگانی از حاکمیت و  
نمایندگانی از معترضان یا افراد مورد اعتماد آنها در این کمیته حضور داشته باشند 
تا غربی ها نتوانند از وقایع فعلی در ایران سوءاستفاده و بهره برداری کنند، گفت: 
معترضان در این سازوکار نیستند، جمع های متفرقه ای هستند که اساسا با تشکیلات 
مختلفی اداره می شوند و کسانی که در این کار هستند چنددسته هستند.  هیچ 
حرکتی بدون سازماندهی انجام نمی شود. اساسا بین معترضان و حاکمیت صحبتی 

انجام نمی شود. از معترضان هم، کسی نمی تواند بیاید حرف بزند چون معترضان الان 
دیگر یک ترکیب متنوع و مختلط  هستند از کسانی که آشوبگرند و از بیرون دستور 

می گیرند و یا کسانی که معترض هستند و حرف شان باید شنیده شود.
و  جریان  که  است  این  مردم  اعتراضی  حرکت های  مظلومیت های  از  افزود:  وی 
افراد تندرو در داخل و خارج سوار این حرکت شدند و حرف این ها شنیده نمی شود. 
گمانم این است که خود حاکمیت و دولت باید مدیریت این کمیته را تحویل گرفته و از 

معتمدان محلی مناطق آسیب دیده استفاده کنند.
رجایی در پاسخ به این سوال که با توجه به اینکه غرب در جلسه شورای حقوق بشر، 
راه اندازی کمیته حقیقت یاب را علیه ایران تصویب کرده؛ وزارت کشور با ایجاد این 
کمیته به چه شکلی می تواند اقدام علیه ایران را خنثی کند، گفت: نمی شود اقدام 
شورای امنیت را با این کمیته حقیقت یاب خنثی کرد، حرکت شورا بسیار خطرناک 

است که متاسفانه رای بالایی هم به آن داده شد. به نظر من نمی شود کاری با آن کرد. 
فکر می کنم اگر از داخل خوب عمل کنیم؛ بیشتر بهانه ها را از دستشان می گیریم. ما 

باید سعی کنیم درست عمل کنیم.
وی در پاسخ به این سوال که این کمیته باید چه اقداماتی انجام دهد که مردم از 
عملکردشان راضی باشند، گفت: باید اول مراکزی را معرفی کنند تا افراد به صورت 
اینترنتی یا حضوری مراجعه کنند. افراد زیادی را برای رسیدگی به مراجعان بگذارند 
تا کسی از مراجعه خود بدلیل صرف وقت و... پشیمان نشود. با توجه به اینکه بازتاب 
این موضوع عملی بوده و فقط گفتاردرمانی نیست، تاثیر خود را خواهد داشت و این 
یعنی آنکه دولت در وظیفه خودش صادقانه عمل کرده است. در نهایت امیدوارم این 
موضوعات به نفع ملت تمام شود، دولت و ماموران تعامل بیشتری در جهت آرامش 

کشور، مردم و حاکمیت به خرج دهند تا این کار پیش برود.
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زنگ خطر برای ایران زمین!
بندی 1۸۰ میلیاردی برای نابودی تالاب مره

انهدام باند شرط بندی و قمار "مسابقات جام جهانی 
رئیس پلیس فتا فراجا کشور گفت: اعضای یک باند شرط بندی و قمار که در حوزه مسابقات جام جهانی 2۰22 
قطر فعالیت می کردند، با گردش مالی ۱۰۰ میلیارد تومانی شناسایی و دستگیر شدند . سردار  وحید مجید در تشریح 
این خبر اظهار کرد: با دریافت شکوائیه های متعدد مالباختگان و بررسی های فنی پلیس فتا در برخورد با تارنماهای 
مجرمانه فعال در حوزه سایت های شرط بندی و قمار آنلاین ؛ به خصوص مسابقات مرتبط با جام جهانی 2۰22 اعضاء 
این باند مورد شناسایی قرار گرفتند . این مقام ارشد انتظامی ادامه داد : بر اساس اشراف سایبری، پیش بینی افزایش 
فعالیت مجرمانه شرط بندی و قمار آنلاین در حوزه مسابقات جام جهانی 2۰22 متصور بود که ضمن ایجاد کارگروه 
های ویژه عملیاتی در پلیس فتا در این حوزه و رصد جریانات مرتبط و گزارشات هموطنان ، اعضای این باند در یکی از 

شهرهای شمالی کشور در مخفیگاه خود دستگیر شدند .

آخرین وضعیت HIV در ایران
دکتر سیداحمد سیدعلی نقی معاون مرکز تحقیقات ایدز ایران درباره آمار بروز HIV در کشور گفت: تخمین ما حدود 
۵۵ هزار نفر مبتلا است؛ اما آمار تجمیعی که تاکنون می دانیم حدود ۴۴ هزار نفر مبتلای ثبت شده HIV است، ولی 
همه این تعداد زنده نیستند و در حال حاضر ما حدود 2۳ هزار نفر مبتلای زنده به HIV در کشور داریم که همه آنها هم 
تحت درمان نیستند؛ اما کسانی که تحت درمان هستند وضعیت خوبی دارند و بیماری در بدن آنها کنترل شده است. 
از 2۳ هزار مبتلای زنده فعلی حدود ۱6 هزار نفر به مراکز مشاوره بیماری های رفتاری رفت و آمد دارند و می توان گفت که 
مستمر برای دریافت خدمات درمانی اقدام می کنند. معاون پژوهشی مرکز تحقیقات ایدز ایران، ادامه داد: از حدود ۴۴ 
هزار نفر مبتلای ثبت شده HIV، حدود ۱9 درصد مبتلایان زن و ۸۱ درصد مبتلایان مرد هستند. البته به نظر می رسد 

که درصد مبتلایان زن علی رغم گذشته که تک رقمی بود اکنون در حال افزایش است.

دختر ترامپ؛ تماشاگر احتمالیِ دیدار ایران و آمریکا
ایوانکا ترامپ، دختر رئیس جمهوری پیشین آمریکا به همراه همسرش جرد کوشنر و سه فرزندشان برای تشویق 
تیم فوتبال آمریکا به قطر رفتند. ایوانکا ترامپ در حساب اینستاگرام خود این سفر را »مملو از لحظات خاطره انگیز 
خانوادگی« توصیف کرد. هرچند اعلام نشده است که خانواده ایوانکا برای دیدن مسابقه فوتبال میان تیم های 
جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده به ورزشگاه خواهد رفت یا خیر، به نظر می رسد که این خانواده از تماشاگران 

این مسابقه باشند.

غیبت ایران در عمره 7 ساله شد
تعداد عمره گزاران خارجی که به عربستان وارد شده اند در حالی از مرز دو میلیون نفر گذشت که ایران برای هفتمین 
سال در این مراسم غایب است. سفر عمره گزاران ایرانی به عربستان از سال ۱۳9۴ پس از ماجرای تعرض در فرودگاه 
جده، متوقف شد. این رویه از سال ۱۳9۵ با قطع روابط سیاسی دو کشور و تعطیل شدن سفارتخانه ها و کنسولگری ها 

در ایران و عربستان ادامه پیدا کرد.

محمود شهریاری آزاد شد
محمود شهریاری که به دلیل حوادث اخیر، از ششم مهرماه بازداشت شده بود، پس از دو ماه یکشنبه شب  از زندان 
آزاد شد. آزادی شهریاری در راستای دستور حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه قضاییه 
مبنی بر آزادی برخی متهمان حوادث اخیر کشور و در پی  پیروزی تیم  ملی فوتبال کشورمان برابر ولز صورت گرفته است.

کدام کشور بیشترین کالای ایرانی را می خرد؟
چین، اصلی ترین خریدار کالاهای ایران به شمار می رود. پس از آن عراق، امارات متحده عربی، ترکیه و هند قرار 
دارند. در میان مقاصد صادراتی ایران دیگر خبری از افغانستان نیست و هند در این فهرست قرار گرفته است.در میان 
اصلی ترین صادرکنندگان کالا نیز همچنان امارات متحده عربی صدرنشین است. پس از آن چین، ترکیه، هند و آلمان 

قرار گرفته اند. 

صادق زیباکلام ادعایش را پس گرفت
صادق زیباکلام که مدعی کشته شدن ۴۰۰ نفر در جریان وقایع ایران شده بود، صبح روزدوشنبه با مراجعه به دادسرا به 
توضیح در این مورد پرداخت. از او در دادسرا مدرک و مستند اظهاراتش خواسته شد و او برای تنویر افکار عمومی عنوان 

کرد صحبت هایش بر پایه آمارهای ضدانقلاب و یک سازمان به اصطلاح حقوق بشری جعلی بوده است 

حمایت توئیتری کلینزمن از ایران
کلینزمن گفت :نظرات من درباره بازی ایران – ولز کاملا به فوتبال مرتبط بود اما متاسفانه طور دیگری از آن برداشت 
شد. من دوستان ایرانی زیادی دارم و همیشه از مردم، فرهنگ و تاریخ آن ها تعریف کرده ام. آرزو می کنم در جام جهانی 

برای آن ها بهترین اتفاق رقم بخورد.

توسط فرزندان یکی از تجار قدیمی قم صورت گرفت؛ 

اهدای بیش از ۲۰ هزار سند به مرکز اسناد
 حرم مطهر بانوی کرامت

کارشناس فهرست نویسی مرکز اسناد حرم مطهر بانوی کرامت از اهدای بیش از 2۰ هزار نسخه سند از 
تعاملات بازار قم به مرکز اسناد حرم مطهر خبر داد و گفت: این اسناد مربوط به اواخر دوره قاجار تا سال های 
اول انقلاب است که شامل معاملات مختلف در بازار، اجاره نامه ها، مناسبات بازاریان، حمل و نقل بار در قم 

و موارد مختلف دیگر است. 
احمد فراهانی کارشناس فهرست نویسی مرکز اسناد حرم مطهر بانوی کرامت در گفت و گویی از اهدای 
بیش از 2۰ هزار سند مربوط به بازار قم توسط نوادگان یکی از تجار قدیمی قم به مرکز اسناد حرم مطهر خبر 

داد.
وی با بیان اینکه این اسناد مربوط به صنف خوار و بار در بازارچه صدر اعظم در بازار قدیم قم است، افزود: 
این اسناد مربوط به اواخر دوره قاجار تا سال های اول انقلاب است که شامل معاملات مختلف در بازار، اجاره 

نامه ها، مناسبات بازاریان، حمل و نقل بار در قم و موارد مختلف دیگر است.
کارشناس فهرست نویسی مرکز اسناد حرم مطهر بانوی کرامت افزود: این اسناد که توسط نوادگان آقای 
رضوانی از تجار قدیم قم به مرکز اسناد حرم مطهر اهدا شده است برای آفت زدایی به مرکز اسناد ملی ایران 
ارسال شده و سپس به مرکز اسناد بازگردانده شده است و به زودی پس از فهرست نویسی و رونمایی در مرکز 

اسناد حرم مطهر در اختیار پژوهشگران و علاقه مندان قرار خواهد گرفت.
وی ادامه داد: مرکز اسناد حرم مطهر بانوی کرامت بیش از یک میلیون سند را در خود جای داده است که 
بسیاری از این اسناد مربوط به حرم مطهر بانوی کرامت و اقدامات صورت گرفته در این آستان مقدس است و 
علاوه بر آن اسنادی مربوط به مناسبات و تعاملات اجتماعی دوره های گذشته را نیز در خود جای داده است.

با حضور مردم مومن و انقلابی قم صورت گرفت ؛

تشییع پیکرهای تازه تفحص شده چهار شهید مدافع حرم 
پیکرهای تازه تفحص شده چهار شهید 
مردم  حضور  با  دوشنبه  روز  حرم  مدافع 
امام حسن  از مسجد  انقلابی قم  و  مومن 
عسکری)ع( به سمت حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( تشییع شد. 
براساس این گزارش، پیکرهای این شهدا 
که از تیپ های فاطمیون و زینبیون هستند 
در روزهای اخیر در مناطق عملیاتی سوریه 

تفحص شده اند.
در آیین تشییع روز دوشنبه که با حضور پر شور مردم قم و اتباع افغانستان و پاکستان برگزار شد پیکر شهید 
مدافع حرم سید حسین حسینی از شهدای مدافع حرم فاطمیون و پیکرهای سید محمد قیصر، سید ابرار 

حسین و سید مدثر حسین از شهدای مدافع حرم تیپ زینبیون تشییع شد.
پیکرهای مطهر این چهار شهید مدافع حرم پس از تشییع و طواف گرد مضجع نورانی حضرت معصومه)س(  

، برای تدفین به قطعه ۳۱ بهشت معصومه قم انتقال داده شد.
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز در حرم مطهر بر پیکر شهدا 

نماز خواند.

همزمان با میلاد حضرت زینب)س(؛ 

اجتماع بزرگ »دختران سرزمین من« در حرم قم 
برگزار می شود

اجتماع بزرگ »دختران سرزمین من« با حضور پرشور دختران دهه هشتادی همزمان با روز میلاد حضرت 
زینب سلام الله علیها، در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها برگزار می شود. 

براساس این گزارش ، اجتماع بزرگ »دختران سرزمین من« با حضور پرشور دختران دهه هشتادی همزمان 
با روز میلاد حضرت زینب سلام الله و با مشارکت اداره کل آموزش و پروش استان قم، روز چهارشنبه نهم آذر 

ماه در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها برگزار می شود.
با سخنرانی  ناحیه یک قم  پرورش  و  آموزش  آموزان دختر دوره متوسطه  با اجتماع دانش  برنامه  این 

حجت الاسلام والمسلمین سرلک و مداحی مداحان اهل بیت)ع( برگزار خواهد شد.
این تجمع راس ساعت 9 صبح در شبستان بزرگ امام خمینی)ره( برگزار می شود؛ درب شماره 9 حرم مطهر 

برای ورود شرکت کنندگان درنظر گرفته شده است.

مدیر منطقه هفت شهرداری قم خبرداد:

ساماندهی میدان مطهری 
تا پایان سال

مدیر منطقه هفت شهرداری قم از ساماندهی میدان شهید مطهری تا پایان 
سال خبر داد و گفت: با اتمام کار مترو در میدان شهید مطهری، ساماندهی 
میدان کلید خورده و بخشی از کار به اتمام رسیده است که طرح میدان نیز با 

حفظ المان های تاریخی تا پایان سال اجرا می شود.
محمد رمضانی در گفت وگویی برنامه شهرداری برای ساماندهی میدان شهید 
مطهری را تشریح کرد و اظهار داشت: شرایط میدان شهید مطهری شرایط 
ویژه ای بوده و حدود ۱۰ سال است که کارگاه مترو در این میدان مستقر بوده 

است.
وی شرایط میدان شهید مطهری را در شان شهر قم و حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( ندانست و افزود: میدان شهید مطهری به عنوان قدیمی ترین 
میدان شهر قم نیاز به رسیدگی داشته و بعد از اتمام کامل عملیات عمرانی پروژه 

مترو در این محدوده، طرح ساماندهی آن در دستور کار قرارگرفته است.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم از اتمام طراحی ساماندهی میدان مطهری 
خبر داد و بیان کرد: بعد از ابلاغ طرح به منطقه، اجرای طرح از دو قسمت 
جنوبی و کنار رودخانه یعنی از حدفاصل پل علیخانی تا سه راه خورشید و از 
طرف دیگر کوچه یک خیابان امیرکبیر تا اطراف میدان با جدول گذاری آغازشده 
است. وی با تأکید بر اینکه در ادامه طرح از پل علیخانی تا پل شهید رجایی نیز 
با برداشت نرده ها و جدول گذاری پروژه انجام شده است، ادامه داد: برای میدان 
نیز یک طرح زیبا و در شان مردم قم طراحی شده که برای اجرای آن نیاز به صبر 
مردم داریم و شهرداری نیز تلاش می کند با کمترین زمان این طرح را اجرا کند.
رمضانی طرح جدید ساماندهی میدان مطهری را مورد ارزیابی قرارداد و 
گفت: برای اجرای این طرح کار کارشناسی دقیقی انجام شده است و امیدواریم 
با اجرای آن، میدان شهید مطهری بعد چند سال ساماندهی شده و این شرایط 

ترافیکی و بی نظمی از بین برود.
مسیر  و  خارج شده  میدان  از  خودروها  طرح،  اجرای  با  کرد:  اضافه  وی 
آرام سازی می شود و هم زمان نیز زیباسازی اطراف آن در حال پیگیری است و 
جلساتی نیز با سازمان زیباسازی، سازمان قطار شهری و کسبه اطراف میدان 

برگزارشده که در ابتدا کف سازی پیرامون میدان اجرا می شود.
مدیر منطقه هفت شهرداری قم در پایان تأکید کرد: المان های تاریخی میدان 
مانند ساعت حفظ می شود و تنها تغییرات جزیی در میدان اتفاق میافتد و طرح 
نوستالژی میدان حفظ خواهد شد؛ اجرای این طرح حدود چند ماه طول 

خواهید کشید که امیدواریم تا پیش از سال جدید به بهره برداری برسد.
 

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهرداری قم خبرداد:

فعالیت 1۹۰ واحد صنفی 
در شهرک خودرویی

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم گفت: در حال حاضر ۱9۰ واحد در شهرک خودرویی مشغول به فعالیت 

هستند که انتظار می رود تا پایان سال به ۳۵۰ واحد فعال برسد.
علیرضا مظفری پیرامون آخرین وضعیت شهرک خودرویی اظهار داشت: در 
حال حاضر ۱9۰ واحد در شهرک خودرویی مشغول به فعالیت هستند و انتظار 
می رود با اتصال و تکمیل شبکه برق، این عدد تا پایان سال به ۳۵۰ واحد فعال 
برسد. وی با اشاره به طرح های تشویقی برای جذب صنوف مرتبط به شهرک 
خودرویی گفت: بر اساس آمار اخذشده از صنوف خودرویی، در حدود 92 
درصد شاغلین این صنف مستأجر هستند؛ که در این راستا طرح هایی نظیر 
برنامه فروش اقساطی واحدهای صنفی، می تواند باعث خرید واحد و نقل مکان 
صنوف خودرویی به این شهرک  شود. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم با بیان اینکه فروش اقساطی واحدهای 
شهرک خودرویی به نوعی سرمایه گذاری برای خریداران خواهد بود، تصریح 
کرد: از سوی دیگر طراحی و اجرای فنی پروژه در راستای کاربری مربوطه در 

این مجموعه آسایش و فضای مناسب را برای کار ایجاد می کند.
وی بند 2۰ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها را موردتوجه قرار داد و خاطرنشان کرد: 
بر اساس این بند، شهرداری مکلف است تمام مشاغل و کسب وکارهایی را که 
برای مردم ایجاد مزاحمت و سروصدا  می کنند را تعطیل کرده و یا آن ها را به خارج 
از شهر انتقال دهند که همین این بند می تواند به عنوان عامل آخر برای انتقال 

صنوف خودرویی مزاحم به شهرک خودرویی باشد.
مظفری در پاسخ به این سؤال که آیا نمایشگاه های خودرو نیز در شهرک 
خودرویی مشغول به فعالیت خواهند شد یا خیر، بیان کرد: تجمع نمایشگاه های 
خودرو نیز در برنامه های شهرک خودرویی گنجانده شده است و برای نمونه در 

بخش نمایشگاهی این شهرک، جمعه بازار خودرو ایجادشده است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: همچنین الزام به انتقال نمایشگاه های خودرو 
به این شهرک نیز در برنامه های آتی بر اساس شرایط مناطق هشت گانه شهری 
بوده و امید است که با رونق هرچه بیشتر این شهرک، گام بزرگی را در جهت 

ساماندهی صنوف در شهر قم برداشته باشیم.
 

سرپرست اداره کل منابع انسانی شهرداری قم خبرداد:

توزیع کارت شرکت در آزمون 
شهرداری قم از روز سه شنبه

سرپرست اداره کل منابع انسانی شهرداری قم از توزیع کارت شرکت در آزمون 
استخدامی شهرداری از روز سه شنبه ۸ آذرماه خبر داد.

علی اصغر آمده در گفت وگویی با اشاره به برگزاری آزمون استخدامی شهرداری 
قم اظهار داشت: آزمون به کارگیری تعداد ۵۰ نفر نیروی قرارداد کار معین در 
رشته های تحصیلی موردنیاز شهرداری قم رأس ساعت 9 صبح روز جمعه مورخ 
۱۱ آذرماه توسط جهاد دانشگاهی و با نظارت شهرداری قم در محل دانشگاه 

قم برگزار خواهد گردید.
سرپرست اداره کل منابع انسانی و عضو کمیته برگزاری آزمون شهرداری قم 
افزود: داوطلبان می بایست جهت مشاهده و پرینت کارت شرکت در آزمون، از 
ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه مورخ  ۸ آذرماه لغایت پایان روز پنج شنبه مورخ ۱۰ 
آذرماه به سایت مرکز آزمون جهاد دانشگاهی به آدرس اینترنتی hrtc.ir مراجعه 
نمایند. وی با بیان اینکه بعد از برگزاری آزمون، مقرر است نتایج اولیه در دی ماه 
اعلام شود، تصریح کرد: بعد از اعلام نتایج آزمون توسط جهاد دانشگاهی، با در 
نظر گرفتن حدنصاب، امتیازات مکتسبه و سهمیه های قانونی، حداکثر سه برابر 

ظرفیت داوطلبان جهت بررسی مدارک و مصاحبه معرفی خواهند.
 

در راستای افزایش رضایتمندی شهروندان صورت می گیرد؛

بازدیدهای میدانی و مستمر از 
باجه های قم کارت

در راستای افزایش رضایتمندی شهروندان از اجرای طرح کارت شهروندی یا 
قم کارت، بازدیدهای مستمری از باجه های قم کارت در حال اجراست.

قم کارت  باجه های  از  میدانی  بازدید  روابط عمومی شهرداری،  گزارش  به 
)سامانه مدیریت پرداخت های خرد شهری( به صورت هفتگی توسط مدیران 

پروژه این سامانه انجام می شود.
در این بازدیدها مواردی از قبیل مشکلات شهروندان، نحوه برخورد متصدی 

باجه و چک کردن دستگاه ها مورد بررسی قرار می گیرد.
شهروندان می توانند جهت تهیه کارت، به باجه های قم کارت مستقر در سطح 
شهر مراجعه کنند و جهت شارژ مجدد کارت های خود با استفاده از دستگاه های 
خود شارژ،  نسبت به شارژ کارت خود اقدام نمایند. شایان ذکر است با توجه به 
اینکه قم کارت فراتر از یک پرداخت الکترونیکی در حوزه حمل ونقل عمومی 
است، امکانات زیادی برای آن تعریف شده که به تدریج شرایط استفاده از آن 

فراهم می شود و به یک کارت هوشمند شهروندی تبدیل خواهد شد.

گفت:  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
استفاده کشاورزان قمی از گیاهان مقاوم به کم آبی و 
شوری رو به افزایش است و اکنون بسیاری از گیاهان 
کم آب بر در مزارع و باغات استان جایگزین محصولات 

آب بر شده اند. 
بیان کرد:   محمد رضا حاجی رضا درگفت وگویی  
در همین رابطه اکنون انواع متنوع گیاهان مقاوم به 
تریتیکاله  و  سورگوم  همچون  قم  آب وهوایی  شرایط 
و نیز گیاهان دارویی نظیر زعفران و گل محمدی در 
زمین های کشاورزی استان کشت می شود. وی افزود: 
همچنین استفاده از کشت  نشایی نیز در قم با جدیت 
دنبال می شود و بسیاری از کشاورزان به منظور کاهش 
مصرف آب از این روش استفاده می کنند؛ سازمان 
جهاد کشاورزی هم برای کمک به استفاده بهینه از 

منابع آبی به دنبال گسترش این نوع کشت در استان 
است. وی ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی قم با 
استفاده از همه ظرفیت ها و همکاری بهره برداران، به 
دنبال احیای آب های زیرزمینی و پایداری سرزمینی 
استان است و در این مسیر با اجرای برنامه های راهبرد 
تغییر الگوی کشت از روش های نوین آبیاری به بهترین 
صورت استفاده خواهیم کرد. حاجی رضا با اشاره به 
تک محصولی نبودن کشاورزی قم، گفت: بهره برداران 
با  بودن  مواجه  وجود  با  استان  کشاورزی  بخش 
محدودیت منابع آبی و قرار گرفتن در حاشیه کویر، 
در زمینه تولید محصولات متنوع زراعی،  باغی،  دامی،  
شیلات و گلخانه ای دارای جایگاه مناسبی در سطح 
کشور هستند. وی افزود: با گسترش صنایع تبدیلی 
تولید شده  فرآوری محصولات کشاورزی  و  و غذایی 

توسط بهره برداران قمی ، ارزش افزوده فعالیت های 
کشاورزی در استان را افزایش خواهیم داد و در این 
زمینه به دنبال جذب سرمایه های بخش خصوصی 
می توانند  که  هستیم  تولیدی  واحدهای  استقرار  و 
تولیدات کشاورزی استان را به محصولات متنوع و مورد 
نیاز بازار تبدیل کنند. بیش از ۱۴ هزار بهره بردار در 
زمینه تولید محصولات کشاورزی در قم فعال هستند، 
همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی این 
محصولات  زمینهٔ  در  تن  هزار  سال ۸۵۰  در  استان 
زراعی،  باغی،  دامی، شیلات و گلخانه ای است؛ بیشتر 
بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان 
به تنهایی  کشاورزی  به نحوی که  می دهند  تشکیل 
بخش های  در  روستاییان  اشتغال  درصد  حدود ۵۰ 

مختلف استان را به خود اختصاص داده است.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

کشاورزی قم پتاسیل تولید محصولات متنوع را دارد

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت :سازمان تامین اجتماعی در 
تقویت و حمایت از پرستاران ، افزایش فوق العاده ویژه کادر درمان و تکمیل نیروی 

پرستار مورد نیاز در استانها را اجرایی کرد.
سالن  در  که  پرستار  روز  گرامیداشت  مراسم  در  محصل  مهدی  سید  دکتر 
اجتماعات جواد الائمه بیمارستان  امام رضا )ع( برگزار شد  ضمن تبریک فرا 
رسیدن سالروز ولادت حضرت زینب)س( و روز پرستار اظهار داشت:  مدیران 
عالی سازمان تامین اجتماعی نگاه ویژه ای به کادر درمان به ویژه پرستاران دارد 
به همین دلیل افزایش فوق العاده کادر درمان تا ۵۰ درصد  و تامین نیروی مورد 
نیاز بخش های پرستاری مراکز درمانی تامین اجتماعی را در آزمون استخدامی 

جذب نمود.
وی افزود :با توجه به اینکه مراقبت مطلوب از بیماران یکی از راهبردهای مهم در 
حوزه درمان با رعایت استانداردهای اعتبار بخشی است ، در سال جاری تعداد 

۳۴ نیروی درمانی به مجموعه درمان تامین اجتماعی می پیوندد که بخش اعظم 
نیروها کادر پرستاری و بهیاری هستند. 

دکتر محصل خاطر نشان کرد : مجموعه مدیریت درمان استان قم با یک 
بیمارستان ملکی و سه مرکز سرپایی سالانه به بیش از 2 میلیون بار مراجعه 
خدمت درمانی انجام می دهند که بخش بزرگی از خدمات ، توسط  22۰  نفر  
کادر پرستاری انجام می شود. دکتر کامیار زارع مویدی رییس بیمارستان امام رضا 
)ع( نیز در مراسم گرامیداشت روز پرستار اظهار داشت:وجه تسمیه روز پرستار بر 
گرفته از القاب حضرت زینب )س( با عنوان کفیله السجاد )ع( می باشد که از 
امام سجاد امام معصوم و از خاندان آل الله مراقبت می نمود و به پاس قدردانی از 

زحمات ارزشمند پرستاران ،این روز به نام روز پرستار نیز نامگذاری گردید.
رییس بیمارستان امام رضا )ع( در ادامه گفت:شهدای پرستار هشت سال دفاع 
مقدس و همچنین دفاع مقدس پرستاران در مراقبت از بیماران در ایام شیوع 
ویروس کرونا ،تصویر های ماندگار از ایثار و فداکاری پرستاران به نمایش گذاشت 

وشهدای زیادی با عنوان شهدای سلامت تقدیم نمود.  
در ادامه مراسم جشن با شکوهی با برنامه های متعدد فرهنگی برگزار و درپایان 
از پرستاران نمونه  کشوری و استانی  مراکز درمانی تامین اجتماعی  استان قم به 
شرح ذیل با اهداءلوح تقدیر وهدایا تقدیر گردید.زهرا صباغی موحد -پرستار نمونه 
کشوری زهره صبا -پرستار نمونه کشوری،ملیحه ثابتان،مهدی درگاهیان،علی 
فیض آبادی،مرضیه سرسنگی،صدیقه بابا کریمی،زهرا حسینی،معصومه سادات 
حسینی،زهرا شرفی،کوثر رهنمایی ،محمد رضا محمدی،فهیمه جبلی،نفیسه 

سلیمانی صدر،ملیحه جاوید، پرستاران نمونه استانی.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

افزایش فوق العاده ویژه و تکمیل کادر پرستاری 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به برد غرور آفرین تیم ملی فوتبال 
کشورمان در مقابل ولز گفت: پیروزی تیم فوتبال عزیز و دوست داشتنی ما، دل 

یک ملت را شاد کرد. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار مدیرکل ورزش و جوانان استان 
قم افزود:  این پیروزی سبب شد تا همه مردم به صحنه بیایند و در واقع یک انسجام 
ملی شکل بگیرد و صحنه ای فراموش نشدنی رقم بخورد، حتی برخی از دشمنان 
نیز لب به تحسین گشودند. وی اظهار داشت: این رویداد مبارک که توسط فرزندان 
این آب و خاک رقم خورد را به همه ورزش دوستان و ملت ایران صمیمانه تبریک 
عرض می کنم. حقیقتاً اقدام به هنگامی بود و اتفاق بزرگی رقم خورد. امام جمعه 
قم ادامه داد: تجربه نشان داده است که ورزش، به خصوص فوتبال، می تواند 
علی رغم میل و تلاش های مخالفان، شادمانی و خشنودی فراگیری را به جامعه 

تزریق کند، که بر اهمیت سرمایه گذاری بر امر ورزش قهرمانی می افزاید؛ البته 
ملت ما قدرشناس است و اگر خدایی ناکرده این موفقیت نیز حاصل نمی شد، این 
ورزشکاران هم چنان مورد تحسین و تمجید مردم قرار می گرفتند. دیدار دوم تیم 
ملی فوتبال ایران در مرحله گروهی جام جهانی مقابل ولز که عصر جمعه گذشته 

برگزار شد با نتیجه 2 بر صفر به سود ایران به پایان رسید.
ورزش در اسلام مورد اهتمام جدّی است

 وی ورزش را مورد اهتمام جدی اسلام توصیف کرد و اظهار داشت: ورزش در 
اسلام مورد اهتمام جدی است؛ چرا که ورزش، با توجه به ارتباط متقابل جسم و 

روح، سلامت جسمی و در نتیجه آن سلامت روحی را به دنبال دارد.
و  مسئولین  اهتمام  بر  تأکید  ضمن  علمیه  حوزه های  عالی  شورای  دبیر 
خیرین بر تکمیل و ارتقاء زیرساخت های ورزشی در سراسر کشور، ابراز داشت: 
همه  رغم  علی  مناسب،  فضاهای  و  امکانات  ورزشی،  لازم  زیرساخت های 
تلاش های صورت گرفته، متأسفانه به صورت کامل در کشور وجود ندارد و اولین 
گام وزارت ورزش باید ارتقاء این زیرساخت ها با کمک مردم و خیرین و با تأکید 
برگسترش ورزش همگانی درجامعه باشد. وی در بخش دیگری از صحبت های 
خود، استانداردهای دو گانه غرب در برخورد با ملت ایران را نشان از دشمنی آنان 
با این ملت ارزیابی کرد و اظهار داشت: وضع تحریم های یک جانبه علیه ملت 
ایران، نشان از دشمنی غرب با این مردم است. نمی توان تابلویی در حمایت از 
این ملت بلند کرد و در کنار آن، پشت سر هم تحریم هایی را اعمال نمود که به بدنه 
ملت آسیب می رساند. در ابتدای این جلسه، ابراهیم سانی خانی مدیرکل ورزش 
و جوانان قم گزارشی از وضعیت، چالش ها و کمبودهای ورزشی در استان را ارائه 

کرد.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار مدیرکل ورزش و جوانان استان قم: 

پیروزیتیمملیفوتبالدلیکملتراشادکرد

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت:۱۰ هزار 
کلاس درس در استان قم دایر است که ممکن است 
برخی از کلاس ها معلم نداشته باشیم که موارد خاص 

برای پیگیری و رفع مشکل گزارش شود..
علیرضا رحیمی با اشاره به وضعیت نیروها در آموزش 
تراز ورود و خروج  و پرورش استان قم اظهار داشت: 
نیروهای فرهنگی در آموزش و پرورش قم امسال مثبت 
است. وی افزود: ۱۰ هزار کلاس درس در استان قم 
معلم  کلاس ها  از  برخی  است  ممکن  که  است  دایر 
رفع  و  پیگیری  برای  خاص  موارد  که  باشیم  نداشته 

مشکل گزارش شود.
آموزشی  معاونین  و  مدیران  داشت:  بیان  رحیمی 
نظارت  را  معلمان  فعالیت های  روند  استان  مدارس 

آموزشی در  نیز گروه های  بالاتر  و در سطح  می کنند 
نواحی و مناطق آموزش و پرورش این نظارت ها را بر 
عهده دارند. وی با اشاره به نقش انجمن اولیا و مربیان 
در  مربیان  و  اولیا  انجمن  داشت:  ابراز  مدارس  در 
حقیقت بازوی کمکی مدیران آموزشگاه ها برای مرتفع 
کردن مشکلات هستند که از این عزیزان درخواست 
داریم در طول هفته ساعاتی را برای بررسی مشکلات 

در مدارس حضور داشته باشند.
مدیر کل آموزش و پرورش استان قم افزود: برخی از 
اولیای دانش آموزان به دلیل اینکه به روش های جدید 
تدریس آشنایی لازم ندارند ممکن است در خصوص 
نحوه تدریس معلمان انتقاداتی داشته باشند که البته 
رسیدگی های  مطالب  این  بودن  صحیح  صورت  در 

لازم صورت می گیرد. رحیمی عنوان داشت: در میان 
استاندارد  آموزشگاه   ۳۰ قم  استان  فرسوده  مدارس 
سازی شد و سایر مدارسی نیز که در زمینه سرمایش و 
گرمایش دچار مشکل هستند مورد بررسی قرار خواهند 

گرفت و اقدامات لازم در این زمینه صورت می پذیرد.
رحیمی در خصوص استفاده از فضای مجازی برای 
امر آموزش بیان داشت: در سند تحول آموزش و پرورش 
بر موضوع استفاده از عرصه فناوری های دیجیتال برای 
آموزش بهتر اشاره شده هر چند که در حال حاضر 
ورود گوشی های هوشمند به مدارس ممنوع است و 
فعالیت ها در فضای مجازی و شبکه شاد باید خارج از 
مدارس و در مواردی که معلم ضرورت می بینند استفاده 

شود.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم؛

1۰ هزار کلاس درس در استان قم دایر است

پروژه بند رودخانه شور قم، طرحی که از سال ۱398 در انتهای این رودخانه ساخته شد و تالاب مره را در خطر مرگ تدریجی قرار 
داده است. رودخانه شور تنها رودخانه دائمی است که با وجود بندها و مسیرهای انحرافی زیادی که در مسیر خود و پیش از ورود به قم 
ساخته شده، با افت شدید فشار و حجم آب به این استان وارد می شود و تالاب مره میزبان هزاران پرنده مهاجر در دل کویر را همیشه 
سیراب نگه داشته است. متاسفانه اداره کل منابع طبیعی استان قم به بهانه جلوگیری از پیشروی کویر و ایجاد پوشش گیاهی در 

بخشی از منطقه ای که سال هاست به کویر تبدیل شده به دنبال انتقال این آب حیاتی است.


